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Úvod 
 
Ve své diplomové práci se chci zaměřit především na to, jak se pastorace mládeže 

v českobudějovické diecézi vyvíjela. Ke srovnání vývoje pastorace v českobudějovické 

diecézi použiji rozhovory s bývalými, ale i současnými pracovníky diecézního centra 

mládeže (DCM) a diecézního centra života mládeže (DCŽM), a také s řediteli  

DCM  a DCŽM, kde bude pro mě zásadní zjištění, jaké aktivity pro mládež v různých 

letech existovaly. Dále také, jak dané aktivity plánovali, koordinovali a organizovali.  

Jak probíhalo rozhodování a plánování daných akcí. Zda měli při nástupu  

na DCM či DCŽM nějaký osobní cíl, kterého by chtěli dosáhnout, či zda to byly pouze 

dílčí cíle jednotlivých aktivit. Předmětem mého zájmu je také tým na DCM či DCŽM  

a jejich hodnocení vlastní činnosti i formačních nabídek Sekce pro mládež České 

biskupské konference, jako jsou například studijně formační kurzy (SFK).  

 Vzhledem k tomu, že českobudějovická diecéze je moje domácí diecéze, rozhodla 

jsem se výzkum uskutečnit právě v ní a čerpat z materiálů, které jsou k pastoraci 

mládeže dostupné právě zde. 

  Předpokladem k vytvoření diplomové práce na toto téma je studium dokumentace. 

Proto jsem se od začátku začala pídit o zápisech ze schůzí a setkání, výročních zprávách 

a jiných archivních materiálech. Bohužel jsem přišla na to, že diecézní centra mládeže 

obyčejně nemají systematicky uspořádaný archiv. Proto jsem nemohla postupovat  

tak, jak jsem původně zamýšlela, a musela jsem vycházet z rozhovorů s „pamětníky“,  

což byli v tomto případě bývalí i současní pracovníci DCM a DCŽM 

v českobudějovické diecézi. Právě s nimi jsem provedla rozhovory a pokusila se od nich 

zjistit vše potřebné. Při rozhovorech jsem se ptala například na to, jaká je podle  

nich reálná doba, kterou mohou strávit jako pracovníci na DCM a DCŽM, jaké 

požadavky by měli pracovníci DCM a DCŽM splňovat, z jakých materiálů při své práci 

vycházeli, nebo co všechno bylo náplní jejich práce. Rozhovory jsem prováděla  

jak se současnými pracovníky DCM z českobudějovické diecéze, tak s pracovníky 

DCŽM a vedoucími či řediteli DCM a DCŽM v českobudějovické diecézi  

za posledních deset let, což znamená od roku 2008 do roku 2018. Nejprve  

jsem zjišťovala, kdo v jakých letech na DCM a DCŽM působil. Dávala jsem si postupně 

dohromady seznam pracovníků DCM v Českých Budějovicích a pracovníků na DCŽM 

ve Ktiši. Poté jsem jednotlivě oslovovala vedoucí, ředitele DCM a DCŽM, a za každý 
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rok jednoho pracovníka DCM a DCŽM. S oslovenými lidmi jsem si poté dohodla 

termín a místo, kde se sejdeme k uskutečnění rozhovoru. Většinou jsme se scházeli 

v místě bydliště či práce respondenta, takže to pro mne znamenalo trávit mnoho času 

na cestách. Poté jsme společně uskutečnili rozhovor, který byl nahrávaný pro účely 

diplomové práce. 

 Dané rozhovory jsem si poté přepsala do písemné podoby. Rozhovory jsou vloženy 

v přílohách práce, kde je u každého rozhovoru uvedeno, zda se jedná o pracovníka 

DCM, pracovníka DCŽM, nebo ředitele (vedoucího) DCM, DCŽM. Jména pracovníků 

a ředitelů záměrně neuvádím, aby respondenti zůstali alespoň částečně v anonymitě. 

V době, kdy jsem si dávala dohromady seznam lidí na DCM a DCŽM,  

jsem si uvědomila, že velkou část respondentů si pamatuji z doby, kdy jsem se akcí, 

které oni pořádali, účastnila. Možná právě proto byla s některými komunikace 

jednodušší a snazší, ale existují také případy, kdy tato okolnost komunikaci naopak 

stěžovala. Informace získané pomocí rozhovorů se promítají v celé mé diplomové práci, 

kde budu rozhovory citovat a využívat jako zdroj. Setkání s bývalými pracovníky DCM 

a DCŽM mě přivedlo k přemýšlení o jejich osobnostech. Dalo mi to možnost srovnávat 

jejich působení v dobách, kdy si je pamatuji jako účastník víkendových setkání  

a v dnešní době.  

 Pokud chceme pojednat o pastoraci mládeže, musíme si nejprve definovat některé 

klíčové pojmy, jako je pastorace, mládež a pastorace mládeže. 

 „Pastorace znamená zabývání se lidmi v konkrétních životních podmínkách,  

tedy v určité zemi, v určité dějinné situaci, v určitém historickém a kulturním kontextu. 

Jejím posláním je řešit konkrétní problémy konkrétních lidí ve světle a síle evangelia.“1 

Pastorace, nebo také péče o duchovní směřování, je soubor činností, pomocí nichž 

církev realizuje svoje poslání.  

 Mládež můžeme definovat z mnoha úhlů pohledu – psychologického, sociologického 

či právního. Ostatně neexistuje jedna univerzální definice tohoto pojmu.2  

 V pedagogickém slovníku nalezneme spíše sociologickou definici mládeže: „sociální 

skupina tvořená lidmi ve věku přibližně od 15 do 25 let, kteří již ve společnosti neplní 

role dětí, avšak společnost jim ještě nepřiznává role dospělých.“3 Skupina mládeže  

„má charakteristický způsob chování a myšlení, jiný systém vzorů, norem a hodnot. 
                                                
1 OPATRNÝ, A. Pastorace v postmoderní společnosti, s. 9. 
2 Srov. KAPLÁNEK, M. Pastorace mládeže, s. 14. 
3 PRŮCHA, J. a kol. Pedagogický slovník, s. 157. 
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Každá generace mládeže reprodukuje některé kulturní hodnoty dané společností,  

jiné odmítá a vytváří hodnoty nové.“4 

 M. Martinek mládež vnímá jako skupinu, která je tvořená z mladých lidí „od doby, 

kdy ukončili základní vzdělání, až do doby, kdy převzali na sebe úplnou zodpovědnost  

a veškeré úkoly dospělých.“5 Tato skupina je Martinkem vymezena také věkově. 

„Věkově bychom do této kategorie mohli zařadit mládež od ukončení základní školy, 

tím můžeme počítat 15 let, ale horní hranice se pohybuje mezi 20 – 40 rokem. Jelikož  

se v dnešní době uzavírání manželství blíží k 30 rokům, tak bychom mohli za horní 

hranici pro mládež určit věk 30 let.“6 

 M. Kaplánek shrnuje uvedené aspekty mládí do pohledu sociologického, 

psychologického a kulturního.7 

 Hnězdenský arcibiskup W. Polak cituje teologickou reflexi mládí papeže Jana Pavla 

II.: Mládí „není jen období života, které je spojeno s určitým věkem, ale také vymezený 

čas, který Prozřetelnost svěřuje každému člověku jako úkol. V tomto období člověk 

hledá odpověď na zásadní otázky, jako onen mladík, o němž se píše v evangeliu; neptá 

se jen po smyslu života, ale hledá i konkrétní projekt, podle něhož by začal budovat svůj 

život. A právě to je nejpodstatnějším rysem mladí. … Mládí je specifické období, v němž 

se formují otázky a odpovědi: nesmělé i naléhavé, vhodné i nepříjemné; v každém 

případě otázky velmi osobní.“8 

 Mluvíme-li o pastoraci mládeže v diecézi, je dobré si uvědomit, že za pastoraci 

mládeže je odpovědný diecézní biskup. Biskup také jmenuje, pověřuje tzv. kaplany  

pro mládež v jednotlivých vikariátech / děkanátech. (Vikariát / děkanát má stejný 

význam. V českých diecézích se používá vikariát, v moravských děkanát.  

Ve své diplomové práci budu používat pojem vikariát.) Díky kaplanům pro mládež  

má biskup přehled o tom, co se v jednotlivých vikariátech plánuje pro mladé lidi, v naší 

diecézi jsou to např. večery mladých.  Ve vikariátech se také nacházejí mladí, kteří  

jsou ochotní a schopní se zapojovat v aktivitách pro druhé ve spolupráci s kaplanem  

pro mládež, DCM či DCŽM. Mladí, kteří se aktivně zapojují, buď již mají absolvovaný, 

absolvují  

                                                
4 PRŮCHA, J. a kol. Pedagogický slovník, s. 157. 
5 MARTINEK, M. Ztracená generace, s. 23 – 24. 
6 Tamtéž. 
7 Srov. KAPLÁNEK, M. Pastorace mládeže, s. 14. 
8 POLAK, Wojciech. Církev v dialogu s novými generacemi v aktuálním kontextu naléhavě vyžadujícím 
  výchovu, str. 14. In Budoucnost církve, 2/2015, s. 14 - 27. 
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či plánují absolvovat tzv. animátorský kurz. Těmto mladým se pak říká animátor.   

DCM existuje ve všech českých a moravských diecézích. Náplní DCM je být otevřené 

mladým, organizovat kurz animátorů a spolupracovat s DCŽM. DCŽM se nachází  

ve všech diecézích kromě plzeňské. Tým, který se na DCŽM nachází, zde bydlí,  

v tom se liší také od DCM. DCŽM spolupracuje s DCM, organizuje  

si své vlastní akce bez ohledu na DCM. Při kurzu animátorů či jiných víkendových 

setkáních pořádaných DCM se snaží být nápomocné.  Na to vše dohlíží a má na starost 

biskup. Ačkoliv je to povinností diecézního biskupa, může tím pověřit svého zástupce. 

V případě Českobudějovické diecéze delegoval diecézní biskup odpovědnost  

za pastoraci mládeže pomocnému biskupovi.9 Strukturu diecézní pastorace mládeže 

v ČR můžeme přirovnat k domu, jehož střechou je Sekce pro mládež ČBK a uvnitř  

jsou jednotlivá DCM a DCŽM. O „patro níže“ jsou kaplani pro mládež, animátoři  

a dobrovolníci. Sekce pro mládež tedy všechny tyto aktivity zastřešuje a koordinuje. 

Sekce pro mládež spolupracuje jak s vedením jednotlivých diecézí, tak i s DCM  

a DCŽM. Pravidelně probíhají zasedání Sekce pro mládež, kam jezdí ředitelé  

a pracovníci DCM a DCŽM. Zde se plánují akce na celorepublikové úrovni (setkání 

mládeže Žďár nad Sázavou 2012, setkání mládeže v Olomouci 2017) či světové dny 

mládeže (Madrid 2011, Rio de Janeiro 2013, Krakov 2016, Panama 2019). 

 Domnívám se, že tento model pastorace mládeže v České republice celkem funguje. 

Je povzbuzující, když na plánování větších akcí, jako je například celostátní setkání 

mládeže, není daná diecéze sama, a když si jednotlivé úkoly a věci, které jsou třeba 

zařídit, diecéze mezi sebou rozdělí. 

 Velké úskalí vnímám ale v tom, že kaplan pro mládež není vyčleněn pouze  

k této službě v daném vikariátu. Starost o mladé lidi a příprava akcí pro ně je pro kněze, 

který spravuje biskupem jemu svěřené farnosti, jen další zátěž. Je to jistě  

tím, že do kněžství se v České republice příliš lidí nežene. Ale i tak si myslím,  

že by neměli být kněží přetěžováni, a hlavně by měli od svého biskupa vědět, co dekret 

kaplana pro mládež obnáší. Bylo by přínosné, kdyby bylo kaplanovi pro mládež 

vysvětleno, co se po něm v této službě požaduje, jak by to měl dělat, jakou má biskup  

a vedení diecéze představu. Osobně jsem se nesetkala s jediným kaplanem  

pro mládež, který by byl obeznámen s tím, co se po něm vlastně požaduje,  
                                                
9 Pomocným biskupem Českobudějovické diecéze je Mons. Pavel Posád; pověření oblastí pastorace     
 mládeže v diecézi je logickým důsledkem toho, že biskup Posád je již delší dobu pověřen pastorací 
 mládeže i na národní úrovni (ČBK). 
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co se od něho očekává. A to si myslím, že je velký nedostatek. Navíc dekret kaplana  

pro mládež často dostává kněz hned po vysvěcení. Tím pádem nemá téměř žádné 

zkušenosti jako kněz a ještě je na něho naložena další povinnost.10 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                
10 Srov. MARTANOVÁ, L. Bakalářská práce – Služba kaplanů pro mládež, 2016. 
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1 Vývoj pastorace mládeže 
 

Ačkoliv o pastoraci mládeže v dnešním slova smyslu můžeme uvažovat  

až od 19. století, některé aspekty, jako například vokacionální aspekt pastorace  

se vyskytoval již dříve. Jedná se o pomoc při hledání životní cesty, kterou zdůrazňuje 

především papež František. Když se podíváme do historie tohoto aspektu pastorace,  

tak zjistíme, že od 6. století existoval mnišský život a smyslem klášterů bylo mimo jiné 

také pomoct člověku, aby došel k poznání svého povolání.11  

 Podobnou funkci pomoci při poznání povolání má dnešní DCŽM, kam mladí  

jdou kolikrát po střední škole a díky práci na DCŽM chtějí dojít k poznání, kam svůj 

život mají směřovat.  To je ovšem jen jedna z dimenzí pastorace mládeže, již zmíněná 

vokacionální dimenze. Zda pokračovat ve studiích, uzavřít manželský vztah či se oddat 

zcela Bohu a žít život v celibátu – buď jako kněz, mnich či jeptiška. V dobách Karla 

Velikého se v klášterech vyučovalo podle předpisů. Postupně vznikají takzvané 

klášterní školy, které byly pod vedením kněží.12 „Cílem těchto škol bylo postarat  

se o výchovu a vzdělání řádových mnichů.“13   

 Pastorace mládeže je nejen v dnešní době důležité téma v církvi a církevních 

organizacích. Péče církve o mládež začala být aktuální již v druhé polovině 19. století, 

kdy mladí lidé, zejména učňové a dělníci, byli velmi ohroženi sociálními důsledky 

průmyslové revoluce, ale přitom se postupně začaly jejich sociální podmínky zlepšovat. 

Na tomto poli pracovala v 19. století řada významných osobností. Nejznámějším  

byl Don Bosco  (1815 - 1888), který v Turíně shromažďoval chlapce z ulice, hrál s nimi 

fotbal, staral se o ně, sháněl jim stravu, zaměstnání, i střechu nad hlavou.  

Učil je ministrovat, chodit do kostela, vyprávěl jim o Bohu a snažil se je k Bohu přivést. 

Zakládal pro ně oratoře, které se postupem času rozšířily po celé zemi. Mnoho chlapců 

Dona Bosca následovalo. Byl pro ně inspirací, vůdcem, otcem. Don Bosco  

měl pro každého vždy vlídné slovo a otevřenou náruč. Chlapci ho zbožňovali.  

Donu Boscovi v tom pomáhala jeho maminka Markéta, která se starala o jídlo, zázemí  

a obydlí.  Díky Donu Boscovi vznikly první oratoře, které existují dodnes. V dnešní 

                                                
11 Srov. Středová vzdělanost, [online]. 
12 Srov. Tamtéž. 
13 Tamtéž. 
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době označení oratoř najdeme v zařízeních, která provozují Salesiáni Dona Bosca – 

Kongregace působící na území České republiky od roku 1927. Salesiáni ovšem nejsou 

jediní. V ČR se mládeži věnují také další řády a kongregace, jako např. Kongregace 

bratří Nejsvětější svátosti – Petríni, Kongregace Školských sester de Norte Dame – 

Školské sestry či Kongregace Nejsvětějšího Vykupitele – Redemptoristé.14 

 

1.1 Vznik národního plánu PM ČBK a co mu předcházelo (1989 – 
2003)  
 

Abychom se dokázali plně věnovat otázce pastorace mládeže v dnešní době, musíme  

se seznámit s tím, co tomu předcházelo.  

 V průběhu vlády komunistického režimu v České republice se podařilo vytlačit 

náboženství ze škol, ale také z veřejného života. Komunistický režim pracoval  

za pomoci strachu. Díky tomu přestávala být společnost věřící, jednalo  

se o všechny generace. Od 70. let začala spontánně vznikat křesťanská společenství 

mládeže.15 

 Ještě před pádem komunismu v České republice existovala fara v Příchovicích,  

kde tajně vznikalo jakési DCŽM. P. Miroslav Šimáček se osobně věnoval mladým 

lidem, zapojoval je do společného programu, ukazoval jim krásy života s Bohem. 

Postupem času tento program na faře dostal svůj pevný řád.16   

 „Po roce 1989 na základě vzoru DCŽM v Příchovicích byla zakládána další DCŽM  

v České republice -  Nazaret v pražské arcidiecézi (Praha – Kunratice), Vesmír  

v královéhradecké diecézi (Deštné v Orlických horách), Přístav v olomoucké arcidiecézi 

(Rajnochovice), Mamre v brněnské diecézi (Osová Bítýška), Ktiš v diecézi 

českobudějovické (Ktiš), Středisko mládeže ostravsko – opavské diecéze (Stará  

Ves n. Ondřejnicí). Také vzniklo DCŽM na Slovenku. DCŽM Maják v banskobystrické 

diecézi (Špania Dolina).“17   

                                                
14 Srov. CIRKEV: KATOLICKÁ CÍRKEV V ČESKÉ REPUBLICE, Řády a kongregace, [online]. 
15 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 8 
16 Srov. BALÍK, J. Realizácia preventívneho výchovného systému v diecéznych centrách života mládeže,       
 s. 86, [online]. 
17 BALÍK, J. Realizácia preventívneho výchovného systému v diecéznych centrách života mládeže, s. 87,          
 [online]. 
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 Listopad 1989 se stal zlomovým pro celou republiku. Svoboda, po které generace lidí, 

která prožila totalitu, toužila, se stala skutečností. Na svobodu se snažila reagovat  

také církev. Církev nesmí zaspat, ale musí nabídnout mladému člověku „srdce i ruku”, 

protože mladí lidé od církve mnoho očekávají a církev očekává mnoho od mladých.18 

Bylo tedy potřeba, aby se všechna církevní hnutí a společenství sjednotila a nabídla 

mladému člověku to, po čem tolik touží. Církev vycházela z faktu, že mládež potřebuje 

být doprovázena, potřebuje formaci v jejich víře.19 Jako odpověď biskupů na potřeby 

mládeže byl vznik Sekce pro mládež, která funguje do dnešní doby. Sekce,  

jako všechno ostatní, se neustále vyvíjí. Jelikož mládež je ráda, když má za vzor mladé, 

tak také Sekce na toto reaguje. V roce 2002 vznikl Pastorační plán sekce pro mládež.  

Je to dokument, který byl společným dílem členů Sekce pro mládež ČBK a konzultantů. 

Je vyjádřením základního směru pastorace mládeže v České republice v katolické 

církvi. 20 

 

1.2 Stabilizace nebo stagnace? (2003 – 2018) 
 

Církev se snaží reagovat na potřeby mladých. Neustále se posouvá dál. Pokouší  

se ukazovat mladým, že život s Ježíšem je jednodušší, krásnější a dokonalejší.  

Vždy mají možnost se obrátit na někoho dalšího, když už sami třeba dál nemohou, neví 

si rady, jak a pro co se rozhodnout. Vždy je tu pak možnost obrátit se na něho, odevzdat 

mu své problémy a věřit, že bude zase lépe.  

 V době, kdy člověk žije ve svobodě a má možnost se svobodně projevovat a myslet, 

dochází také k vývoji člověka samotného. Nasvědčují tomu také akce,  

které se pro mládež začaly pořádat po roce 1989. Jedná se o světové dny mládeže 

s papežem, celostátní setkání mládeže v České republice, celosvětové setkání animátorů 

v České republice, různé letní tábory pro mládež – Entercamp, Entercamp junior, 

Raftcamp, Runway, Jump, animátorské kurzy, víkendová setkání pro mládež či večery 

chval, různé přednášky a besedy. Myslím si, že v této době došlo k růstu křesťanské 

mládeže, což bylo podpořeno jak samotnými DCM, DCŽM, Sekcí pro mládež, ale také 

                                                
18 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 3 
19 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 9 
20 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 3 
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jednotlivci, kterým nebyla mládež lhostejná, chtěli pro ni něco dělat, nějakým 

způsobem ji chtěli nasměrovat a pomoct ji v jejím duchovním růstu.  

 

1.3 Současný stav pastorace mládeže v České republice 
 

V současné době máme v České republice pomyslnou horu. Na samém vrcholu 

nalezneme Sekci pro mládež. Ředitelem je v nynější době od 1. 10. 2017  P. Kamil 

Strak, který vystřídal ve funkci P. Jana Balíka. Sekce pro mládež sídlí v Praze v sídle 

ČBK. Sekce pro mládež se věnuje koordinaci programu, akcím a centrům pro mládež.21 

„Sekce je výkonný orgán ČBK, jmenovitě biskupa, který je zodpovědný za pastoraci 

mládeže. Posláním Sekce je péče o veškerou mládež, věřící i nevěřící. Řádnými členy 

jsou kněží a laici, kteří byli pro tuto službu pověřeni biskupem.“22 „Sekce pro mládež  

už více než 25 let zastřešuje nejvýznamnější události zaměřené na mládež,  

jako jsou Světové dny mládeže, nebo Celostátní setkání mládeže. Organizuje např. 

Studijně formační kurzy (dále jen SFK) pro pracovníky diecézních center mládeže.“23  

SFK se mohou účastnit také pracovníci na DCŽM, ne jen pracovníci DCM. Na těchto 

kurzech je přínosné, že tráví čas s lidmi, kteří mají stejné povolání jako oni, řeší 

podobné či stejné problémy, např. jak docílit toho, aby na DCŽM zase jezdilo více 

mladých. Jak je možné, že na akci, kde bývalo přítomných 40 a více účastníků, minulý 

rok přijelo např. jen 10? Je to tématem víkendu, lidmi na DCŽM, či DCM, programem, 

místem, nebo čím? SFK posouvají člověka dál, za jeho hranice. Díky tomu  

také zná spoustu spolupracovníků z ostatních center, přičemž se pak s ostatními  

lépe komunikuje, to je také jedna z hlavních věcí, kterou bývalí pracovníci při otázce  

na SFK hodnotili kladně.24 

 Například příprava celosvětového setkání mládeže či celostátního setkání mládeže. 

Každá diecéze má na starosti přípravu něčeho jiného. Také záleží na tom, kolik lidí  

je na DCM či DCŽM. Na celostátním setkání mládeže jsem zpozorovala, že například 

někdo měl na starosti prodej ve stáncích, doprovázení kněží, zajišťování pořádku, 

                                                
21 Srov. CIRKEV: KATOLICKÁ CÍRKEV V ČESKÉ REPUBLICE, Mládež, [online]. 
22 Statut Sekce pro mládeže ČBK, Praha 1993. 
23 CÍRKEV: KATOLICKÁ CÍRKEV V ČESKÉ REPUBLICE, Čemu se věnujeme, Mládež, [online]. 
24 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB a DCŽM Ktiš v České republice,  
 3. 1. 2019  – 31.  1. 2019. 
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stravování, dobrovolníky, hlídání programu a časového plánu a mnoho dalšího. Je tedy 

potřeba, aby i v této době dokázali pracovníci společně komunikovat.  

 Mezi prostředky pastorace mládeže můžeme řadit DCM, DCŽM, kaplany pro mládež 

či animátory. 

 U DCM se předpokládá, že je prodlouženou rukou otce biskupa, z čehož vyplývá,  

že zprostředkovává kontakt mezi biskupem a mládeží. Další náplní práce  

na DCM je příprava animátorského kurzu, tím pádem formace animátorů a vzdělání. 

Příprava či pomoc realizovat večery chval pro mládež, kdy dochází ke spolupráci 

s kaplanem pro mládež v daném vikariátu. Dále DCM podporuje společenství mládeže 

v diecézi a jejich aktivity. Pomocí internetových stránek, sociálních sítí, plakátků  

na nástěnce patří mezi náplň pracovníka DCM také informovat mladé o akcích,  

které probíhají v diecézi v České republice či v zahraničí.  Také se účastní zasedání 

Sekce pro mládež, kde dochází také ke spolupráci s ostatními DCM v České republice. 

Je důležité si uvědomit, že cílem DCM je spíše aktivity koordinovat, pomáhat při jejich 

vytváření, inspirovat či získávat nové zkušenosti a snažit se je předávat dál do vikariátů  

a mladým.25 

 DCM se nacházejí v sídelních městech diecézí. V České republice se v každé diecézi 

nachází DCM.  Na pracovníky DCM jsou přitom kladeny poměrně vysoké nároky.  

Také se musí snažit o to, aby byli otevřeni všem a být pozorní vůči ostatním.26 

Pracovník DCM také často nemá čas na svůj soukromý život. Během týdne tráví 

spoustu času v kanceláři, kde zařizuje spoustu věcí a na víkend odjíždí často pryč.27  

 Pracovník DCM připravuje program na víkendové akce – především animátorský 

kurz, vyrábí plakátky na akce, které se v rámci DCM pořádají. Při realizaci Diecézního 

setkání mládeže domlouvá prostory, hosty, přednášející. Zajišťuje také ubytování  

a stravu. Náplní jeho práce je také účastnit se porad týmu v rámci DCM. Také se účastní 

zasedání Sekce pro mládež a SFK, kde může mnoho nového načerpat a povzbudit  

se s kolegy z ostatních center. Víkendy často také tráví mezi mladými. Takže času  

sám na sebe má opravdu málo. Navíc člověk pracující na DCM musí tuto práci chápat 

jako jakousi službu církvi a konat ji z velké části nezištně.28 

                                                
25 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Naše cíle, 
    [online]. 
26 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 27 - 28. 
27 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 2019. 
28 Srov. Tamtéž. 
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 „DCM je zaměřeno na úzkou činnost „na tu bezproblémovou a nadšenou mládež.“ 

DCM péči o problémovou mládež přenechávají řádům, hnutím a občanským 

organizacím či iniciativám, jejichž spolupráce je mnohdy problematická.  

DCM má vlastní způsob práce, který se zaměřuje na formaci animátorů, pomoc místním 

společenstvím a koordinaci a propojování jednotlivých společenství.“29 

 Naproti tomu DCŽM se chápou jako domy, které jsou stále otevřeny mladým lidem. 

Vyžaduje se od pracovníků DCŽM, aby v daném domě bydleli a byli bdělí.  

Co si představit pod spojením „byli bdělí“? Nejlépe to, že jsou každý den k dispozici  

pro ostatní. Přijímají návštěvy, jsou otevření i pro místní – nízkoprahový klub.  

V době, kdy na DCŽM probíhá nějaké víkendové setkání, jsou právě oni, pracovníci 

týmu, všem k dispozici dvacetčtyři hodin denně, proto jsem výše uvedla výraz „byli 

bdělí“. Také se vyžaduje, aby v domě bydlel trvale spolu s týmem laiků kněz.30   

 „Úkolem kněze spolu s týmem mladých lidí je především ukazovat krásu 

opravdového života s Bohem a být skutečným domovem. To ve svém důsledku 

znamená, že základní společenství žijící v domě (kněz a tým mladých lidí) usiluje 

o neustálou přítomnost Krista zmrtvýchvstalého ve svém středu.“ 31 

 DCŽM je stále otevřené, tým lidí je vždy připraven naslouchat, vytvořit program  

pro různý počet návštěvníků, pečovat o hosty, uklidit a připravit zázemí na další 

víkendovou akci. Tým DCŽM je neustále v pohybu a má mnoho práce.  O víkendových 

akcích to platí dvojnásobně. 

1.3.1 DCŽM Ktiš 
 

„Úkolem DCŽM je, aby existovalo v diecézi místo, kam mladí lidé mohou přicházet, 

kde vytváří vztahy právě napříč diecézí, napříč různými běžnými vztahy, které mladí 

lidé běžně vytváří na základě evangelia. Je formační tím, že tu žije tým lidí.  

10. 6. 1995 bylo DCŽM Ktiš otevřeno a posvěceno biskupem Antonínem Liškou.“32 

Posvěcením domu přichází také první tým na DCŽM, kdy tam byl knězem P. Bohuslav 

Švehla, ale již dříve tam jezdili pomáhat různí lidé jako pomocníci, aby se toto centrum 

mohlo otevřít. Také tomu hodně přispěly partnerské diecéze Pasov a Linec,  

které finančně podpořily přestavbu fary, aby se tam nechalo vytvořit zázemí. „Jedna 
                                                
29 KRAJTL, O.  Pastorace mládeže: Jak na ni. [online]. 
30 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 29. 
31 Tamtéž. 
32 KRONIKA, P. DCŽM Ktiš - Už  20 let otevřeno mladým. [online]. 
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z myšlenek DCŽM je ta, že si to tam mladí tvoří, není to full servis, ale my chceme,  

aby se tam mladí zapojovali, proto tam uklízí, dělají dřevo.“ 33 

 „Vznik DCŽM ve Ktiši je inspirován zkušeností, která vznikla již za doby totality  

na faře v Příchovcích. Dostávalo to rozměr společenství na základě modlitby, služby.  

V 90 letech se hledalo v ČB diecézi místo pro DCŽM. Byla vytipována Ktiš a Frantoly. 

Padla volba na Ktiš.“34 

 Na DCŽM Ktiš probíhal nízkoprahový klub Jablíčko. Víkendy, které na DCŽM 

probíhaly, byly buď tematické – víkendy pro náctileté, pro holky, a také různé obnovy – 

postní, adventní. Dvě hlavní akce, které probíhají na DCŽM o letních prázdninách  

je Entercamp - junior 13 – 15 let a Entercamp 16 – 23 let. 35 

 DCŽM se nachází ve všech českých a moravských diecézích kromě Plzně. Plzeňské 

DCM pořádá různé akce pro mládež například na Lomci u Vodňan, který spadá  

do Českobudějovické diecéze.  

 

1.3.2 Kaplan pro mládež 
 
Funkce kaplana pro mládež v České republice je velmi náročná. Pastorační  

plán předpokládá, že by kaplan pro mládež měl pracovat s mládeží v jeho vikariátu 

 a že bude informovat o vzniku dalších skupin, které se bude snažit začleňovat  

do farnosti.36 

 Kaplan pro mládež u nás stále spravuje své farnosti, kde slouží pravidelně mše svaté. 

V České republice se proto často stává, že kaplani pro mládež fungují jen jako 

prostředníci mezi kněžími z vikariátu a DCM. Problém také spatřuji v tom, že spousta 

kaplanů pro mládež vlastně neví, co se po nich vyžaduje, co je jejich náplní práce. 

Nejednou jsem vedla s kaplany pro mládež osobní rozhovory, kde jsem se na tuto 

otázku, co je náplní jejich práce, ptala. Bohužel mi málokdo dokázal odpovědět.  

Je také otázkou na zvážení, zda taková funkce má vůbec nějaký smysl nebo  

zda by kaplani pro mládež neměli být alespoň seznámeni s tím, co se od nich očekává, 

                                                
33 Srov. KRONIKA, P. DCŽM Ktiš - Už  20 let otevřeno mladým. [online]. 
34 Tamtéž. 
35 Srov. Tamtéž. 
36 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 31. 
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jestli se na tuto funkci cítí, před tím, než jim je zaslán dekret o tom, že mají funkci 

kaplana pro mládež vykonávat.37 

1.3.3 Animátor 
 
Mezi animátory řadíme většinou mladé lidi, kteří touží dělat něco pro ostatní lidi  

jak na vikariátní tak na diecézní úrovni. Podmínkou je absolvování animátorského 

kurzu, který v jednotlivých diecézích probíhá. Animátorský kurz je zpravidla určen  

pro účastníky ve věku 15 – 28 let. Jedná se většinou o dvouletý kurz, kdy přihlášení 

účastníci tráví některé víkendy společně. Na přípravě těchto víkendů se podílí  

tým DCM, popřípadě tým DCŽM. Záleží, jak oba týmy spolu vycházejí a spolupracují. 

Často se stává, že víkendová setkání probíhají právě na DCŽM dané diecéze, popřípadě 

na dalších jiných farách, kde jsou k tomu přizpůsobené podmínky. Na každý víkend  

je pro účastníky připraven program, ať se jedná o různé přednášky (o Bibli, komunikaci, 

vztazích…). Také bývají pro účastníky připravené hry, které mají nějaký cíl,  

nebo souvisí nějak s tématem daného víkendu, společné slavení mše svaté či práce.  

Na kurzu dochází ke stmelování kolektivu a často se stává, že skupina, která se rozhodla 

jezdit na animátorský kurz, poté podporuje další akce pořádané DCM, DCŽM,  

protože jim víkendy, které tráví na kurzu, nestačí. Chtějí spolu trávit více času,  

více času s Bohem, a touží po tom se neustále vzdělávat. Pracovníci DCM rádi  

na animátorské kurzy, které pořádali, vzpomínají. Vzpomínají na skupiny mladých, 

kteří byli nadšeni něco dělat, z Boží přítomnosti, která je během kurzu doprovázela. 38 

1.3.4 Setkání 
 
Poslední roky byly bohaté na různá setkání na diecézní, republikové či světové úrovni. 

Příkladem toho může být, že se konaly tři světové dny mládeže s papežem – v Madridu, 

v Rio de Janeiru a v nedalekém Krakově.  

2011 – Světový den mládeže v Madridu 

2013 – Světový den mládeže v Rio de Janeiru  

2016 – Světový den mládeže v Krakově 

 

                                                
37 Srov. Rozhovory se 3 kaplany pro mládež na celostátním setkání mládeže v Olomouci 17. 7. 2017. 
38 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 2019. 
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Kromě zahraniční spolupráce se samozřejmě konaly také akce v rámci České republiky 

– Celostátní setkání mládeže. 

2007 – Celostátní setkání mládeže v Táboře - Klokoty 

2012 – Celostátní setkání mládeže ve Žďáru nad Sázavou  

2017 – Celostátní setkání mládeže v Olomouci 

 

Také se konala celostátní setkání animátorů. 

2010 – Celostátní setkání animátorů v Kroměříži 

2014 – Celostátní setkání animátorů v Třešti 

 

Kromě toho se v rámci Sekce pro mládež také plánovala návštěva papeže v České 

republice a fórum mládeže. 

2009 – Setkání mládeže s papežem Benediktem XVI. v České republice 

2017 – Celostátní fórum mládeže v Olomouci39 

Všechny výše zmiňované akce se konaly v rámci spolupráce se Sekcí pro mládež  

ČBK a byly to akce na republikové či světové úrovni. Do těchto akcí se zapojovala 

všechna DCM a DCŽM fungující v České republice, Sekce pro mládež ČBK, která tyto 

akce zastřešovala a v neposlední řadě také spousta dobrovolníků a animátorů,  

kteří toužili pomáhat a být nějakým způsobem aktivní v církvi.  

1.4 Personální zabezpečení práce na DCM a DCŽM 
 
V rozhovorech, které jsem vedla s pracovníky DCM a DCŽM z českobudějovické 

diecéze jsem se mimo jiné dozvěděla, jaké předpoklady si myslí,  

že by měl mít pracovník DCM, DCŽM a jak dlouho je podle nich správné, aby člověk 

na DCM a DCŽM působil, aby ho práce stále naplňovala a dávala smysl.40 

 

Požadavky na pracovníka DCM 

Pracovník na DCM by měl mít hlavně čas a chuť něco dělat pro mládež, obětovat  

ten čas a práci pro druhé. Samozřejmě by to měl být křesťan, který nějak prožívá  

svou víru. Výhodou jsou nějaké organizační schopnosti a alespoň částečné teologické  

či pedagogické vzdělání, ale není to podmínkou, jelikož důležitější než vzdělání  
                                                
39 Srov. ASOCIACE KŘESŤANSKÝCH SPOLKŮ MLÁDEŽE, Akce pro mládež, [online]. 
40 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 2019. 
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jsou osobní předpoklady člověka, který v této pozici působí. Je důležitá jeho motivace  

a schopnosti, konat věci pro druhé a být otevřený novým nápadům. Podle bývalých 

pracovníků DCM není ani nějak příliš důležitá praxe. Nejdůležitější snad pro všechny 

bývalé pracovníky bylo, aby ten člověk byl sám o sobě dobrý, měl rád lidi, dokázal 

komunikovat, sdílet svou víru a byl ochoten této práci obětovat čas, kolikrát i svůj volný 

čas.41 

 Na otázku, jak dlouho si myslí, že je dobré pracovat na DCM, se ponejvíc shodovali, 

že ideální je pracovat na DCM 3 – 5 let, aby ho práce stále bavila a nedělal to jen z toho 

důvodu, že musí.42 

 

Požadavky na pracovníka DCŽM 

„Tým žijící na Ktiši vytváří společenství. Kritéria jsou, aby ten člověk měl nějaké 

vnímání mladých lidí, aby dokázal pracovat týmově a byl to člověk, který je v nějaké 

míře srovnaný se svým životem. Mnoho dalších věcí se člověk doučí v průběhu 

služby.“43 Pracovník týmu na Ktiši nemá moc času a prostoru pro sebe. Je důležité  

to vždycky všechno odevzdat Bohu. Dokázat překonat, že i když jsme unavení,  

tak musíme stále komunikovat s ostatními. Dává jim to nějaký řád. Většina pracovníků 

týmu, kteří na DCŽM pracovali, byli k tomu jít pracovat na DCŽM pomáhat mladým 

lidem a doprovázet je vedeni silnou touhou.44 

Pracovník na DCŽM by měl mít především kvalitní duchovní předpoklady, horlivost 

pro Hospodina, chuť se učit, nechat se vést. Měl by také mít nějaké lidské předpoklady 

– empatický, přátelský, vnímavý, kreativní, pokorný, ochotný spolupracovat, 

zodpovědný, otevřený, vstřícný. Zde jsou také zapotřebí organizační schopnosti,  

aby dokázal v týmu naplánovat nějaké víkendové setkání, rozdělit si úkoly.  

Neměl by mu vadit způsob týmového života (v jednom domě bydlí s ostatními 

pracovníky DCŽM, jsou spolu v denním kontaktu – společně se modlí, pracují, jí).  

Není zde důležité vzdělání ani praxe. Praxi člověk často získá právě až na DCŽM.45 

                                                
41 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 2019. 
42 Srov. Tamtéž. 
43 KRONIKA, P. DCŽM Ktiš - Už  20 let otevřeno mladým. [online]. 
44 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCŽM Ktiš v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 
 2019. 
45 Srov. Tamtéž. 
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 Na otázku, jak dlouho si myslí, že je dobré pracovat na DCŽM, se bývalí pracovníci 

shodli, že služba týmáka na DCŽM je  1–2 roky.46 Jan Čapek ve své knize Výzkum 

života týmáků v Diecézních centrech života mládeže z roku 2001 se s bývalými 

pracovníky téměř shoduje. Uvádí, že ideální doba pobytu týmáků v týmu činí  

dva roky.47 

 

Současný ředitel DCM v ČB má jasnou představu o tom, co by měl pracovník 

DCM  - koordinátor projektů pro mládež umět a zvládnout.  

Ve své práci jsem se rozhodla tento názor oddělit od ostatních. Z jednoduchého důvodu. 

Současný ředitel dokonale sestavil požadavky na pracovníka DCM, který by v dnešní 

době tento pracovník měl mít. Je to jasná představa o tom, co by pracovník  

na DCM měl umět a zvládnout. Považuji tento popis za velmi užitečný a přínosný. 

Mezi požadavky uvádí: „Jsi ideálně absolvent pedagogiky volného času. Jsi věřící 

katolík anebo máš vřelý vztah ke křesťanství a chápeš jeho základní principy a poslání. 

Máš zkušenosti s vedením skupiny mládeže a umíš si pro ně připravit adekvátní aktivity 

(skautští vedoucí vítáni!) a zvládneš skupinu při programu vést a moderovat.  

Umíš si připravit a zajímavě odprezentovat nějaké téma a nebojíš se s ním vystoupit  

před skupinou kluků a holek. Jsi časově flexibilní a ochotný pracovat někdy i večer  

či o víkendech (maximálně 2x za měsíc – náhradní volno je samozřejmostí).  

Baví tě psát, umíš správně česky napsat texty nejrůznějšího rozsahu. Jsi rozený/á 

komunikátor/ka. Pokec s mladými, odpovídání na e-maily či dotazy na sociálních sítích 

nebo rada kolegovi je pro tebe pice of cake. Počítač máš v malíčku. Ovládáš Microsoft 

Office (Word, PowerPoint) a poradíš si i se zveřejňováním příspěvků na internet 

v jednoduchém administrativním rozhraní. Výhodou je nadšení pro grafiku a základní 

znalost jakéhokoli grafického programu (Adobe Ilustrátor, Photoshop, Canva.com).  

Jsi nadšenec do sociálních sítí – a umíš je uživatelsky velmi dobře ovládat. Hlavně 

Facebook a Instagram. Máš dobré nápady a víš jak zaujmout mladé. Nebojíš se věci 

zkoušet a neúspěch bereš jako dobrou příležitost, jak se něco naučit. Vlastníš řidičský 

průkaz skupiny B a jsi aktivní řidič“.48 

                                                
46 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCŽM Ktiš v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 
 2019. 
47 Srov. ČAPEK, J. Diecézní centra života mládeže II. Výzkum života týmáků v Diecézních centrech života 
    mládeže, s. 20. 
48 Rozhovor s ředitelem DCM ČB a DCŽM Ktiš. Požadavky současného ředitele na pracovníka DCM -
 příloha IV, v České republice, 13. 12. 2018. 
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Z tohoto rozhovoru jsem si uvědomila, jak jde doba vpřed. Dříve nebylo potřeba  

mít žádné sociální sítě, ovládat je, či používat počítač na tak dobré úrovni.  

Doba se mění a čas plyne, a tím pádem se také mění požadavky na pracovníka  

DCM. V dřívějších dobách, kdy sociální sítě neexistovaly, se veškeré akce,  

které DCM plánovalo, domlouvaly osobně či přes e-mail. Sociální sítě nám ale dávají 

možnost být blíž k mladým lidem, sdílet s nimi věci, které jsou pro ně v současné době 

důležité.  
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2 Vývoj diecézní pastorace mládeže v Českobudějovické 
diecézi v posledních 10 letech 
 

„Velký vliv na pastorační situaci v České republice má bezpochyby, že jsme upjatí  

na model barokní a josefínské pastorace jako na ideál, respektive na model života 

církve, a proto vidět situaci jako takovou, jaká je, není vůbec lehké. U nás, v církvi,  

se většinou sociologické analýzy netěší ani úctě, ani oblibě, natož využití. Plyne  

z toho neschopnost hledat a uplatňovat adekvátní strategii, která by se pro tuto dobu  

a zemi hodila.“49 

 

2.1 Vývoj od začátku 90. let do roku 2018 
 
Podíváme-li se dnes do minulosti, tak zjistíme, že DCM v českobudějovické diecézi 

vzniklo v roce 1991. O rok dříve, a to 1. 12. 1990 se již v Českých Budějovicích 

pořádalo první diecézní setkání mládeže v budově dnešní konzervatoře.50 „Jedním z cílů 

tohoto setkání bylo „vytvořit centrum“, které bude schopno řešit organizační záležitosti 

týkající se mládeže v diecézi.“51 

 V pozici vedoucího DCM se od jeho založení vystřídalo již pár kněžích. Bohuslav 

Švehla, P. Jaroslav Karas52, P. Roman Dvořák, P. Jozef Gumenický, P. Thomas van 

Zavrel. V současné době je ředitelem DCM i DCŽM P. Vojtěch Vágai. 

 Je velmi náročné popsat vývoj od počátku DCM a aktivit, které koordinovalo.  

Je dostupné jen minimum zdrojů. Například na stránkách DCM je uvedeno pouze toto:  

• „V letech 1991 – 2005 pořádalo DCM diecézní setkání mládeže, oblastní setkání 

mládeže, setkání pro animátory, letní rekolekce, poutě mladých na Lomec, 

diecézní fotbalové a volejbalové turnaje, křesťanské hudební festivaly Cantate 

Domino. Také pomáhalo při organizaci křesťanských hudebních festivalů 

Pelhřimovská múza, vydávalo občasník „Decimáček“, „Formační lístky“  

                                                
49 AMBROS, P. a kol. Úkoly pastorační činnosti církve a pastorální teologie v Českých zemích, s 37. 
50 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Historie, 
    [online]. 
51 Tamtéž. 
52 Tamtéž. 
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pro mladé, které se vztahovaly k jednotlivým liturgickým obdobím, a informační 

leták s názvem „Zpravodaj“. 

• V roce 1996 byl založen křesťanský klub „Káčko“, kde byly pořádány biblické 

hodiny, přednášky a koncerty. Vystoupili zde například: Oboroh,  

Eva Henychová, Svítání, Ratolest a jiní. 

• Dále se DCM podílelo na organizaci poutí mladých na Světové dny mládeže  

do Čenstochové (1991), Paříže (1997), Říma (2000), Kolína n. R. (2005)  

a na národních setkáních mladých, která proběhla na Velehradě (1993), Svaté 

Hoře (1999), ve Ždáru n. S. (2002). V roce 2003 spoluorganizovalo národní 

setkání animátorů v Třešti. 

• Postupně se rozvíjela spolupráce se zástupci mladých ze sousedních diecézí 

Linec a Pasov. Jejími plody byly letní kreativní týdny „Be free“ na Ktiši v letech 

1999 - 2001, Pěvecké víkendy na hradě Altpernstein v Rakousku v letech 2001, 

2004 a 2005.“53 

 

2.2 Klíčové činnosti a akcenty v letech 2008 – 2018 
 

Jak už je zmíněno výše, tak v těchto letech byly pořádány tři světové dny mládeže 

s papežem (Madrid, Rio de Janeiro, Krakov). Konala se také celostátní setkání mládeže 

(Tábor – Klokoty, Žďár na Sázavou, Olomouc) či celostátní setkání animátorů 

(Kroměříž, Třešť). 

  Mimo jiné v roce 2009 nás v České republice navštívil papež Benedikt XVI.,  

kdy během svého pobytu v České republice navštívil Prahu, Brno a Starou Boleslav,  

kde se setkal se zástupci mládeže z České republiky, kteří vyslechli jeho poselství. 

V roce 2017 se v České republice konalo fórum mládeže v Olomouci, jehož tématem 

byla evangelizace. Tomuto republikovému setkání předcházelo fórum pro mládež 

v jednotlivých diecézích v České republice, kdy do Olomouce odjeli dva delegáti 

z diecéze přednést závěry z diecézního fóra mládeže. V říjnu 2018 se konala  

ve Vatikánu biskupská synoda, jejímž tématem bylo mladí lidé, víra a rozlišování 

povolání. Za Českou republiku se synody účastnil Mons. Tomáš Holub. 

                                                
53 DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Historie, 
     [online]. 
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2.2.1 Světové dny mládeže 
 
„Světové dny mládeže se konají od roku 1984. Jednou za tři roky se mladí lidé z celého 

světa setkají s papežem, v ostatních letech si pak tento den připomínají na Květnou 

neděli v diecézích.“54 

 „Světové dny mládeže jsou pořádány katolickou církví a hostitelskou zemí pro mladé 

ve věku 16 – 30 let. Každé světové dny mládeže mají vlastní hymnu, logo a motto 

z Písma, které vybírá papež.“55 Mottem světových dní mládeže v Krakově bylo: 

„Blahoslavení milosrdní, neboť oni dojdou milosrdenství.“56 Světové dny v Panamě, 

které se konaly v lednu 2019, měly motto: „Hle, jsem služebnice Páně; staň se mi podle 

tvého slova.“57 

 Za zakladatele světových dnů mládeže je považován papež Jan Pavel II.,58  

který miloval mládež a měl ji neustále na mysli. O mladých říkal, že jsou nadějí  

a budoucností církve. Dokládá to také fakt, že Jan Pavel II. psal poselství pro mladé, 

která jim zasílal a od roku 1984 se s nimi pravidelně jednou za dva až tři roky sešel  

na světových dnech mládeže. 59 

 M. Muola ve své knize Papež a mladí spolu píše: „Světové dny mládeže  

je ten nejkrásnější vynález papeže Karola Wojtyly. Vítězná myšlenka, která proměnila 

vztah církve a světa mladých.“60 Jan Pavel II. ve své knize píše: „Světové dny mládeže 

nikdo nevymyslel. Mládež si je vytvořila sama. Není pravda, že papež volá mládež 

k setkáním… Mladí volají papeže.“61 Světové dny mládeže byly pořádány také díky 

Papežské radě pro laiky. Do jejího čela byl jmenován, v době pontifikátu Jana Pavla II., 

kardinál Eduardo F. Pironio, který pocházel z Argentiny a u mladých si získal jejich 

důvěru.62 „Dýchalo z něj evangelium, zářil Kristovou láskou s typicky latinsko – 

americkou vřelostí.“63 Takové byly počátky světových dnů mládeže.  

 Poslední světové setkání mládeže, kterého se účastnil Jan Pavel II., bylo v Torontu, 

kde vyhlásil další světové dny mládeže. Poprvé však neřekl: „Setkáme se,“  

                                                
54 CIRKEV: KATOLICKÁ CÍRKEV V ČESKÉ REPUBLICE, Světový den mládeže, [online]. 
55 VIRA, Světový den mládeže 2016 – Krakov Polsko, [online]. 
56 Srov. Bible. Písmo svaté Starého a Nového zákona, Mt 5,7.  
57 Srov. Bible. Písmo svaté Starého a Nového zákona, Lk 1, 38.  
58 Původní jméno Karol Wojtyla, kdy Jan Pavel II. přijal jako své papežské jméno.  
59 Srov. BALÍK, J. Jan Pavel II. v dialogu s mladými, s. 77. 
60 MUOLO, M. Il Papa e i giovani, s. 11. 
61 JAN PAVEL II. Překročit práh naděje, s. 118 – 119. 
62 Srov. BALÍK, J. Jan Pavel II. v dialogu s mladými, s. 79. 
63 VAYNE,F. a ROLLIER, A, Jan Pavel II., mladí lidé a Světové dny mládeže, s. 20. 



26 
 

nýbrž: „Kristus tam na Vás čeká.“64 Po smrti Jana Pavla II. tuto tradici zachovával  

také papež Benedikt XVI.,65 který se s mládeží poprvé setkal na své domácí půdě 

v Německu v Kolíně nad Rýnem. V tradici světových dnů mládeže pokračuje  

také papež František,66 který se s mládeží setkal již v roce 2013 v Brazílii,  

2016 v Krakově a v letošním roce 2019 také v Panamě.  

 

2.2.2 Celostátní setkání mládeže 
 

„Celostátní setkání mládeže probíhá v duchu světových dnů mládeže a koná se v České 

republice přibližně jednou za pět let.“67  

 Celostátní setkání mládeže je určeno pro mládež ve věku 14 – 30 let, kdy věková 

hranice neplatí pro kněze, řeholnice, řeholníky, spolupracovníky či jiné výjimky, které 

jsou domluveny s DCM či Arcidiecézním centrem pro mládež.68  

 Mladí zde mají možnost prožít několik dní ve společenství s mladými z celé 

republiky, navštívit zajímavé workshopy, přednášky, koncerty či jiné kulturní  

a duchovní akce. Každý den se slaví společná mše svatá, na které jsou přítomni také 

biskupové z českých a moravských diecézí.  

 Stejně jako světové dny mládeže, tak také celostátní setkání mládeže  

má vždy své motto, logo a hymnu. V roce 2017, kdy se uskutečnilo celostátní setkání 

mládeže v Olomouci, bylo motto: „Nebojte se!“  Akce mottem různými způsoby 

vyzývala mladé, aby se nebáli být tím, kým jsou, sami sebou. Aby se nebáli překážek, 

které je v budoucnosti čekají.69 Setkání se zúčastnilo na 6,5 tisíce mladých.70  

 Osobně jsem celostátní setkání mládeže absolvovala dvakrát, v roce 2012 ve Žďáru 

nad Sázavou a v roce 2017 v Olomouci. Vnímám ho jako velmi přínosný čas strávený 

s Bohem a přáteli, ale také jsem si zde našla čas na přemýšlení a poznávání města, 

v kterém se setkání konalo. 

 
                                                
64 JAN PAVEL II. Kristus Vás miluje. Jan Pavel II. mládeži, s. 271. 
65 Benedikt XVI. vlastním jménem Joseph Ratzinger 
66 Jeho občanské jméno je Jorge Maria Bergoglio se stal biskupem v březnu 2013. 
67 CIRKEV: KATOLICKÁ CÍRKEV V ČESKÉ REPUBLICE, Celostátní setkání mládeže Olomouc 
 2017, [online]. 
68 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ BRNĚNSKÉM, Celostátní setkání 
 mládeže v Olomouci, [online]. 
69 Srov. CIRKEV: KATOLICKÁ CÍRKEV V ČESKÉ REPUBLICE, Setkání křesťanské mládeže zaplnilo 
 Olomouc, [online]. 
70 Srov. ARCIDIECÉZE OLOMOUCKÁ, Celostátní setkání. [online].  
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2.2.3 Celostátní setkání animátorů  
 

Celostátní setkání animátorů nemá na rozdíl od světových dnů mládeže a celostátního 

setkání mládeže nějakou pravidelnou frekvenci. Záleží, jak se koná právě zmíněné 

celostátní setkání mládeže a světové dny mládeže.  

 A koho řadíme mezi animátory? „Animátor je člověk, který má za úkol oživovat, 

vést, povzbuzovat společenství, ve kterém se nachází. Jeho úkoly vychází z latinského 

slova anima – duše. („Být duší společenství nebo skupiny, oduševňovat, přinášet nové 

nápady…“.) Předávat mladým zkušenost, že víra je živý vztah s Bohem, učit je vydávat 

svědectví o své víře životem, povzbuzovat je v jejich prožívání víry, učit je pravidelné 

osobní modlitbě, důležitosti modlitby a životu ve společenství (setkávání). Prohloubit 

informovanost o dění a učení církve, prohloubit znalost a vztah k Písmu, učit je vnímat 

současné problémy z pohledu křesťana, pomáhat k osobnímu zrání a růstu. Povzbudit 

mladé k aktivní pomoci při vedení společenství mládeže ve svých farnostech,  

být k dispozici místním kaplanům pro mládež nebo farářům při organizování různých 

pastoračních akcí.“71Chce být ve společenství nějak nápomocný, chce druhým pomáhat, 

vést je, koordinovat, či touží pro ostatní vymýšlet nějaké aktivity. Animátor  

by měl být také člověk, který je otevřený a nebojí se s ostatními komunikovat,  

rád se učí novým věcem.72 

V katolickém prostředí se pojem animátor nepoužívá ve stejném smyslu, jako v oboru, 

který studuji: Pedagogika volného času.73 

 Koná-li se setkání animátorů, je věková hranice účastníků setkání vždy jiná. 

Například na setkání animátorů v Třešti v roce 2014 bylo setkání určené pro mladé  

16 – 30 let, kdy mladší 18 let museli mít vyplněnou „kartu mladších“  

od svých zákonných zástupců.74 Naproti tomu chystané setkání animátorů v roce  

2019 v Chotěboři má být pro mladé ve věku 16 – 24 let.75  

 Motto setkání animátorů v Třešti znělo: „Nikdo není ostrov.“  Nikdo nemá být sám. 

Důležité je na tomto světě investovat do vztahů. Dopoledne zde probíhaly přednášky  

a pak tzv. disky (diskusní skupinky), kde byla možnost bavit se o přednášce,  
                                                
71 DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Nový kurz pro 
 amimátory, [online]. 
72 Srov. Dotazníky od kaplanů pro mládež v České republice k bakalářské práci, 9. 3. 2016. 
73 Blíže k této problematice: DUDOVÁ, Anna; KAPLÁNEK, Michal; MACKŮ, Richard. Mnohotvarý 
 fenomén animace. In Pedagogická orientace, 21(2011)284–304. 
74 Srov. Celostátní setkání animátorů Třešť, [online]. 
75 Srov. Celostátní setkání animátorů, [online]. 
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co nás zaujalo a vyjádřit svůj vlastní názor. Také zde byl prostor pro poznání města  

a nových přátelství.76  

 Setkání roku 2019 v Chotěboři by mělo nést motto: „S Janem za Ježíšem.“  A cílem 

má být samozřejmě posílení identity animátora, něco nového se naučit, motivovat  

se a čerpat z poznatků od druhých.77 

 Všechny výše popsané akce se konaly a konají v rámci spolupráce se Sekcí  

pro mládež ČBK a byly a jsou to akce na republikové či světové úrovni. 

Českobudějovická diecéze měla a má zastoupení na každé akci. DCM a DCŽM  

se podílela a podílejí na plánování všech těchto akcí. 

  

2.3 Akce v českobudějovické diecézi 
 

V letech 2009 – 2018 se v českobudějovické diecézi konaly různé akce a aktivity  

pro křesťanskou mládež. V těchto letech také ještě z části fungovala zahraniční 

spolupráce s diecézemi Pasov a Linec. Jednalo se především o letní akci Jam.Days  

a Grove Castle, který probíhal o víkendu během roku. Z rozhovoru s bývalými 

pracovníky DCM jsem se dozvěděla, že poslední Grove Castle se konal před rokem 

2015. Jam.Days se naposledy konal v roce 2017.78 Poté došlo k ukončení spolupráce 

mezi českobudějovickou, pasovskou a lineckou diecézí.  

2.3.1 Akce pořádané ve spolupráci s pasovskou a lineckou diecézí 
 
Jedná se o letní pobytovou akci v České republice Jam.Days a víkendový pobyt během 

roku na hradě Altpernstein v Rakousku. Akce byly pořádány společně s pasovskou  

a lineckou diecézí. U nich se tento projekt nazýval Dreiländertreffen a jezdilo  

se ještě do Pasova na akci, která nesla název Nach der Richter, což byla modlitba Taize 

v adventu. 

 

 

                                                
76 Srov. Celostátní setkání animátorů 2014 – dokument, [online]. 
77 Srov. Celostátní setkání animátorů, [online]. 
78 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 2019. 
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Jam.Days 

Jedná se o česko – německo – rakouské setkání hudebníků, které probíhalo v České 

republice, naposledy v roce 2017 na Hosíně u Českých Budějovic. Jednalo  

se o vícedenní setkání, soustředění s lektorem. Byla zde také možnost výletů, přičemž 

toto setkání bylo ukončeno společným, závěrečným vystoupením.79 

 Účastníci této akce jsou mladí, kteří se zajímají o hudbu, či k ní mají nějaký vztah.  

Cílem těchto setkání jistě bylo prohloubit znalosti cizího jazyka. Díky workshopům  

také možnost se zdokonalit, nebo se také zlepšit v tom, co nás baví, co nám je milé.  

 Metody, které se zde používaly, byly především nácvik písní pod profesionálním 

vedením, představení kapel v podobě koncertů, prohloubení vztahu s Bohem, 

společnými modlitbami a mší svatou. 

 

Grove Castle 

Jedná se o česko – německo – rakouský hudebně kreativní víkend na hradě Altpernstein 

v Rakousku. Jedná se tedy o setkání mladých hudebníků z diecéze českobudějovické, 

pasovské a linecké. Probíhá zde společná modlitba, hudební a kreativní workshopy  

a prezentace dosažených výsledků během večerního programu. Cílem akce v roce  

2012 bylo učit komunikovat mladé jinak než řečí, hledat jiné prostředky  

pro komunikaci.80 

 Účastníci jsou stejně jako u Jam.Days mladí, kteří se zajímají o hudbu či k ní mají 

nějaký vztah.  

 Metody, které se zde používaly, byly především workshopy, vlastní seberealizace 

formou prezentace workshopů, přiblížení se Kristu díky společnému slavení mše svaté, 

chválám a modlitbě.  

 

2.3.2 Pravidelná víkendová setkání, pro stejné účastníky 
 

Pod tento název jsem zařadila různé kurzy, které se konají několikrát za rok. Specifické 

jsou tyto kurzy v tom, že se mladí přihlásí hned na začátku a organizátoři po prvním 
                                                
79 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Jam. Days, 
 [online]. 
80 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Grove 
 Castle, [online]. 
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setkání kurzů vědí, na koho se mohou těšit příště. Je jasné, že ne vždy se všichni  

všech setkání zúčastní, například kvůli nemoci. Zařadila jsem do této skupiny:  

Christ – life, animátorský kurz, škola modlitby, škola partnerských vztahů. 

 

Christ – life 

Jedná se o víkendová setkání pro mladé. Jedna z myšlenek těchto víkendových setkání 

je, aby byla mládeži dostupná. Takže se každý rok konají na různých místech diecéze – 

v Třeboni, Strakonicích, Písku, Nové Cerekvi, Ktiši, Volyni a na dalších místech. 81  

 Nutno podotknout, že na tento kurz jezdí stejní lidé po celou dobu kurzu,  

ale je zde také možnost zúčastnit se setkání, i když se dotyčný předešlého víkendu 

nezúčastnil.  

 Kurz je určen pro mladé z daného vikariátu ve věku 14 – 30 let. Samozřejmě  

se mohou také kurzu účastnit i ti, kteří jsou z jiného vikariátu. Jedná se o tři víkendová 

setkání, kdy je každý víkend nějak tematicky zaměřen. Pro mladé, kteří by chtěli 

následující rok navštěvovat animátorský kurz, je christ – life povinný. 82  

 Cílem setkávání je odkrýt, kdo je Bůh Otec, Syn a Duch svatý a také navázání nových 

přátelství.  

 Christ – life vznikl v roce 2012 jako „předstupeň“ animátorského kurzu a probíhal  

do roku 2016. 83 

 

Animátorský kurz  

Asi nejznámější víkendové setkání a kurz, který se v rámci diecézí pořádá,  

je animátorský kurz. 

 „Animátorský kurz je koncipován na dva až tři roky, kdy se skupina mladých ve věku  

15 – 28 let společně během roku schází na víkendová setkání. Během kurzu jich těchto 

setkání čeká deset. Tito lidé nechtějí žít pouze pro sebe, ale naopak touží spoluvytvářet 

své farnosti a chtějí stále obnovovat svůj vztah k Bohu.“84 

                                                
81 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Christ – 
 life, [online]. 
82 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Christ – 
 life, [online].  
83 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Christ – 
 life, [online]. 
84 DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Nový    
 animátorský kurz, [online]. 
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 Stejně jako na víkendová setkání christ – life i zde se účastníci hlásí na začátku kurzu 

a předpokládá se, že kurz dokončí. Při posledním víkendovém setkání a úspěšném 

absolvování kurzu je účastníkovi vystaveno a předáno osvědčení o absolvování 

animátorského kurzu. Stává se z něho díky tomu animátor. 

 Cílem kurzu je tedy vychovat nové animátory ve vikariátech, kteří se budou schopni  

podílet na akcích konaných ve vikariátu, diecézi.  

 Metody, které jsou zde použity, jsou různé, jedná se o přednášky, hry, rozhovory, 

prezentace, spolupodílení se na vedení některých aktivit, aktivní spoluúčast  

na společných modlitbách, mších svatých.  

 

Škola partnerských vztahů 

 „Kurz Školy partnerských vztahů se snaží odbourat negativní pohled na manželství  

a případný strach z něj, který v dnešní době narůstá, a ukázat, že mezilidské vztahy  

a zvláště vztah mezi mužem a ženou nevydrží dlouhodobě, pokud se na něm nebude 

neustále pracovat.“85 Jednalo se o šest víkendových setkání za rok a probíhala v letech 

2009 – 2013. 

 Kurz probíhal za spolupráce Centra pro rodinu a manželů Poláčkových.   

„Kurz byl určen pro mladé lidi, kteří vidí svoji životní cestu v manželství,  

ale i pro ty, kteří stále hledají a chtěli by rozšířit své poznání ve vztazích.“86 

 Cílem těchto setkání bylo naučit mladé na vztahu mezi mužem a ženou pracovat  

a posouvat ho dál. Za vztah se společně modlit a být oporou pro druhého. 

 Metodou těchto kurzů byly především přednášky, diskuze a modlitba.  

 

Škola modlitby 

 Projít různými tématy, které se týkají modlitby – to znamená způsoby modlitby, 

potíže v modlitbě, místa, kde se modlit a kde nikoliv.87 Škola modlitby probíhala 

v českobudějovické diecézi pouze jeden rok a to v roce 2010, jelikož o ni nebyl 

projeven dostatečný zájem. Na školu modlitby byli zváni hosté z řeholních komunit 

nebo kněží. 

                                                
85 DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Škola  
 partnerských vztahů, [online]. 
86 GOOGLE, Škola partnerských vztahů, [online]. 
87 Srov. Škola modlitby – první téma, [online]. 
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 Cílem tohoto kurzu bylo najít nové možnosti v našich modlitbách. V modlitbě  

se zdokonalit, a aby člověk, který tento kurz absolvoval, byl schopen své poznání 

předávat dál. Prohlubovat znalosti z Bible s nadstavbou modlitby Lectio divina.88 

 Metodou kurzu byly přednášky společná modlitba a modlitba Lectio divina.  

 

2.3.3 Pravidelně opakující se převážně víkendové akce jednou za rok na 

DCŽM 

 

Do pravidelně opakujících se jednoročních akcí na DCŽM řadím postní duchovní 

obnovu, Velikonoce na DCŽM, adventní duchovní obnovu a Silvestr na DCŽM. 

 

Postní duchovní obnova 

Postní duchovní obnovy jsou pořádány na DCŽM Ktiš. Mohou přijíždět mladí,  

kteří dosáhli 15 let. Na postní obnovu je vždy zván nějaký host, který mladé obnovou 

provází, má pro ně připravené katecheze, je připraven na duchovní rozhovory  

či svátost smíření. DCŽM Ktiš nabízí společnou modlitbu, společenství, ztišení.  

Na těchto víkendových setkáních pracovníci DCŽM  zajišťovali také program  

pro účastníky, hry, výlety, stravu. Každý den se slaví společná mše svatá.  

Nějaký čas z víkendu se stráví v silentiu (silentium = lat. ticho), aby účastníci měli 

prostor přemýšlet nad svým vlastním životem. Na závěr postní duchovní obnovy  

se daný víkend zhodnotí, uklidí se alespoň částečně DCŽM. Nakonec všichni účastníci 

odjíždí do svých domovů. 

 Osobně jsem z postní duchovní obnovy odjížděla s nějakým předsevzetím,  

které jsem chtěla ještě do Velikonoc naplnit.  

 Každá obnova má vždy nějaké téma, v roce 2015 byla tématem „Eucharistie  

dar a posila na cestu,“ kdy byl hostem P. Michal Jadavan.89   

 Postní duchovní obnova je tedy pro mladé od 15 let.  

                                                
88 Lectio divina je individuální nebo společná četba kratšího či delšího úryvku Písma, vnímaného jako 
 Boží slovo a rozvíjeného působením Ducha svatého v rozjímání, modlitbě a kontemplaci. Modlitba a 
 Písmo náleží k sobě: jsou nebo by měly být neoddělitelné. Lze říci, že mezi nimi existuje vztah 
 vzájemné  závislosti. 
89 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Postní 
 duchovní obnova, [online]. 
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 Cílem obnovy je ztišení, uvědomění si odpuštění a naděje, kterých se nám dostává, 

vytvořit společenství pro tento víkend, navázat nová přátelství, ale také samozřejmě 

prohloubit náš vlastní vztah s Bohem. 

 Mezi metody, které jsou zde používány, mohu zařadit přednášky, aktivní spoluúčast 

na bohoslužbě, společná modlitba, hry.   

 

 

Velikonoce na DCŽM 

Velikonoce na DCŽM. Člověk si zkusí snad téměř všechno. Práci venku – dřevo, 

společnou modlitbu, osobní rozjímání, úklid. O sobotní vigilii je to také zpěv žalmu  

či čtení z Písma svatého. Člověk se na DCŽM opravdu nenudí. O Velikonocích člověk 

hodně rozjímá nad texty z Bible. O ukřižování a zmrtvýchvstání Ježíše Krista.  

O prázdném hrobě a všem, co poté následovalo. Mnozí také rozjímají  

nad svým životem. Nikdo si nechce nechat ujít vzkříšeného Krista. Ve společenství, 

které se na DCŽM Ktiš vytvoří, se každý připravuje na Jeho příchod.  

Čas je také na hry, kamarády. Během Velikonoc se také vždy absolvuje křížová cesta, 

která je v lese směrem na Ktišku, účastníci nosí s sebou velký dřevěný kříž,  

aby si připomněli, jak Ježíš za nás a naše hříchy trpěl. Na Velikonoce mohl člověk  

na DCŽM dorazit již na Zelený čtvrtek či třeba až na Bílou sobotu.  

 Velikonoce na DCŽM byla akce pro mládež od 15 - ti let.  

 Cílem Velikonoc bylo nenechat si ujít zmrtvýchvstání Ježíše Krista a společně  

se na tuto oslavu připravit. Uvědomit si, že Ježíš zemřel za naše hříchy,  

ale jak vyznáváme v bohoslužbách ve vyznání víry: „Třetího dne vstal z mrtvých, 

vstoupil na nebesa.“  

 Metodou byly přednášky, hry, rozjímání nad texty z Bible, silentium, společná 

modlitba a aktivní spoluúčast na bohoslužbách. 

 

Adventní duchovní obnova 

Adventní duchovní obnova se konala pravidelně před Vánoci. Podobně jako na postní 

duchovní obnovu byl na adventní duchovní obnovu zván nějaký host,  

který nás víkendem doprovázel, předával nám své znalosti. Byl nám otevřený a ochoten 

zodpovědět všechny naše otázky. DCŽM Ktiš nám opět zajišťovalo harmonogram 

víkendového setkání, stravu, topení, hry a vše potřebné pro přežití. Podobně jako  
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na postní duchovní obnově i zde jsme každý den absolvovali mši svatou, měli  

jsme nějaký čas vyhrazený pro silentium. Nedělní dopoledne po mši svaté patřilo 

k reflexi obnovy, částečnému úklidu fary, společnému obědu a odjezdu domů k našim 

rodinám.  

 Adventní duchovní obnova byla určena pro mladé 15 – 30 let.  

 Cílem duchovní obnovy bylo se společně připravit na Vánoce a vánoční čas,  

který poté následoval.   

 Mezi metodami se opět vyskytují přednášky, hry, rozjímání nad texty z Bible, 

silentium, společná modlitba a aktivní spoluúčast na bohoslužbách.  

 

Silvestr na DCŽM 

Silvestr, zhodnocení roku předcházejícího a vstup do roku nového. DCŽM se pro mladé 

otevíralo již před Silvestrem, to znamená 28.12. Výhodou této akce bylo, že trvala déle 

než klasická víkendová setkání. Někteří přijížděli jen na kratší dobu, nebo přímo  

jen na Silvestra. Osobně bych ocenila to, kdyby účastníci byli společně od začátku  

do konce. Před Silvestrem byl čas ještě na nějaký výlet po okolí, na práci, zahrát nějaké 

hry. Den svatého Silvestra byl specifický v tom, že si účastníci vytvářeli společně 

program na večer – divadlo, scénky, hry, moderátoři galavečeru, příprava občerstvení. 

Ale také se zamýšleli v průběhu dne nad tím, co jim tento rok přinesl.  

Co jim dal, co vzal, v čem se dokázali posunout dál, čeho si za ten rok nejvíce cení,  

na co naopak neradi vzpomínají. A to všechno měli možnost odevzdat Pánu 

v podvečerní modlitbě. Pak se již mohli těšit na společné slavení galavečeru. Na Nový 

rok putovali společně z Ktiše do nedalekých Chrobol, kde byla novoroční pouť.  

Po mši svaté v Chrobolech odjížděli do svých domovů plni zážitků a naděje, že další 

rok  pro ně chystá něco lepšího než doposud.  

 Silvestr na DCŽM byl také určen pro účastníky, kteří dovršili 15 let, ale šlo udělat  

i výjimky, kdy bylo možné, že přijel i mladší účastník. Třeba když tam měl již staršího 

sourozence, nebo po domluvě s DCŽM.  

 Cílem této akce bylo, aby si každý zrekapituloval, co mu daný rok dal -  

v čem se posunul, co mu šlo. Ale také co mu rok vzal - co ztratil, na čem by měl ještě 

zapracovat. Měl možnost zavzpomínat na nějaké milé okamžiky, chvíle, které strávil 

v daném roce. Mohl to Pánovi odevzdat ve společné modlitbě. A zkusit se připravit,  

dát si nějaké předsevzetí do roku dalšího. 
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 Mezi metody opět zařazuji přednášky, hry, silentium, rozjímání nad texty z Písma 

svatého, společnou modlitbu a aktivní spoluúčast na bohoslužbách.  

 

2.3.4 Entercamp, Entercamp – junior, Restart, Restart – junior 
 

Úmyslně tyto čtyři akce řadím samostatně. Jedná se o letní pobytové tábory – 

entercamp, entercamp – junior, a víkendová setkání během roku, která na letní tábory 

navazují – restart, restart – junior. 

 

Entercamp 

Jedná se o letní týdenní pobytový tábor. Tábor je určen pro mladé ve věku 16 – 23 let. 

První ročník entercampu proběhl v roce 2009 v Bavorově. Od té doby se entercamp 

koná pravidelně každý rok, ne však v Bavorově, ale ve Ktiši na DCŽM. Struktura 

entercampu je od jeho vzniku stále stejná, ale přesto v něčem jiná.  

Běžný den na entercampu probíhá tak, že vstaneme, následuje snídaně, ranní modlitba, 

katecheze, kmeny (skupinky, do kterých jste během tábora rozděleni a v kterých 

diskutujete s patrony – vedoucí skupinek, a se starci – kněží), následuje oběd, polední 

klid, kdy je možnost sportu, přímluvné modlitby či zpovědi, odpoledne pak probíhají 

například nějaké workshopy – přednášky ve skupinkách, do kterých se účastníci 

zapisují v ranních hodinách podle toho, jaké téma jim přijde pro ně v daný moment 

důležité, výlety, hry, kmeny, mše svatá. Následuje večeře a večerní program – 

svědectví, společná večerní modlitba s kapelou, večerníček v podání jednotlivých 

skupin organizačního týmu (patroni, starci, úzký organizační tým) a večerka.  

 Účastníky jsou převážně mladí z českobudějovické diecéze ve věku 16 – 23 let.  

 Cílem entercampu je prohloubit jejich vztah s Bohem, navázat nová přátelství  

se stejně smýšlejícími lidmi, vést mladé k poznání Boha a nebát se svědčit o jeho lásce 

k nám. 

 Mezi metody řadím přednášky, katecheze, workshopy, sdílení ve skupinkách,  

hry, výlety, přímluvnou modlitbu, svátost smíření, společné modlitby, rozjímání nad 

texty z Bible a aktivní spoluúčast na slavení mše svaté. 
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Entercamp – junior 

Entercamp – junior je strukturálně stejný jako entercamp. Jedná se též o letní týdenní 

pobytový tábor. Entercamp – junior je mladší než entercamp, první ročník tohoto táboru 

se uskutečnil v roce 2012 na DCŽM Ktiš.90 Tábor je určen pro mladé ve věku  

13 – 15 let, tudíž pro děti, které již mají za sebou nějaké jiné tábory, ale věkově ještě 

nespadají do kategorie, aby mohli jezdit na entercamp. Entercamp – junior můžeme 

tedy považovat jako „předtábor“ entercampu. Junior se liší pouze v tom, že jsou kratší 

dopolední kmeny a večer není večerníček, který by pro ně chystal tým. 

 Entercamp i entercamp – junior hodnotím ze své vlastní zkušenosti velmi kladně. 

Zúčastnila jsem se hned prvního ročníku entercampu v Bavorově,  

poté jsem se zúčastnila dalších ročníků na Ktiši. Entercamp jsem absolvovala  

jako účastník. V roce 2013 jsem poprvé jela na enter – junior v roli patronky a jezdím 

tam dodnes. Od doby, kdy jsem sama začala jezdit jako patronka, jsem na entercampu 

v roli účastníka již nebyla. Je obohacující sledovat, jak se během týdne někteří jedinci 

dokáží změnit, jak je Duch Svatý vede a proměňuje k obrazu svému. To je přesně to,  

co mě na tomto táboře nesmírně baví.  

 Účastníky jsou převážně mladí z českobudějovické diecéze ve věku 13 – 15 let.  

 Cílem entercampu - junior je prohloubit jejich vztah s Bohem, navázat nová přátelství 

se stejně smýšlejícími lidmi, vést mladé k poznání Boha a nebát se svědčit o jeho lásce 

k nám. 

 Mezi metody řadím přednášky, katecheze, workshopy, sdílení ve skupinkách,  

hry, výlety, přímluvnou modlitbu, svátost smíření, společné modlitby, rozjímání  

nad texty z Bible a aktivní spoluúčast na slavení mše svaté. 

 

Restart  

Jedná se o víkendové setkání účastníků entercampu daného roku, kdy mají možnost  

se společně opět po létě setkat, sdělit si, co se jim za tu dobu podařilo a co nikoliv. 

Povzbudit se vzájemně ve víře a načerpat síly do dalšího jejich působení. 

 Účastníky jsou tedy mladí ve věku 15 – 23 let, kteří se zúčastnili letního pobytového 

tábora entercamp.  

                                                
90 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Entercamp
 – junior. [online]. 
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 Cílem restartu je zhodnotit, co se nám od letního tábora podařilo ve svém životě 

změnit, jak se nám daří žít náš život s Pánem a svědčit o jeho lásce k nám a k druhým 

lidem.  

 Mezi metody o tomto víkendovém setkání řadím přednášky, katecheze, workshopy, 

sdílení ve skupinkách, hry, přímluvnou modlitbu, svátost smíření, společné modlitby, 

rozjímání nad texty z Bible a aktivní spoluúčast na slavení mše svaté.   

 

Restart – junior 

Též se jedná o víkendové setkání účastníků entercampu – junior daného roku. Účastníci 

se mohou těšit na své kamarády z léta, povzbuzení, společnou modlitbu, hry. 

 Účastníky jsou tedy mladí ve věku 13 – 15 let, kteří se zúčastnili letního pobytového 

tábora entercamp – junior. 

Cílem restartu - junior je zhodnotit, co se nám od letního tábora podařilo ve svém životě 

změnit, jak se nám daří žít náš život s Pánem a svědčit o jeho lásce k nám a druhým 

lidem. 

 Mezi metody o tomto víkendovém setkání řadím přednášky, katecheze, workshopy, 

sdílení ve skupinkách, hry, přímluvnou modlitbu, svátost smíření, společné modlitby, 

rozjímání nad texty z Bible a aktivní spoluúčast na slavení mše svaté. 

 

Na DCŽM probíhala také různá setkání o prázdninách během roku – jarní prázdniny, 

podzimní, zimní, pololetní prázdniny. Vždy mladí mohli přijet a načerpat duchovní sílu 

na DCŽM Ktiš. Také se zde konaly pracovní víkendy, kde se převážně dělalo venku 

dřevo či se důkladněji uklízel kostel, fara. 

 

2.3.5 Diecézní setkání mládeže, večery mladých ve vikariátech 
 

Do další podkapitoly řadím zvlášť diecézní setkání mládeže, které se koná před květnou 

nedělí, tedy před Velikonocemi. Dále pak večery mladých, které se konají  

ve vikariátech na základě spolupráce kaplanů pro mládež daného vikariátu a aktivních 

mladých v daném vikariátu. 
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Diecézní setkání mládeže 

Každoročně se pořádá diecézní setkání mládeže. Toto setkání probíhá pravidelně 

v Českých Budějovicích, kdy za celou dobu konání těchto setkání byla snad jen jedna 

výjimka, a to že se diecézní setkání mládeže konalo v Prachaticích v roce 2011.91 

Setkání se konalo v Prachaticích, jelikož se slavilo 200 let od narození Jana Nepomuka 

Neumanna, rodáka z Prachatic a prvního amerického světce, který hlásal jednotu. 92 

 Jedná se o předvelikonoční setkání s otcem biskupem, kterému není mládež lhostejná 

a vždy má pro ní připravena vlídná slova a povzbuzení. Každé diecézní setkání mládeže 

má nějaké motto, v duchu kterého se nese. V roce 2018 toto téma bylo: „Neboj se, 

Maria, neboť jsi nalezla milost u Boha.“93  

 Diecézní setkání mládeže pořádá DCM. Pracovníci DCM domlouvají přednášející, 

hosty, prostory, ubytování, stravu. Také dávají dohromady časový harmonogram celé 

akce, jedná se o dvoudenní setkání. Dříve, když jsem sama začínala jezdit na diecézní 

setkání mládeže, tak existoval jednotný program pro všechny, nehledělo  

se na to, zda je člověk ještě žák základní školy, student střední školy, vysoké školy  

či již pracující. V poslední době, je již program uzpůsoben těmto skupinám mládeže, 

existuje paralelní program pro středoškoláky a vysokoškoláky. Celý program 

diecézního setkání mládeže je ukončen slavením mše svaté s otcem biskupem, v našem 

případě s otci biskupy.  

 Účastníky diecézního setkání mládeže jsou mladí ve věku 13 – 26 let 

z českobudějovické diecéze.  

 Cílem setkání je, aby se mladí lidé z diecéze setkali se svými biskupy, svými přáteli  

a s novými lidmi a mohli zde načerpat nové vědomosti či prožít něco nového společně 

se svými vrstevníky. Diecézní setkání mládeže má také vždy své motto, které vyhlašuje 

papež. V roce 2019 nás bude na diecézním setkání mládeže v Českých Budějovicích 

provázet motto: „Jsem služebnice Páně: ať se mi stane podle Tvého slova.“94   

 Metody diecézního setkání mládeže jsou přednášky, různé worshopy, společná 

modlitba, prostor pro přímluvnou modlitbu, svátost smíření, slavení společné mše svaté.  

 

 

                                                
91 Srov. SIGNALY, Diecézní setkání mládeže v Prachaticích, [online]. 
92 Srov. KARMELITÁNSKÉ NAKLADATELSTVÍ, Sv. Jan Nepomuk Neumann, [online]. 
93 Bible. Písmo svaté Starého a Nového zákona, Lk 1,30. 
94 Bible. Písmo svaté Starého a Nového zákona, Lk 1, 38. 
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Večery mladých 

Dále DCM společně s kaplany pro mládež organizovalo různé večery mladých. 

Nejdříve se na těchto akcích hodně angažovali pracovníci DCM a kaplani pro mládež. 

V každém vikariátu večer mladých probíhal přibližně pětkrát do roka. Vize pracovníků 

DCM a jeho ředitelů byla taková, aby se v jednotlivých vikariátech našli někteří 

animátoři, dobrovolníci, kteří by večery mladých společně s kaplanem pro mládež 

organizovali, a DCM by jim bylo pouze oporou. Tyto večery mladých měly strukturu 

takovou, že se začínalo společným slavením mše svaté, následovalo svědectví  

a minikatecheze (kratší přednáška), poté chvály s místní kapelou, a program na faře  

pro mladé.  

 V současné době si myslím, že se vize pracovníků DCM naplnila. Večery mladých  

se snaží kaplani pro mládež a mládež z daného vikariátu organizovat samostatně. 

 Účastníky večerů mladých jsou mladí z daného vikariátu. Cílem těchto setkání  

je, aby se mladí lidé zapojovali do společného dění ve vikariátu a měli možnost  

se setkat všichni společně se svým kaplanem pro mládež a vzájemně se povzbudit  

ve víře. 

 Metodami večerů mladých jsou svědectví, minikatecheze, společná mše svatá  

a chvály s kapelou. Poté společný program na faře – povídání si o minikatechezi, hry. 

 

DCM společně s diecézním centrem pro rodinu a diecézním katechetickým centrem 

pořádají společně diecézní pouť, která je určena jak dětem, mládeži, tak také rodinám. 

Každý rok se koná pouť v jiném městě diecéze. Díky tomu si účastníci mohou 

připomínat, že církev je skutečně rodinou. Poslední pouť se konala v roce 2018 v Sušici. 

Pouť se konala v sobotu, ale již v pátek předcházel večer mladých, kteří pak měli 

možnost v Sušici strávit noc, a v sobotu se připojit k ostatním, převážně k rodinám 

s dětmi, na sobotní program. Program byl rozdělen na dětský program, program  

pro mládež a pro ostatní přednášky, kdy přednášel např. Pavel Fischer  

či otec Leo Maasburg, což byl nejbližší spolupracovník Matky Terezy.95 

 Všechny výše popsané aktivity se na DCM a DCŽM v těchto letech konaly a nejsou 

to zdaleka všechny. Většina z nich měla dlouhodobější charakter a formu kurzu,  

takže se nejedná o nahodilé víkendové či jednodenní akce. Ale na všechny tyto akce,  
                                                
95 Srov. DIECÉZNÍ CENTRUM MLÁDEŽE PŘI BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉM, Diecézní 
 pouť, [online]. 
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se musel tým DCM či DCŽM dlouho připravovat a promýšlet program do posledních 

detailů a mít v záloze jiný program například v případě nepříznivého počasí či podobně.  
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3 Prostředky diecézní pastorace mládeže srovnatelné  
   se sousedními diecézemi 
  
Mezi prostředky diecézní pastorace mládeže řadím především DCM, kaplany  

pro mládež, farní pastoraci mládeže a duchovní doprovázení. Tyto prostředky  

jsou rámcově popsány v pastoračním plánu Sekce pro mládež České biskupské 

konference ze 17. 4. 2002. Kromě toho je DCM součást Sekce pro mládež České 

biskupské konference, která je autorem pastoračního plánu, kde je popsáno,  

jaká je náplň DCM. DCM by s tedy pastoračním plánem mělo řídit, takže je DCM 

„závislé“ na Sekci pro mládež. Naproti tomu DCM do určité míry ovlivňuje  

a spolupracuje s kaplany pro mládež a také s ostatními kněžími v diecézi,  

kteří se ve farnostech, které spravují, stávají duchovními vůdci ostatních, i mládeže,  

a snaží se všechny doprovázet a modlit se za ně. Duchovní vedení samozřejmě souvisí 

s farní pastorací mládeže a kaplany pro mládež.  

  

3.1 DCM jako orgán koordinace a motivace pastorace v diecézi 
 

V kapitole 2.3 Současný stav jsem již popsala, co je to DCM a co je náplní práce 

pracovníků na DCM. Také jsem se zmínila o tom, že DCM se pokoušelo na některých 

programech (večery mladých) spolupracovat s kaplany pro mládež. DCM mělo vizi,  

že tyto programy si budou mladí v daném vikariátu již organizovat sami. Při organizaci 

večerů mladých funguje DCM jen jako podpora aktivit, které si organizují sami mladí 

lidé v jednotlivých farnostech. Podpora těchto aktivit spočívá například v tom, že DCM 

umístí na internetové stránky nebo na sociální sítě plakátky na konkrétní večer mladých. 

Kromě toho DCM nabízí jednotlivým farnostem pomoc s programem, případně  

se pracovníci DCM k obsahu vyjádří, a tím povzbudí animátory, dobrovolníky  

ve farnostech.  

 Pro mladé dobrovolníky a animátory je role DCM velmi důležitá. Pracovníci DCM 

jsou pro ně jakýmsi vzorem, motivací a pomocí, jak dané věci dělat. DCM je neustále 

k dispozici všem přicházejícím či hledajícím pomoc, je to jeho úkol. 

 Na DCM pracuje člověk, který se nazývá koordinátor. Tento člověk je pověřen 

vedením týmu. Má-li DCM funkci koordinátora, znamená to, že na dané aktivity 
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dohlíží, aby se ubíraly správným směrem. Například večery mladých ve vikariátech. 

V každém vikariátu mohou být pojaty trochu jinak, ale cíl zůstává stejný. A právě  

to DCM sleduje a koordinuje. Stejně tak jako další aktivity, které vytváří a na kterých  

se podílí. 

 

3.2 Kaplani pro určité skupiny mládeže  
 

Kaplan je v Kodexu církevního práva (dále jen CIC)96 „definován jako kněz,  

který je pověřený pastorační péčí o některé společenství nebo zvláštní skupinu 

křesťanů,“97 „kterého jmenuje ordinář“98 „a který má mít všechna pověření,  

která vyžaduje řádná pastorační péče.“99 Kaplan pro mládež je tedy pověřen pastorační 

péčí o mládež v určitém vikariátu. Toto pověření dostává od svého biskupa, pracuje 

tedy pod ním a pod vedením DCM.100 

 Osobně funkci kaplana pro mládež vnímám velmi pozitivně, ale jsem si vědoma toho, 

že je to velmi obtížná služba. Jak jsem již zmiňovala výše ve své práci, kaplani  

pro mládež často nevědí, co je náplní jejich práce, a je to pro ně „práce navíc“.  

Tato situace je způsobena do jisté míry nedostatkem kněží. Tuto situaci můžeme vidět 

také u našich sousedů. Například v Rakousku, kvůli nedostatku kněží, je stále méně 

kněží k dispozici pro mládež a většinu činností v pastoraci mládeže realizují laici,  

kteří jsou však většinou zaměstnanci diecéze.101 Proto je v Rakousku velmi málo 

kaplanů, kteří jsou aktivní mezi mládeží, spíše se jedná o kněze, kteří přicházejí  

do Rakouska z jiných zemí a pomáhají v rakouských diecézích.102  

 V České republice je služba kaplana pro mládež s popsána pouze v Pastoračním plánu 

Sekce pro mládež. Tomuto tématu jsem se věnovala ve své bakalářské práci.  

Provedla jsem dotazníkové šetření mezi kaplany pro mládež v České republice,  

kde jsem zjišťovala, kolik času věnují mládeži týdně. Zde největší počet respondentů 

odpovědělo, že mládeži věnují 1 – 3 hodiny týdně. Druhá otázka zjišťovala,  

s kolika kněžími z vikariátu mluvil kaplan o mládeži. Nejvíce kaplanů odpovědělo,  

                                                
96 CIC je zkratka latinského názvu Codex iuris canonici.  
97 CIC, kán. 564. 
98 CIC, kán. 565. 
99 CIC, kán. 566.  
100 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s 22. 
101 Srov. Koncept für die Kinder – und Jugendseelsorger auf Dekanatsebene. Diözese Innsbruck. 
102 Srov. MÜNZNER, M. Bachelor-Arbeit, Linz, 31. 3. 2015, e – mail nepublikovaný rukopis. 
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že s více než s pěti kněžími. Třetí otázka zjišťovala, zda se v daných 

vikariátech/děkanátech scházejí mladí (společenství mládeže). Nejvíce skupin  

se scházelo v jednom olomouckém děkanátu. V celonárodním přehledu se jako 

nejživější jeví arcidiecéze olomoucká a diecéze ostravsko – opavská diecéze. 

V následující otázce jsem hledala odpověď na to, zda existují ve vikariátu řeholní 

společenství či hnutí, která se věnují mládeži. Z odpovědí respondentů jsem došla 

k názoru, že mládeži se více věnují řeholní řády než hnutí. V páté otázce  

jsem se zabývala užitečností SFK, kdy většina kaplanů pro mládež považuje  

SFK za užitečné. Šestá otázka se zabývala spoluprací kaplanů  

pro mládež a DCM, kdy 35 ze 40 respondentů považuje spolupráci s DCM za kladnou. 

Poslední otázka byla zaměřena na pojem animátor, kdy animátora chápou jako člověka, 

který je aktivní vedoucí společenství či je výrazně aktivní ve skupině.103  

 V současné době je v českobudějovické diecézi nedostatek kaplanů pro mládež.  

Ve třech vikariátech diecéze chybí kaplani pro mládež. Jedná se o vikariát České 

Budějovice – venkov, vikariát Písek a vikariát Tábor. V ostatních vikariátech  

jsou kaplani pro mládež ustanoveni a snaží se vytvářet příslušné aktivity  

a spolupracovat s DCM.104   

 Kaplan pro mládež je hnací silou aktivit věřících mladých lidí. Mnoho mladých lidí, 

které znám, by určité aktivity nerealizovali nebo se jich neúčastnili, kdyby neměli 

podporu a ujištění od svého kaplana pro mládež, že je to tak správně, a že by „do toho 

měli jít.“ 

 Mohou existovat určité skupiny mládeže, které má kaplan pro mládež na starosti. 

Může se jednat o středoškolskou mládež, vysokoškolskou mládež či o mládež pracující. 

Každá skupina je něčím specifická. Proto i doprovázení a práce v každé skupině se liší  

a je potřeba každé skupině věnovat dostatečný čas a prostor. Například středoškolská 

mládež ještě neřeší otázku práce a bydlení. Předpokládá se u nich, že budou nějaký  

čas ještě studovat. Řeší ale své studium, vztahy s vrstevníky, jak se vyrovnat  

s tím, že jsou ve třídě, kde většina spolužáků je nevěřící. Jak mohou předávat svou víru  

a evangelium svým spolužákům. Vysokoškolská mládež je naproti tomu většinou 

již vyrovnaná s tím, že jejich spolužáci jsou nevěřící. V místě studia obyčejně chodí  

do nějakého společenství mládeže, které je posiluje, formuje a posouvá dál.  
                                                
103 MARTANOVÁ, L. Bakalářská práce – Služba kaplanů pro mládež, 2016.  
104 Srov. Rozhovor s ředitelem DCM ČB a DCŽM Ktiš, v České republice, 16. 1. 2019. 
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V tomto společenství společně prožívají Boží přítomnost. Je pro ně daleko více aktuální 

otázka práce než pro středoškolskou mládež. Pracující mládež otázku studia již neřeší.  

Často řeší otázku, jak odejít z rodinného prostředí, najít tu správnou spřízněnou duši  

do budoucího společného života, založit rodinu. Častou otázkou se stávají i pracovní 

problémy.  

 Existují-li pro ně společenství ve farnostech, vikariátu, je dobré oddělit 

středoškolskou mládež od vysokoškolské mládeže a pracujících. Tyto skupiny jsou 

částečně odlišné v tom, co zrovna řeší a co je pro ně prioritní. Také mají středoškoláci  

a vysokoškoláci s pracujícími z části již jiné myšlení. To co je v úryvku z Bible důležité 

pro vysokoškoláky a pracující může být středoškolákům často cizí. Takže je lepší  

tyto dvě skupiny, pokud je to možné, oddělovat. A s každou skupinou přemýšlet  

do hlouby nad texty z Bible, které jsou pro ně přínosné a relevantní.  

 V Českých Budějovicích existuje společenství vysokoškoláků, kteří se scházejí  

každé úterý během akademického roku. Zázemí toto společenství našlo ve farnosti 

svatého Vojtěcha u Salesiánů. Začíná se společnou mší svatou, poté následuje přesun  

do sousední budovy salesiánského střediska, kde probíhá další program.  

Toto společenství vzniklo již před 15 lety z iniciativity salesiánů, kdy se ze začátku 

scházela spíše děvčata. Největší rozkvět toto společenství zaznamenalo za působení  

P. Petra Pilera, který v Českých Budějovicích sloužil od roku 1999 do roku 2009.105  

Od roku 2018 v Českých Budějovicích, taktéž u Salesiánů, začalo fungovat 

Vysokoškolské katolické hnutí, jehož vznik inicioval P. Josef Mendel. P. Josef Mendel 

je v katalogu českobudějovické diecéze veden jako administrátor farnosti,  

a také tam je napsáno, že se zabývá pastorací vysokoškolské mládeže. Inicioval  

také vznik vysokoškolského katolického hnutí v Českých Budějovicích.106 

 „Hlavním vztahem, který charakterizuje vysokoškolskou pastoraci v  českých zemích, 

je spolupráce akademických farností, vysokoškolských duchovních správ a kaplanů 

s místními společenstvími a hnutími vysokoškolských studentů. Tato společenství mají 

v hlavních univerzitních městech podobu zájmových sdružení (zpravidla spolků),  

která svou činnost vyvíjejí na dobrovolnické bázi. V těsné spolupráci s akademickými 

                                                
105 Srov. SALESIÁNI DONA BOSCA, Římskokatolická farnost, sv. Vojtěcha, [online]. 
106 Srov. BISKUPSTVÍ ČESKOBUDĚJOVICKÉ, Katalog diecéze českobudějovické, [online]. 
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faráři a vysokoškolskými kaplany vytvářejí členové těchto společenství pastorační  

plán a rozvíjejí aktivity v rámci daného univerzitního města.“107 

 Díky tomu pak vznikají přednášky, kurzy, které jsou dostupné a otevřené  

pro všechny.  

 Dále v Českých Budějovicích existují takzvané Studentské středy při Biskupském 

gymnáziu. Na programu je společné slavení mše svaté v dominikánském klášteře,  

a poté následuje další program – čajovna, deskové hry, povídání o světových dnech 

mládeže. V rámci studentských střed je také organizováno setkání s názvem  

Bez vytáček o křesťanství. Na toto setkání je zván vždy nějaký host, který odpovídá  

na nejrůznější otázky, např. režisér Jiří Strach, P. Thomas van Zavrel, P. Vojtěch 

Blažek, divadelník Víťa Marčík či poslanec Jan Bartošek.  

 

3.3 Farní pastorace mládeže a její podpora ze strany diecéze  
 

Farní pastorace mládeže je zajímavá, ale zároveň náročná práce. Například v malých 

venkovských farnostech, kde je minimum mládeže se nemůže předpokládat, že budou 

existovat nějaká společenství mládeže. Ale kněz by se měl i přesto o mládež zajímat, 

vést s nimi rozhovory, zvát je a informovat je o akcích, které se pro mládež budou 

v daném vikariátu či diecézi konat. Povzbuzovat je, že i když je v jejich farnosti pouze 

hrstka mladých jednotlivců mezi většinou starších lidí, nejsou opuštěni.  

Jak místní farář, tak i kaplan pro mládež je jim k dispozici. Práce s mládeží ve farnosti 

je v podmínkách českobudějovické diecéze příležitostí ke spolupráci místního 

duchovního správce (faráře, administrátora) s kaplanem daného vikariátu. Duchovní 

správce může mladého člověka „předat“ kaplanovi, který mu pomůže začlenit  

se do skupiny mládeže. Dostává tak možnost účastnit se programů a zažívat 

sounáležitost společenství, ať už se jedná o večery mladých, víkendová setkání mládeže 

z vikariátu nebo společenství mládeže ve větších farnostech.  

Počítá se s tím, že se skupina mládeže může tak dobře stmelit, že pak společně sami 

vymyslí a zorganizují aktivity pro druhé. 

 Farní pastorace je tedy na bodu, kdy se ve vikariátech dělají večery mladých,  

na které jsou od svých kněží zváni. Večery mladých jsem popisovala již výše.   

                                                
107 ČESKÁ BISKUPSKÁ KONFERENCE, Koncepce vysokoškolské pastorace, [online]. 
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Také ve větších farnostech fungují společenství mládeže. Společenství je pro mladého 

člověka nutné. „Křesťan nemůže být sám.“108 Otázkou zůstává, zda například setkávání 

se na mši svaté nemůže být samo o sobě společenstvím pro mladého, nebo zda se každá 

skupina mladých, kteří se scházejí na faře, dá nazvat společenstvím. Společenství  

je pro mladého člověka důležité, nelze přesně říci, jaká by měla být věková hranice 

dostupnosti společenství mládeže. Každý člověk zraje jinak, individuálně. Také se nedá 

určit jaký je ideální počet pro společenství mládeže. V některých farnostech se schází 

třeba jen skupinka šesti mladých, kteří ale mají tuto touhu společně se scházet a něco 

zažívat. V jiných farnostech se může účastníků setkávat daleko více. Také záleží  

na tom, jak velká farnost je. A kolik mladých se účastní života farnosti. 

 Domnívám se, že kaplani pro mládež jsou povzbuzováni k této činnosti  

jak ze slov biskupa tak také DCM, které jim nabízí svou pomoc při realizaci. Přijde  

mi smysluplné a užitečné, že se kaplani pro mládež v naší diecézi mohou společně 

scházet a vytvářet společenství. Sdílet se o tom, co se jim v jejich vikariátu daří,  

co nikoliv, a vzájemně se podporovat.109  

 Duchovní doprovázení a vedení u nás má také své místo. Řekla bych, že je to lidmi,  

a dost často mladými lidmi, vyhledávaná činnost, možnost, jak se přiblížit ke Kristu. 

Nechat se vést knězem, kterému důvěřujeme. Člověk díky duchovnímu doprovázení 

poznává, jak jím prostupuje Duch Svatý a jak skrze něho působí. Jedná se o tisíciletou 

praxi, která přinesla plody svatosti a připravenosti evangelizovat.110 

 „Doprovázení můžeme definovat jako pomoc, které se dostává křesťanovi od jiného 

křesťana, aby se mohl více otevírat celé a úplné skutečnosti svého lidství:  

jako tvor je ve stálém a nezrušitelném vztahu k Bohu, svému Stvořiteli. Důležité  

jsou dvě otázky: Kým jsi ty, Bože, pro mne? A kým jsem já, Bože, pro tebe?“111 

 „Duchovním doprovázením jsou formováni lidé, kteří jsou ochotní nechat svůj život 

proměnit působením Ducha. Přitom jde o proces proměny celého člověka.“112 

 

 

 

                                                
108 GRAUBNER, J. a kol. Křesťanské společenství mládeže, s. 6. 
109 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB a DCŽM Ktiš v České republice,  
   3. 1. 2019  – 31. 1. 2019. 
110 Srov. KONGREGACE PRO KLÉRUS. Kněz-služebník Božího milosrdenství, s. 52.  
111 SCHAUPP, K. Doprovázení na duchovní cestě, s. 4. 
112 SCHAUPP, K. Doprovázení na duchovní cestě, s. 3. 
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3. 4 Existence / neexistence pastoračního plánu 
 

Pastorační plán pro mládež na republikové úrovni existuje. Byl vydán Sekcí  

pro mládež České biskupské konference v roce 2002. Otázkou ale je, 

 na kolik je po těch letech aktuální a pravdivý v dnešní době.  

 Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK obsahuje popis vzniku plánu, nástin historie 

pastorace mládeže a současnou situaci pastorace mládeže (za současnou situaci 

pastorace mládeže je zde považován rok 2002, kdy byl plán vydán), jaké jsou cíle 

pastorace mládeže, pohled církve na mládež či výhledy do budoucna. 113 

 „Pastorační plán vznikl na základě zkušeností v posledních desetiletích komunismu  

a z dlouhodobé a systematické práce s mládeží v DCM a DCŽM a její reflexe. Dalším 

zdrojem jsou závěry z různých fór mládeže na národní a celonárodní úrovni. Přínosem 

také byly výzkumy Institutu dětí a mládeže Ministerstva školství mládeže  

a tělovýchovy, Institutu pro výzkum veřejného mínění a každoroční statistiky 

z diecézí.“114  

 „Základní linie plánu se odvozuje od učení a praxe papeže Jana Pavla II. v oblasti 

pastorace mládeže, odkazuje se také na četné relace, promluvy a přednášky českých  

a moravských biskupů a také má Status Sekce schválený Českou biskupskou konferencí 

v roce 1993.“115 

 „Plán se opírá o autoritu biskupů a předpokládá rozpracování v diecézních 

pastoračních plánech. Vyjadřuje základní směr pastorace mládeže katolické církve 

v České republice. Chce být výzvou ke spolupráci ostatních subjektů – hnutí, komunity, 

řehole a občanských sdružení, které mají vlastní kompetence a charismata a pracují 

v pastoraci mládeže.“ 116 

 Pastorační plán předpokládá přezkoumání každých 4 – 5 let,117 což se ovšem neděje.  

 V pastoračním plánu je popsán krátkodobý pastorační plán Sekce pro mládež,  

ale také výhledy do budoucna, kde se píše: „Pastorace mládeže musí pokračovat nikoliv 

množením akcí, ale především jejich zkvalitněním a hledáním nových přístupů  

ve stávajících aktivitách. Vyžaduje také, aby místní společenství církve našlo odvahu  

                                                
113 Srov. Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 4 – 5.  
114 Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 7. 
115 Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 7 – 8. 
116 Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 8. 
117 Srov. Tamtéž. 
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a vytyčilo si pastoraci mládeže jako jednu z priorit.“ 118 Zde se mi vynořuje otázka, 

kolik let je potřeba k tomu, aby se výhledy do budoucna splnily. Je tomu téměř 17 let, 

co byl tento plán schválen a vydán, ale v českobudějovické diecézi není vnímáno,  

že by mládež byla vytyčena jako jedna z priorit v diecézi.  

Naopak DCŽM, které fungovalo od roku 1995 s týmem, který tam společně žil,  

je od 1. 9. 2017 bez týmu. Proč tomu tak je? Opravdu není nikdo, koho by lákala 

tato služba? Tento komunitní život, kde tým společně bydlí, modlí se, pracuje?  

Nebo to není jen podporováno ze strany vedení diecéze? Či má vedení diecéze jiné 

představy o pastoraci mládeže a hledá nový vhodný objekt? Nad všemi těmito otázkami 

se snažím přemýšlet a hledat odpovědi, zatím ovšem marně.  

 Při psaní mé práce jsem také došla k závěru, že v naší diecézi neexistuje diecézní 

plán, který by byl specifický pouze pro českobudějovickou diecézi. Stále se vychází 

z plánu Sekce pro mládež, který pastoraci mládeže vnímá v celorepublikovém měřítku. 

Diecézní plán, kam by se měla ubírat pastorace mládeže, bych považovala 

v českobudějovické diecézi za přínosný. Vnímám to jako nedostatek, na kterém by mělo 

vedení diecéze pracovat. 

 Z jakých dokumentů vycházeli a vycházejí pracovníci DCM? To je další otázka, 

kterou si neustále kladu. Tuto otázku částečně vyvolala také má krátkodobá praxe  

na DCM, kdy jsem poznávala, že materiálů k práci s mládeží z mého úhlu pohledu není 

mnoho. V rozhovorech, které jsem vedla s pracovníky DCM, jsem se dozvěděla,  

že v současné době se drží pouze směrnice, kterou mají pro animátory, aby přednášející 

měli z čeho vycházet.119 Bývalí pracovníci často odpovídali, že čerpali především 

z Bible, encyklik, papežských listů, z dalších odborných publikací k danému tématu, 

různých příruček o hrách či pedagogických aktivitách. Také se objevovaly odpovědi,  

že informace byly ústně předávány od bývalých pracovníků, a ti že nejspíš vycházeli 

z nějakého plánu Sekce pro mládež.120  

 Z těchto odpovědí jsem došla k závěru, že pracovníci DCM v Českých Budějovicích 

mají povědomí o pastoračním plánu Sekce pro mládež, vědí, že existuje,  

ale přímo z něj nečerpají. Spíše to je jen ústně předávaná „tradice“. Kdy se někdo 

z DCM pastoračním plánem Sekce pro mládež zabýval? Mezi odpověďmi pracovníků 

                                                
118 Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK, s. 41. 
119 Srov. Rozhovor se současným pracovníkem DCM ČB v České republice, 16. 1. 2019 
120 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 2019.  
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jsem také zaznamenala, že to byly mimo jiné různé obsahy knih o mládeži,  

které se probíraly na SFK a že jim často nebyla věnována dostatečná pozornost.121  

 SFK jsou vzdělávací kurzy pro pracovníky DCM a DCŽM a ostatních,  

kterým nějakým způsobem leží na srdci mládež. Pracovníci DCM a DCŽM se museli 

těchto kurzů zúčastňovat povinně. Mezi kladné prvky SFK bývalí pracovníci  

DCM řadili to, že měli možnost se setkat s lidmi z ostatních center, na kterých bylo 

opravdu vidět, že tou prací žijí, obohacující byly i některé přednášky či exercicie  

a to, že si tam člověk kolikrát také odpočinul a změnil prostředí (z kanceláře ven). 

Největší přínos pro ně však mělo setkání s ostatními pracovníky, sdílení se. Některým 

pracovníkům přišlo také SFK jako „ztráta času“ – v tom slova smyslu, že jim určitá 

témata přišla nepodstatná a přednášející nebyli dostatečnými odborníky pro daná 

témata. Také se objevovala odpověď, že by SFK nemuselo být postavené na povinné 

bázi. Někteří se kvůli tomu na SFK ani netěšili.122 

 Pracovníci DCŽM, kteří měli také SFK povinné odpovídají podobně jako jejich 

kolegové z DCM. Více tu označují SFK jako odpočinkový kurz, kdy měli možnost  

na čas opustit místo svého působení – DCŽM Ktiš. Členové týmu DCŽM poukazují,  

že pro ně byl obsah SFK nedostačující a je osobně kurz nenaplňoval, takže ani neviděli 

smysl v tom se kurzu účastnit.123 

 Naopak ředitelé či vedoucí DCM a DCŽM kurzy SFK považovali jako velmi 

přínosné. Navzájem se s ostatními povzbuzovali a učili se řešit a plánovat společně. 

Dochází tam k výměně zkušeností z ostatních diecézí, kde je třeba situace podobná  

jako u nás. SFK má také duchovní rozměr, kdy se v jeho rámci konají exercicie,  

nebo se společně modlí za mládež. Také kladně hodnotili to, že opustili svůj běžný 

prostor DCŽM a byl i čas vést některé individuální rozhovory s pracovníky z týmů. 124 

 

 
 
 
 
                                                
121 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 2019. 
122 Srov. Tamtéž. 
123 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCŽM Ktiš v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1.   
  2019. 
124 Srov. Rozhovory s bývalými a současným ředitelem DCM v ČB v České republice, 3. 1. 2019 – 31. 1. 
  2019. 
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4 Pastorační kritéria 
 
Někteří autoři (např. německý profesor pastorální teologie Martin Lechner) vychází  

ve své „pastorální teologii mládeže z apoštolské exhortace papeže Pavla VI. 

EVANGELII NUNTIANDI z 8. prosince 1975 (dále jen EN).  Pavel VI. se ve své 

exhortaci drží eklesiologie 2. vatikánského koncilu formulované v dogmatické 

konstituci Lumen gentium a v pastorální konstituci Gaudium et spes. Prakticky  

to znamená tváří v tvář novým společenským poměrům zvěstovat poselství evangelia 

přiměřeně této situaci, a sice slovem a skutkem, s odkazem na zachování věrnosti vůči 

kérygmatu i vůči člověku. Proto Lechner chápe EN jako teologickou bázi pastorace 

mládeže.  

 Evangelizace v EN znamená: „především vydávat prostým a přímým způsobem 

svědectví o Bohu, jehož nám zjevil Ježíš Kristus v Duchu svatém, o tom, že v osobě 

svého Syna Bůh miloval svět, že tímto vtěleným Slovem dal všemu vlastní důvod bytí  

a povolal lidi k věčnému životu. Takové svědectví může přivést mnoho lidí k Bohu, 

jehož dosud neznají, kterého uctívají, aniž by ho dovedli pojmenovat, anebo k jehož 

hledání je přiměje tajemné vnuknutí srdce, když se přesvědčí o marnosti všeho,  

co dříve zbožňovali. Toto svědectví však nabývá plné evangelizační síly pouze tehdy, 

když dokazuje, že Bůh Stvořitel není pro člověka jen bezejmennou a vzdálenou mocí, 

nýbrž že je Otcem, že »my se můžeme nazývat Božími dětmi a také jimi jsme«  

a že tedy v Bohu jsme si navzájem i bratry“125  a takováto evangelizační činnost  

je milost a vlastní povolání církve, její vnitřní identita. 

 Církev má za povinnost: „přinášet radostnou zvěst všem společenským vrstvám  

a třídám a je vlivem zevnitř přetvářet lidi samotné, vytvářet z nich nové lidstvo.  

„Hle – všecko tvořím nové.“ Ale nové lidstvo není možné bez nových lidí, obnovených 

křtem a životem podle evangelia. Účelem evangelizace je právě dosáhnout této vnitřní 

proměny. Krátce a správněji by se dalo říci, že církev evangelizuje, když působením 

pouhé božské síly poselství, které hlásá, přeměňuje osobní i kolektivní vědomí lidí, 

činnost, které se věnuji, i jejich vlastní život a prostředí.“126 Koncepci představovanou 

v EN není možno v žádném případě chápat jenom jako pouhou katechetickou metodu, 
                                                
125 PAVEL VI. Evangelii nuntiandi: apoštolská exhortace Pavla VI.: hlásání evangelia z 8. prosince  
 1975, s. 23, č. 27. 
126 PAVEL VI. Evangelii nuntiandi: apoštolská exhortace Pavla VI.: hlásání evangelia z 8. prosince    
 1975, s. 17, č. 18. 
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ale v této koncepci jsou skloubeny skutky a slova, společenství svátost a vyslání: 

„Radostnou zvěst je nutno hlásat zejména svědectvím vlastního života.  

Jak se to má dělat? Křesťan nebo skupina křesťanů se snaží chápat druhé lidi, v jejichž 

společenství žijí, vlídně s nimi jednají, zajímají se o jejich život a osudy a usilují spolu  

s nimi o všechno, co je šlechetné a dobré. Kromě toho z nich vyzařuje prostým  

a nevtíravým způsobem jejich víra v hodnoty, jež přesahují jiné běžné hodnoty,  

a zároveň i naděje v něco, co není viditelné a co si lidé neodvažují ani představit. 

Takovýmto svědectvím beze slov tito křesťané vyvolávají v srdcích těch,  

kdo je pozorují, některé neodbytné otázky, jako např.: proč jsou takoví, proč žijí právě 

takto? Co, anebo kdo je k tomu podněcuje? Takové svědectví je již samo o sobě tichým, 

ale přesto velmi silným a působivým hlásáním radostné zvěsti. To už je první 

evangelizační čin. Výše uvedené otázky snad budou první, které si položí četní 

nekřesťané, ať již jde o lidi, kteří dosud o Kristu nic neslyšeli, nebo o pokřtěné, kteří 

však svou víru nevyznávají, jednotlivce, kteří sice žijí mezi křesťany, ale podle zásad 

naprosto nekřesťanských, anebo osoby, které vnitřně trpí a hledají něco nebo někoho, 

jehož existenci tuší, ale nenalézají pro něho jméno. Pak budou následovat ještě hlubší  

a vážnější otázky. A vyvolá je právě toto svědectví, které s sebou přináší i živou 

přítomnost, účast s druhými a solidaritu. Takové svědectví je základní a všeobecně 

vzato i první složkou evangelizace. K jeho vydávání jsou povoláni všichni křesťané  

a mohou se takto stát i skutečnými hlasateli evangelia. A tu myslíme především  

na odpovědnost, kterou mají přistěhovalci vůči zemím, které je přijímají.“127  Přitom 

musí být zvěstování evangelia provedeno jako svědectví, jako svědectví věrohodného 

života, jako svědectví beze slov, ačkoliv dříve nebo později přijde na to „Slovo“, 

protože není skutečné evangelizace bez Ježíše Nazaretského: „Toto vše ale ještě stále 

nestačí, poněvadž i to nejkrásnější svědectví nebude mít po dlouhou dobu žádnou 

účinnost, nebude-li osvíceno, odůvodněno a zvýrazněno – svatý Petr tomu říká "důvody 

vaši naděje" – jasným a nepochybným hlásáním. Radostná zvěst, hlásaná vlastním 

životem, musí být tedy, dříve či později, hlásána přímo slovem života. Nelze mluvit  

o skutečné evangelizaci, jestli se při ní nehlásá i jméno, učení, život, zaslíbení, 

království a tajemství Ježíše z Nazareta, Božího Syna. Dějiny církve, již od promluvy 

svatého Petra při seslání Ducha svatého, jsou spjaty a splývají s dějinami hlásání 

                                                
127 PAVEL VI. Evangelii nuntiandi: apoštolská exhortace Pavla VI.: hlásání evangelia z 8. prosince 
 1975, s. 18 - 19, č. 21.  
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evangelia. V každém období lidských dějin církev, neustále podněcována tužbou hlásat 

evangelium, má jen jedinou starost: koho poslat, aby hlásal Kristovo tajemství, jakou 

řečí je šířit, jak dosáhnout, aby všude proniklo a aby je slyšeli všichni ti, kterým  

je určeno. Toto tzv. kérygma, čili katecheze, zaujímá v evangelizaci tak důležité místo, 

že se často stává přímo jejím synonymem. I když ve skutečnosti je pouze jednou  

její složkou.“128 

 Evangelizace se tedy ukazuje jako dění složené z více vrstev s různými prvky jako  

je obnova, svědectví, zvěstování, souhlas srdce, vstup do společenství a nasazení  

v apoštolátu a tyto prvky se vzájemně doplňují a obohacují. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                                                
128 PAVEL VI. Evangelii nuntiandi: apoštolská exhortace Pavla VI.: hlásání evangelia z 8. prosince  
 1975, s. 19, č. 22. 
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5 Vyhodnocení rozhovorů 
 
Ve své diplomové práci jsem v rámci výzkumné části použila metodu rozhovorů,  

které jsou vloženy jako přílohy mé práce. Rozhovor jsem uskutečnila celkem  

s 24 respondenty.  Jednalo se o pracovníky DCM a DCŽM a jejich ředitele (vedoucí) 

DCM a DCŽM v letech 2008 – 2018. Jednotlivé informace, otázky,  

které jsem zjišťovala, popíši v této kapitole. A připojím vždy citaci z rozhovoru 

pracovníka DCM, pracovníka DCŽM, a vedoucího DCM, DCŽM. Musím uznat,  

že veškeré rozhovory byly velkým přínosem, jak pro diplomovou práci,  

tak pro mě samotnou. 

5.1 Motivace k nástupu do práce v DCM (DCŽM)  
 

Motivaci jednotlivých pracovníků k práci v DCM, resp. DCŽM jsem zjišťovala 

otázkou:  

Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Ve většině případů pracovníků DCM a DCŽM se jednalo o zcela svobodné rozhodnutí. 

Výjimkou jsou ředitelé, kteří jsou zároveň kněžími. V těchto případech se jednalo  

o to, že byli svým představeným – biskupem – do této služby jmenováni,  

a toto jmenování přijali ve smyslu poslušnosti, k níž se zavázali při kněžském svěcení. 

 Na první část otázky, co je vedlo k tomu, jít pracovat na DCM či DCŽM se odpovědi 

neshodovaly. Často se v rozhovorech objevovalo, že končili školu a nevěděli  

co dál, nebo že se chtěli nějakým způsobem věnovat mládeži, nebo je oslovil známý, 

ředitel DCM či DCŽM a nabídl jim tuto práci. Zde jsou některé odpovědi respondentů. 

V rozhovoru č. 10 nalézáme tuto odpověď:  
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„Svobodné určitě ano, dozvěděl jsem se při náhodném potkání kamarádky-spolužačky, 

která tam asi končila, že na DCM hledají člověka, který by pracoval s mládeží,  

já měl čerstvě po VŠ a práci jsem v tu dobu neměl.“ 

V rozhovoru č. 16 nacházíme odpověď následující:  

„Rozhodnutí bylo určitě svobodné. Navazoval jsem na dobrovolnickou službu  

na DCŽM, podílel jsem se na vedení animátorského kurzu a některých akcích,  

které tam probíhaly. Poté to tedy vyústilo v to, že jsem šel na DCŽM na plný úvazek.“ 

Respondent č. 4 (kněz) uvádí:  

„Svobodné nebylo, samozřejmě. Tak u nás to funguje tak, že dostanu pověření  

od biskupa, ordináře diecéze a tak to bylo i v mém případě, že mi to bylo řečeno a bylo 

to pro mě nečekané a náhlé. Protože jsem se to oficiálně dozvěděl asi týden před tím, 

než jsem měl nastoupit. Byl to hodně šok a bylo to nepřipravené rozhodnutí,  

nebo pro mě nepřipravené a nepříjemné.“ 

 5. 2 Zpětné hodnocení rozhodnutí pracovat v DCM (DCŽM) 
 

Mým záměrem bylo zjistit, jak bývalí, ale i současní pracovníci DCM, resp. DCŽM 

hodnotí s časovým odstupem svoje rozhodnutí pracovat v DCM / DCŽM. Proto jsem 

jim položila přímou otázku: Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM, 

DCŽM? 

Zpětně většina z pracovníků DCM, DCŽM, ani ředitelé těchto institucí nelitují této 

zkušenosti. Určitě se u některých nacházely situace, kdy někdo svého rozhodnutí 

momentálně litoval. Ale zpětně toho litoval málokdo. 

 V rozhovoru č. 6 nalézáme odpověď:  

„Když jsem tam pracoval, tak jsem mnohdy měl takové krize, kdy jsem chtěl odejít. 

Nelitoval jsem nikdy toho, že jsem tam dělal, v té chvíli kdy jsem tam šel, jsem práci 
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neměl, chtěl jsem pracovat, přišlo mi to, že dělám v prostředí, které považuji za správné, 

ideologicky jsem se ztotožňoval s tím, co DCM dělá a neměl jsem s tím nikdy problém. 

Samozřejmě pak přicházely situace, kdy jsem litoval toho, že tam v téhle situaci jsem.“ 

 V dalším rozhovoru č. 21 nacházíme tuto odpověď:  

„Ne, nikdy jsem toho nelitoval, i když jsem měl určitý momenty, chvíle asi jako každý, 

kdy mi určitý věci vadily, kdy jsem byl nespokojený.“ 

 Respondent č. 4 uvádí:  

„Ne, to jsem zase nelitoval, ale litoval jsem spíš, že jsem se na to nemohl připravit, 

nemohl jsem dokončit to, co jsem předtím měl. Bylo to velmi náhlé a o to asi náročnější, 

ale vnitřně jsem nelitoval, byl jsem hrozně klidný. Já si myslím, že to byl i takový 

radostný rok.“  

 Naproti tomu respondent č. 2 tvrdí, že své práce na DCM litoval a odůvodňuje  

to takto:  

„Hlavně to nízké ocenění. Že nebylo třeba ani slovně, že slovně spíš výtka a nikdo  

tu práci moc neocenil, a tak nějak jako celkově, jak už se to asi pak dělá dlouho, 

 tak práce a tak.“  

 V rozhovoru č. 20 respondent odpovídá: 

„Tak ve chvílích, kdy je člověk hodně unavený a přepracovaný, tak lituje.  

Ale pak zase přijdou chvíle, kdy by to za nic jiného nevyměnil.“ 

5.3 Náplň práce v DCM / DCŽM 
 

Vzhledem k tomu, že jsem nemohla vycházet z žádných archivních materiálů,  

jak jsem původně zamýšlela, musela jsem také náplň práce pracovníků a dobrovolníků 

DCM, resp. DCŽM zjišťovat přímou otázkou: Co bylo náplní Vaší práce? 
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V tomto případě se pracovní náplně od sebe dosti lišily, a to podle pracovního zařazení. 

Jinou náplň práce měli vedoucí, jinou pracovníci DCM a jinou pracovníci DCŽM. 

Pracovníci DCM mají jako náplň často administrativu, plánování víkendových setkání – 

animátoři – různá setkání na diecézní, republikové či světové úrovni.  U pracovníků 

DCM v rozhovoru č. 2 nacházíme tuto odpověď:  

„Já jsem vždycky jako hlavní vnímal tu přípravu různých projektů,  

které jsem měl s kolegou rozdělené. Diecézní setkání mládeže a podobný akce, 

mezinárodní akce, Celostátní setkání mládeže, a pak taky spolupráce se zahraničím. 

S Německem a Rakouskem, taky vyřizování korespondence atd. A pak taky různá 

administrativa, viz příprava nějakých projektů a grantů.“ 

 Respondent č. 11 uvádí, co bylo náplní jeho práce jako vedoucího DCM: 

„Zprostředkovávat snahu biskupa jeho starosti o mládež. Poskytovat mu nějaké 

informace. V rámci DCM je to spolupráce na některých projektech, které se týkají Sekce 

pro mládež v rámci republiky. Spolupodílet se na vytváření Sekce pro mládež.  

Koordinovat kaplany pro mládež. Vzdělávat a vést mladé lidi především formou  

třeba animátorů. Dělat různé akce na diecézní úrovni pro různé věkové kategorie 

různého zaměření. Jsou to náctiletí, středoškoláci, vysokoškoláci, ministranti. A modlit 

se za mladé. Sám se vzdělávat vzhledem k tomu, co je potřeba v té funkci. Také řídit 

kancelář DCM a být součástí pastoračního týmu a v pastoračním středisku.  

Být delegátem pastoračního střediska na vikariátních konferencích a farnostech 

diecéze. Poté také určitě předávat informace, koordinovat vikariátní zástupce  

v jednotlivých vikariátech. Dávat informace z vikariátu a přijímat informace z vikariátu 

a dál s nimi zacházet v rámci různých statistik a plánování a organizace práce  

s mládeží.“ 



57 
 

 Na DCŽM je často náplní práce starost o dům a jeho okolí, příprava víkendových 

akcích a tvořit dobrý tým, který na DCŽM společně žije. Respondent č. 20 odpovídá:  

„Příprava a moderování víkendových akcí, příprava nízkoprahového klubu, péče  

o DCŽM (lehké technické opravy, úklid přidělených místností, péče o vozový park, 

sečení trávy, úklid sněhu).“ 

 Respondent č. 24 odpovídá:  

„Mojí náplní práce, v rámci té role vedoucího, bylo zajistit realizaci cílů,  

které jsme tam měli jako tým, řekněme. Takže vytvářet zázemí pro setkávání mladých 

lidí, permanentní a nahodilý život evangelia v tom běžným zápřahu. V době,  

kdy jsem tam nastupoval, tak to bylo DCŽM, které nevytvářelo příliš podmínek 

k setkávání. Takže jsme vlastně hledali způsob, jak tam ty mladé zaujmout nějakým 

programem. Náplní práce bylo jednak připravovat ty programy a jednak technicky 

zajistit, aby to fungovalo.“ 

5.4 Formace pracovníků a její hodnocení 
 

Pastorační plán Sekce pro mládež ČBK klade velký důraz na společnou formaci 

pracovníků všech DCM a DCŽM na republikové úrovni. Prostředkem této formace jsou 

jak pravidelná zasedání, tak zejména tzv. Studijně formační kurzy.  

Proto jsem se na otázku formace zaměřila dvěma otázkami:  

• Účastnil jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK? 

• Co Vám tato setkání dala? 

 

Všichni pracovníci DCM a DCŽM a jejich ředitelé se účastnili povinně SFK. Pracovníci 

DCM a ředitelé se navíc účastnili také zasedání Sekce pro mládež. O tom svědčí také 

odpovědi jednotlivých respondentů, jako např. odpověď respondenta č. 3: 



58 
 

 „SFK jsme se účastnili téměř pravidelně. Jde o ucelený koncept doprovázení těch,  

kteří slouží mladým. V rámci několika týdnů rozvržených do celého roku jde o systém 

duchovní, lidské i profesní formace. Zároveň je to také příležitost jak pro duchovní,  

tak pro laiky sdělovat si postřehy a vzájemně si pomáhat v úsilí pastorace mládeže.“ 

Přínos těchto setkání hodnotí většina účastníků kladně. Například v rozhovoru č. 1 

nacházíme odpověď: 

„Nejvíce mi dávají lidi, jako přátele. Byl jsem za pár lidmi z centra jen tak.  

Což je velice hezké vidět, jak zase fungují jiná centra. Jak to tam vypadá.  A tím získat  

i nějaké další informace a inspiraci. Ale hlavně ti lidé. Je super vidět, že nejsi sám,  

kdo něco chce dělat i pro druhé. Což je super. Přednášky jsou hlavně  

o tom si to tam odsedět, ale určitě jsou zajímavé a určitě jsem si odtud odnesl věci, co 

jsou dobré, co fungují.“ 

 Některým respondentům naopak připadalo SFK obsahově slabé. Příklad nacházíme  

v rozhovoru č. 16:  

„Pro mě bylo přínosné, že se tam člověk potká s lidmi, s kterými dělá to samé, ale není 

s nimi v denním kontaktu. Díky nim jsem si rozšířil nadhled. Řešili jsme podobné 

problémy – pracovní, lidské. Dneska si myslím, že SFK bylo obsahově slabé.  

Když to beru, že to je pracovní záležitost, tak to vnímám jako katastrofální ztrátu času. 

Kdybych to bral z pohledu, že jsem měl prostor pro setkání s lidmi, se kterými dělám 

stejný nebo podobný věci, tak to bylo fajn. Obsah SFK nebyl podle mého mínění dobrý. 

Na SFK byly super duchovní obnovy.“ 

 Respondent č. 24 rozlišuje, zda se jednalo o zasedání Sekce pro mládež či SFK.  

„Bylo by dobré odlišit, že zasedání Sekce pro mládež byly vlastně pracovní. Zasedání 

Sekce mi dalo to, že jsme ty věci řešili společně. Tak tam padalo spoustu názorů od lidí, 

kteří dělají s mladými v jiných diecézích, a museli jsme se nějak domluvit.  
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SFK mi dávalo jednak nějaké informace, možná nový pohledy na věci,  

který už jsem někdy promýšlel. Určitě inspirace skrze to, že jsme se tam zase setkávali 

v další platformě, mnohem širší, která pracuje s mládeží. Takže organizační informace, 

odborné informace na SFK, duchovní orientace, povzbuzení už jenom z toho,  

že jsme se tam potkali.“ 

5.5 Podklady pro pastorační práci v DCM / DCŽM 
 

Bolavým místem v praxi DCM i DCŽM je nedostatek teoretických i praktických 

podkladů. Tím zajímavější pro mě byla otázka, čím se jednotliví pastorační pracovníci 

nechali při své práci inspirovat. K tomu směřovala otázka: Z jakých dokumentů jste  

při své práci vycházel/vycházela? 

 

Ačkoliv se zdá, že dostupné literatury je minimum, někteří si dokázali i vzpomenout, 

z čeho oni osobně ve své práci čerpali. Nejvíce mezi dokumenty řadili papežské 

encykliky a Písmo svaté. Často respondenti také odpovídali, že to byly ústně předávané 

postupy. 

 Respondent č. 9 odpověděl takto:  

„Z papežských encyklik; z materiálů salesiánské kongregace pro práci s mládeží; 

z knih, spisů vybraných duchovních autorit, moderní křesťanské formační literatury - 

Anselm Grün, David Torkington, Dominik Duka, C.S.Lewis, P. Kodet atd. Knihy  

o hrách, aktivitách s mládeží, psychologické hry, divadlo forum, atd.“ 

 Respondent č. 13 odpovídá:  

„Bible, Youcat, kniha se seznamovacími hrami, jak vést společenství a modlitbu – 

přesně nevím, jak se knihy už jmenovaly. Pak z poznámek ze SFK. A taky kuchařka.“ 

 Respondent č. 5 odpověděl:  
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„Teoreticky jsme tam žádný základ neměli, spíš to bylo tak ústně předávané, ale myslím, 

že právě tyto postupy, které už byly předané jako praxe a ne jako teoretický základ s 

e objevují v Pastoračním plánu Sekce pro mládež.“ 

 V rozhovoru č. 11 nalézáme následující odpověď.  

„Tak jsou to určitě dokumenty, které vytváříme v rámci Sekce pro mládež. Ať se jedná  

o závěry republikového fóra mládeže, nebo diecézního fóra mládeže. Potom jsou  

to dokumenty, které jsme schválili v rámci Sekce pro mládež. Třeba konkrétně směrnice 

pro animátorský kurz. Potom jsou to věci, které byly schváleny v rámci ČBK pro Sekci 

pro mládež. Jejich stanovy a náplň práce jednotlivých center a konkrétních ředitelů. 

Také jsou to nějaké dokumenty, které se týkají vnitřního řádu naší diecéze a dekretů, 

kterými jsem jmenován v rámci ČBK a také v rámci diecéze. Poté jsou to nějaké 

podkladní materiály, které se týkají práce s mladými. Ať už jsou to nějaké knihy,  

které se zaměřují přímo na pastoraci mládeže, nebo církevní dokumenty, které se týkají 

také práce s mládeží na nějaké úrovni světové. Potom jsou to také nějaké odborné knihy 

a články, které se týkají třeba psychologie, sociologie zaměřené na pedagogiky 

zaměřené na mladé lidi.“ 

5.6 Celkové hodnocení DCM / DCŽM a práce v něm 
 

V kap. 5.2 jsme konstatovali motivace, které vedly (kdysi) k rozhodnutí pastoračních 

pracovníků a dobrovolníků zapojit se do činnosti DCM/DCŽM. V této kapitole 

přecházíme k celkovému hodnocení DCM / DCŽM a především zapojení v něm. 

Proto jsem se zaměřila na tyto otázky: 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM, DCŽM 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM, DCŽM 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 
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První z těchto otázek má za cíl pojmenovat podstatné prvky, které v pracovníkovi 

DCM/DCŽM upevňovaly jeho ochotu pracovat pro druhé. Ukázalo se přitom,  

že motivace pro práci na DCM je různá: projevit svůj talent; radost a nadšení účastníků, 

pro které byly akce pořádané; plnění Boží vůle; atmosféra, která na jednotlivých akcích 

byla, či obohacení mladých skrze tým a naopak – tým obohacen skrze mladé. 

 Respondent č. 1 odpovídá:  

„Možnost projevit svůj talent a své nápady do nějakého měřítka celé diecéze. V praxi  

to samozřejmě vždy funguje jinak. Ale to, že mohu já vymyslet nějaký program,  

který já chci, který se mě líbí a přijde mi dobrý a použít ho na lidi. Být s nimi a rozvíjet 

je ve víře. Což jsou i nějaké plány, se kterými jsem tam šel. Myslím si, že měnit ty věci 

není úplně jednoduché. Je důležité ty věci dělat pro druhé.“ 

  V 4. rozhovoru najdeme následující odpověď:  

„Tak asi největší motivací bylo to, že vnímám, že plním Boží vůli, která mi byla 

prezentovaná skrze představené, a nějak jsem vnímal, že Pán Bůh tomu žehná. Nebylo 

to pro mě jednoduché. Uvědomil jsem si, že je to náročné, ale že budu dělat to, co můžu, 

budu se snažit nezbláznit, ale vím, že je to v Božích rukou.“ 

 Respondent č. 20 odpovídá: 

„Myslím, že asi největší motivací bylo pro mne to, že chci, aby jednotliví účastníci 

odjížděli šťastní a možná o kousek blíže Bohu.“  

V rámci rozhovoru měli respondenti možnost vyjmenovat pozitivní a negativní prvky 

činnosti DCM/DCŽM. Mezi pozitivní prvky na práci na DCM, DCŽM  respondenti řadí 

oboustrannou formaci, seznámení se s fungováním církve, nová přátelství, možnost 

duchovního růstu, multifunkčnost, práce v mladém kolektivu, rodinná atmosféra. 
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  Respondent č. 10 uvádí:  

„Tak určitě práce se zapálenou mládeží, oboustranná formace, vzor víry a upřímnosti 

(u některých mladých). Dále seznámení se s fungováním církve zevnitř, hluboká  

a celoživotní přátelství s některými.“ 

 Respondent č. 24 to dělí na jeho dopad na DCŽM a dopad DCŽM na něho. 

„Myslím si, že za dobu toho mého působení poměrně fungovaly týmy.  

Ne že by fungovaly bezproblémově, ale myslím si, že se nám dařilo pracovat týmově.  

Za druhé si myslím, že se celkem podařilo udělat zázemí a programy, který tam ty mladé 

nějak přiváděly. Takže mi přišlo, že to DCŽM ožilo a žilo. Jak v technickém aspektu,  

tak duchovním aspektu.“  

„Jeden prvek byl ten, že když pracuješ s těmi mladými lidmi. Tak pro mě je každý člověk 

zároveň inspirací. Takže nějaká ta kumulace těch lidí. Tak to mě určitě nějak 

ovlivňovalo v pohledu na můj život, na Pána Boha, na život vůbec. A pak si myslím,  

že právě tím, že jsem se musel učit a zjišťovat, jak v tom týmu pracovat,  

že jsem měl nějakou představu, ale ta představa ne vždycky funguje. Tak jsem se snažil 

v tom také růst. Jestli se mi to dařilo, by musel říct někdo jiní. Ale zpětně viděno myslím, 

že to určitě rozvinulo nějaký potenciál pracovat právě v nějakém týmu nebo nějaký tým 

řídit.“ 

 Respondent č. 15 uvádí:  

„Nová přátelství, proniknutí určitého řádu do vlastního života, ujasnění si povolání, 

hledání vlastních obdarování, vyzkoušení nových věcí, rozšíření obzorů, možnost 

účastnit se různých akcí a být tím i formování, čas na duchovní život.“ 

Mezi negativní prvky práce respondenti řadili především nedostatečné ocenění – slovní, 

finanční a také to, že se u pracovníků DCM nepočítalo s tím, že mají také nějaký  

svůj osobní život. U pracovníků DCŽM je to zase nedostatečný odpočinek, přetíženost, 
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„ponorka“ (se stejnými lidmi pod jednou střechou), komunikace v týmu. 

 Respondent č. 6 uvádí:  

„Negativní prvek ten už asi teď říct můžu, že jo, že nikdy se nepočítalo s tím, že lidi,  

co dělají na těchto centrem, že mají nějaký osobní život. To bylo něco, co se špatně  

těm kněžím vysvětlovalo, protože oni samozřejmě neměli ten osobní život v tom,  

že by večer přišli domů a zavřeli za sebou a řekli, teď chceme být sami a někdy 

 jsem měl pocit, že když jsem spěchal domů za manželkou anebo jsem někomu 

vysvětloval, že mám manželku a dítě, tak oni to brali jako hendikep. Takže jenom tohle 

chci říct, že já jsem si připadal hloupě, že jsem si bral dovolenou, abych byl se svojí 

rodinou a někdy když jsme se odněkud vraceli, tak já bych byl rád doma, abych ještě 

viděl třeba dceru, abych ji neviděl už jenom jak spí, tak jsem si někdy připadal,  

že oni to nechápou, ale zase člověk to musí pochopit, že když někdo nemá třeba děti,  

což vůbec to nesnižuji, že jo, poslání je taky závazek, tak že třeba to nepochopí, stejně 

tak jako já nemůžu nikdy prožít tu tíhu toho kněžství nebo toho zasvěceného života, 

protože zase nevím, co to je poslouchat někoho nad sebou. Takže na rovinu  

asi to i časem vyprchalo, ale to je jediný, co asi třeba někdy bylo, že ten kněz když dělal 

s tím laikem, tak někdy úplně nikdy nedocenil tu věc, že ten laik dělá sice dobrou věc, 

ale že taky má odpovědnost v první řadě třeba za tu manželku, za tu rodinu.“  

 Respondent č. 15 odpovídá:  

„Častá přetíženost, nedostatek odpočinku a volného času, bídná duchovní formace. 

Práce na DCŽM často modelem připomínala život v řeholní komunitě, pokud ale člověk 

nemá takové povolání, bylo to hodně náročné, protože se žije komunitním způsobem 

života, ne pracovní dobou, která klasicky trvá 8,5 hodiny.“ 
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  Respondent v rozhovoru č. 7 odpovídá:  

„Když to vezmu vnějškově, tak samozřejmě mě moc mrzelo, že mnohdy dobrý lidi,  

který by nám vlastně mohli pomáhat, tak šli třeba někam studovat, nebo nemohli,  

nebo se oženili, nebo já nevím prostě. Takže zároveň, jak ta mládež. Mládež je mládež, 

já nevím 10 let a ani to dokonce už ani ve 22 se necítí jako mládež, tak nechce na těch 

věcech dělat. Nebo třeba se nechají „obsluhovat“ a když už by mohli taky sloužit,  

tak zase jako jdou někam jinam a nechtějí vlastně přebrat tu zodpovědnost.  

A v souvislosti s tím jsem vnímal jako negativní, že se nám strašně pomalu dařilo ty věci 

předávat, třeba i ty večery mladých. Jsem si třeba myslel, že to rok budeme někde dělat 

a ty lidi si to začnou dělat sami. Nebo s kaplanem pro mládež. Ale zase, jak ti kaplani 

byli každý jiný, tak některý byl schopen to dělat, některý to udělal, když my jsme to s ním 

udělali a některý, který u toho prostě jenom byl a vlastně to stejně nikdy nedělal.  

Jo takže vlastně tohle bylo takový negativum, že i těch 6 let, co jsem tam byl,  

tak v tomhle bylo z mého pohledu málo. Možná to nebylo málo, ale já jsem to prostě 

nezvládl zorganizovat tak, nebo se nám nepovedlo v týmu to podnítit tak, aby ty lidi  

si to dělali vlastně úplně sami.“ 

Dalším prvkem, který zasluhuje hodnocení, je organizace práce, tedy především způsob 

plánování a rozhodování a míra participace spolupracovníků, dobrovolníků a účastníků 

na rozhodování. Rozhodování a plánování často souviselo s tím, jaký tým se právě  

na DCM a DCŽM nachází. Někdy se jednalo o demokratický model plánování,  

jindy o liberální model. Občas ovšem také o autoritativní až manipulativní. Záleželo  

to také na tom, zda měl vedoucí nějaké pokyny od vedení diecéze nebo  

sám měl nějakou jasnou představu o tom, jak daná akce bude probíhat.  
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  Respondent č. 6 říká:  

„Samozřejmě si nás vždycky vyslechli, mnohé věci odsouhlasili, mnohé věci upravili. 

Když jsme dělali s kolegou DSM, tak jsme vymysleli termín, hosty a prostě jsme  

si to z 95% udělali, jak jsme chtěli. Vedení bylo rádo, jelikož my jsme se snažili obsadit 

jak pohybové aktivity, tak duchovní a vzdělávací.  Takže bych spíš řekl, že to bylo takový 

jakoby liberálněji laděný, v mnoha věcech demokratický a asi v některých zásadních  

by tam bylo, že by tam zapůsobila ta autorita, že by se řeklo ne. Byla to vždycky debata, 

a my jsme věděli oba dva s kolegou, že samozřejmě je to jasný, že když jakoby nadřízený 

řekli ne, tak my jsme s tím nic neudělali, ale asi bych neřekl, že by to bylo nějaký 

autoritářství. To asi ne.“ 

 Respondent č. 19 odpovídá takto:  

„U nás určitě liberálně. Dostávali jsme nějaké rámcové úkoly a na nás bylo,  

jak si s tím poradíme.“ 

 V rozhovoru č. 11 je odpověď následující:  

„Děláme to, co se musí dělat. A jenom to, co se musí dělat, protože na jiné věci není 

kapacita, ať už fyzická, protože je nás tak málo, nebo vůbec časová. Jsou nějaké věci, 

které se musejí dělat, které jsou v diecézi zaběhnuté. Které vyplívají ze směrnic toho,  

co by tedy mělo diecézní centrum mládeže dělat a jak by mělo působit. Takže myslíš,  

že je to spíše autoritativní ze strany biskupa. Systému.“ 

5.7 Kvalifikační a osobní předpoklady pro pastorační práci v DCM / 
DCŽM 
 

Dosud ne zcela jasně zodpovězenou otázkou jsou reálné předpoklady,  

které by měl mít člověk, který chce pracovat v DCM/DCŽM, aby jeho práce měla smysl 

a on sám s ní mohl být spokojený. Proto jsem se respondentů zeptala: Jaké předpoklady 

podle Vás by měl mít pracovník DCM, DCŽM? 
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Mezi hlavními předpoklady se nejčastěji vyskytovalo, že by měl mít rád lidi.  

Být empatický, schopný se učit novým věcem, mít organizační schopnosti  

a být duchovně zaměřen. Praxe a vzdělání sami (bývalí) zaměstnanci nepovažují  

za tak důležité. 

 Respondent č. 8 odpovídá: 

„Měl by mít rád lidi podle mě. Myslím si, že to je jako hlavní předpoklad,  

protože v té době je hodně snadný dojít k vyhoření. Když člověk nemá rád lidi,  

tak už ho tam pak nedrží vůbec nic, aby to zvládnul. Takže nějaký lidský předpoklady 

s těma mladýma trávit čas a být s nimi rád. To si myslím, že je určitě důležitý.  

A potom myslím si, že se hodně mluví o tom, jestli by zaměstnanci pro to měli mít nějaký 

vzdělání, nějakou kvalifikaci, já osobně, co se týče vzdělání, já tu kvalifikaci nemám, 

pedagogickou školu jsem nedokončil, šel jsem potom pracovat, takže kvalifikovaný 

člověk nejsem, ale zase jsem od malička jezdil na různý křesťanský tábory, chaloupky, 

který jsem pak začal vést, a myslím si, že pro mě daleko důležitější byla ta zkušenost,  

ta praxe v tom oboru, v práci s mladýma, a to si myslím, že by určitě měl člověk mít.  

A považuji za důležité se vzdělávat, ať už samostudium nějakou tou literaturou  

nebo prostě kurzy SFK, i když teda ta náplň některých těch mohla být lepší,  

aby to opravdu bylo odborný vzdělání pro tu oblast. A pro mě je určitě důležitý  

to nadšení, ta touha pracovat pro mladý a potom ta zkušenost, kterou člověk může  

de facto získat i díky tomu.“ 

 Respondent č. 12 odpovídá:  

„Tak určitě lidské – empatický, přátelský, vnímavý, upřímný, kreativní, pokorný, 

ochotný spolupracovat, spolehlivý, zodpovědný, otevřený, vstřícný. Praxi mít člověk 

nemusí, tu získá. Taky by měl mít duchovní předpoklady – věřící, který se snaží hledat  

a naplňovat Boží vůli.“ 
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 V rozhovoru č. 23 je tato odpověď:  

„V první řadě mít rád lidi a duchovní motivace – jsem tam ve službě Kristu, 

 protože chci těm mladým vytvořit podmínky pro setkání s Kristem. Pak týmovost, 

tvořivost, trochu organizační dovednosti a odvahu.“ 

Mezi tyto lidské předpoklady patří také vlastní duchovní východiska a cíle,  

které jednotliví pracovníci měli (anebo mají). Na tyto cíle jsem se zaměřila otázkou: 

Měl jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnou? 

 

Cíle každého pracovníka jsou individuální záležitostí a motivací. Nelze je nějak 

společně shrnout. Respondent č. 3 například uvádí:  

„Cílem byl každý rok příprava nějakého společného setkání na světové, diecézní, 

vikariátní či farní úrovni. Tohoto cíle jsme dosahovali po jednotlivých krocích 

pastorace a doprovázení mladých.“ 

  Respondent č. 5 měl zase jiný cíl:  

„Chtěl jsem pomoci mladým více objevit a poznat Krista.“  

 Krásný cíl měl také respondent č. 17:  

„Chtěl jsem se nechat pokřtít, a to se mi podařilo, a jsem za to nesmírně rád.“  

5.8 Individuální osobní hodnocení 
 

Jsem si vědoma toho, že všechny výroky při rozhovorech byly spíše osobní než  

„s vědeckým odstupem“, proto jsem záměrně své otázky formulovala osobně  

a neočekávala jsem objektivní výpovědi, ale spíše subjektivní reflexi jednotlivých 

respondentů. Proto jsem položila nakonec tyto otázky: 

• Na co zpětně rád vzpomínáte? 

• Co byste dnes udělal jinak? 

Výsledky individuální reflexe jsou velmi zajímavé.   
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 Respondent č. 9 například uvádí:  

„Rád vzpomínám na setkání s konkrétními mladými lidmi, na SFK, České Budějovice  

a výhled na Ktiši.“ 

 Respondent č. 18 říká:  

Na ten týmový život, že mi to dávalo jakýsi řád ať už v duchovním životě - že jsme měli 

daný rozjímaní a takové ty věci okolo. Celkově na život s tím týmem, jakože  

to pro mě bylo hodně povzbuzující a formující.  A mimo programové aktivity v týmu byly 

jako fakt skvělý. Takže na ty lidi.“ 

 V rozhovoru č. 22 najdeme tuto odpověď:  

„Výhledy do krajiny. Určitě nějaké ty konkrétní akce, které jsem tam prožil s mladými 

lidmi a které jsou vlastně smysluplné. Například Entercamp a jiné věci.  

Také třeba i s týmem pokud to někdy šlo a mohl jsem tam být. Vytvářet nějakou  

tu rodinu a prožívat tam to společenství duchovního charakteru.“ 

Naším záměrem nebylo nostalgické vzpomínání, ale spíše hledání cesty vpřed.  

Proto jsem zařadila do rozhovoru otázku: „Co byste dnes dělal jinak?“  

Také u této otázky nacházíme odlišné odpovědi. Respondenti měli čas zamyslet  

se nad tím, co by z dnešního pohledu šlo udělat jinak. Respondent č. 9 odpovídá:  

„Více bych se modlil za sebe a lidi kolem mě a byl více trpělivý. Více bych mlčel  

a snažil se být milosrdný, laskavý a naslouchající. Zříkal bych se svých slabostí  

ve jménu Ježíše Krista a přibíjel je na jeho kříž. To jsem dřív neznal a věřím,  

že bych si ušetřil spoustu nešťastností a nedorozumění, kdybych to tak praktikoval 

dříve.“ 
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  Respondent č. 14 odpovídá:  

„Víc bych se snažil vytěžit z nabízených možností, které jsem tam měl. Nemyslel  

bych tak na to, co budu dělat, až budu z DCŽM pryč, ale žít víc přítomností.“ 

 Respondent č. 23 tvrdil:  

„Víc bych se zastával DCŽM a snažil bych se více komunikovat s biskupstvím,  

což mi asi moc nešlo. Víc komunikovat s týmem. A především bych tam s týmem bydlel.“ 

 Na závěr rozhovoru měli respondenti možnost volného sdělení svých názorů  

a zkušeností, z kterých vybírám (zbytek je obsažen v příloze): 

 Respondent č. 2.:  

„Přijde mi, že to DCM bylo někde jako stranou, nebo celkově ta pastorace…  

A na DCM by měli být alespoň dva laici, kteří se tomu budou věnovat.“ 

  Respondent č. 3:  

„Tak asi mě pak mrzelo, že jsem byl odvolán. Já jsem sice žádal vedení diecéze,  

že nemůžu dělat všechno naplno, že to nejde fyzicky zvládat, ani že to nemá logiku, 

protože jsem byl na dvou pozicích na jiných úrovních, měl jsem šéfovat sám sobě.“  

Respondent č. 5:  

„Veškerá pastorace stojí a padá na modlitbě, a že v ní má být ukotvená a z ní vycházet, 

aby měla užitek.“  

 Respondent č. 9:  

„Je dobré mít v takové službě přátelé, kteří jsou v Pánu dobře ukotvení, a je jedno,  

k jaké spiritualitě se přiklánějí, když jsou v Kristu Ježíši. Čím víc se chce člověk Bohu 

přibližovat, tím více se zlý snaží mu to hatit. Když člověk není ukotvený a nemá dobrou 

duchovní podporu, lehce může sklouznout a nechtěně svézt i jiné, obzvlášť  

když je ve vedoucí funkci. A to si myslím je podstatné, vědět o svých slabostech, zříkat 

 se jich a stát v pravdě k Bohu, sobě a ostatním, pak můžu nést dobré ovoce.“ 
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  Respondent č. 20:  

„Je to velká zkušenost. Vždy záleží na složení týmu (a to včetně kněze), je to vše o velké 

trpělivosti a komunikaci v týmu. Je také dobré si vše vyříkat. Většinou to bývá 

nepříjemné, ale ty chvíle, kdy si vše vyříkáte, za to stojí. Člověku se uleví a je to méně 

nepříjemné, nežli žít v tom nesváru dlouhou dobu. Ale skrz všechny ty nepříjemnosti  

a útrapy, stojí ten pocit, kdy účastníci odjíždí šťastní a usměvaví stojí za to.“  

 Respondent č. 21:  

„No kromě toho, že jsem učil náboženství, tak jsme vlastně s tím profesně starším 

kolegou, tak jsme jezdili do Českých Budějovic a podíleli jsme se v té organizace team 

challenge jako dobrovolníci v práci jako streatworku. Jsme kontaktovali závislé  

nebo potenciálně závislé osoby. To byla taky velká zkušenost, to bych chtěl zmínit.“ 

 Respondent č. 22:  

„Musíme tedy nějak hledat cestu. Musíme se na té cestě sjednotit v rámci vedení diecéze 

a podpořit to a otevřít to právě takhle. A nejvíce smutné je to, že to využití toho objektu 

bude jiné a bylo vždy takové, akorát to nebylo veřejně deklarované, že je takového 

charakteru. Že není pouze pro mládež, jak je to v jiných diecézích, ale že je to obecně 

pro kterékoliv skupiny lidí, kteří chtějí prožít nějaký čas v té krásné přírodě  

s tím pěkným výhledem a setkat se třeba i nějak s Bohem.“ 

Z rozhovorů, které jsem vedla, vyplynulo, že pastorace mládeže se za deset let  

(2008 – 2018) stále mění a vyvíjí. Z mého úhlu pohledu bych řekla, že akce,  

které se pro mládež konaly a (ještě) konají, z velké části upadají. Dříve bylo pro mladé 

organizováno více akcí než dnes. Vliv na tuto situaci má bezpochyby to,  

že je nedostatek pracovníků, kteří by byli ochotni věnovat svůj čas druhým. Je náročné 

pracovníky shánět a motivovat je k této službě. Také si myslím, že je to způsobeno 

částečně tím, že na DCŽM Ktiš není tým lidí, který by tam společně žil a vytvářel 
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zázemí pro mladé. Další faktem je také to, že je stále méně mladých, kteří po těchto 

akcích touží a nejsou k nim dostatečně motivováni.  
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6 Podněty ke změně 
 
Na základě výše uvedeného je zřejmé, že teoreticky je práce s mládeží podchycena 

celkem obstojně. Na problémy narážíme v momentě, kdy to všechno chceme uvést  

do praxe. Největším problémem se jeví aktivní zapojení mladých lidí do pastorace,  

kteří sami prošli vzdělávacími kurzy, navštěvovali nejrůznější akce pořádané DCM  

a DCŽM, avšak v momentě, kdy překročili určitou věkovou hranici, místo toho,  

aby se sami také přidali na stranu organizátorů, ustoupili spíše do pozadí.  

Pokud je v dané zeměpisné oblasti nabídka, může člověk projít pasivně od náboženství 

na začátku školní docházky přes různá společenství a akce organizované DCM a DCŽM 

po pastoraci Vysokoškolských studentů, a obvykle volně přejít k pastoraci snoubenců 

 a mladých manželů. Bohužel málokdo je ochotný nejen čerpat z nabízeného,  

ale i nabídnout své služby pro dobro druhých. Nejčastějším důvodem je nedostatek času 

a dojezdová vzdálenost.129 

 Dalším prvkem, který vyplynul v rámci šetření, a na práci s mládeží má velký vliv,  

je samotná práce s pracovníky DCM a DCŽM. Ať už se jedná o laické pracovníky nebo 

duchovní, je zřejmé, že práce s nimi je sice systematická, avšak v pastorační oblasti  

by se očekávaly například pravidelnější supervize, v rámci celé České republiky  

pak větší ohled na konkrétní potřeby jednotlivých DCM a DCŽM, mezi kterými  

jsou a budou díky jejich umístění v jednotlivých diecézích stále velké rozdíly.130 

 V podkapitolách níže bych ráda nastínila celkovou situaci, a jak by bylo ideální  

na ni reagovat, samozřejmě jsem si vědoma nejen personálních omezení na straně 

církve. 

 
6.1 DCM nenahrazuje pastoraci mládeže ve farnostech, ale pomáhá jí 
 

Pastorace mladých lidí musí vycházet odspodu, tedy z té nejnižší složky hierarchie, 

z farnosti. Z pastorační situace je zřejmé, že tomu tak nelze učinit v úplně každé 

farnosti, proto je dobré, když se tohoto chopí vikariát jako celek v čele s vikariátním 

kaplanem pro mládež. Vikariátní kaplan pro mládež by měl mít přehled, která farnost 

                                                
129 Srov. Rozhovory s mládeží, Olomouc 17. 8. 2017. 
130 Srov. Rozhovory vedené s bývalými pracovníky DCM ČB a DCŽM Ktiš, v České republice, 
    3. 1. 2019 – 31. 1. 2019. 
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má živá mládežnická společenství, která nikoliv, a těm nabízet možnost zapojit se jiným 

způsobem, například dojet na společenství ve vikariátním městě. A pokud ani toto není 

možné, měl by umět najít cesty, jak mladé aspoň částečně zapojit do církevního dění  

ve vikariátu – například jednorázovými akcemi, víkendovkami či tematickým táborem. 

Je to právě vikariátní kaplan pro mládež, který spolupracuje s DCM, a společně  

tak pořádají nejen celodiecézní akce, ale i jednotlivé programy pro daný vikariát. 

Jednou takovou akcí, kterou DCM v českobudějovické diecézi rozjelo, byly večery 

mladých, které do dnešní doby v některých vikariátech fungují – Pelhřimov, Strakonice, 

Prachatice, ale někde už zanikly - Sušice, Český Krumlov.131  

 DCM by společně s kaplanem pro mládež mělo hledat něco nového, co by mladé 

oslovilo a zkusit danou akci ve vikariátu rozjet. Pokud daná akce zaujme, tak by bylo  

na místě ve vikariátu vytvořit tým mladých, kteří by v této akci pokračovali.  

Ať se již jedná o animátory, či dobrovolníky společně s kaplanem pro mládež.  

DCM by již nemuselo do daného vikariátu investovat tolik času a mohlo  

by se soustředit na aktivity v jiných vikariátech či na aktivity na diecézní či republikové 

úrovni. Samozřejmě by DCM zůstávalo v kontaktu s kaplanem či týmem mladých  

a průběžně by se informovali a radili, jak postupovat dál, či zda může být DCM ještě 

nějak jinak nápomocné v daném vikariátu.  

 Je zřejmé, že ačkoliv se vybuduje kvalitní spolupráce na této úrovni,  

po čase se obmění jak kaplan pro mládež daného vikariátu, tak mládež sama.  

A ne vždy se povede vše dobře předat a plynule navázat na předchozí dobrou praxi. 

V tento moment by DCM mělo být o to více nápomocno a podpořit opětovný start 

aktivit i začlenění nového kaplana pro mládež do jeho role. 

 Také by DCM mělo mladé k aktivitě dostatečně motivovat, a naznačit také určitá 

rizika, která tato služba nese. Typickým příkladem neúspěchu je, že se akce nevydaří.  

A nemusí být na vině ani sami organizátoři, svou roli může sehrát mnoho vnějších 

nepředvídatelných prvků, které se například podepíšou na nízké účasti. Nebo se prostě 

akce nevyvede, je narušena samotnými účastníky, nejeví o aktivity očekávaný zájem 

atd.  Některé vlivy lze předpokládat a předem s nimi počítat, mít tedy připraven 

alternativní program – na menší počet účastníků, náhlou změnu počasí.  

Méně předvídatelná je pak reakce účastníků na jednotlivé aktivity. Mohu se aktivitou 

netrefit do převládající věkové skupiny, sociálního a mentálního začlenění mladých. 
                                                
131 Srov. Rozhovory s mládeží daných vikariátů, České republice, 26. 2. 2019. 
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Opět je nutné mít v zásobě alternativní program nebo umět ustát a rychle reagovat  

na náhlou nastalou situaci. Pokud by se akce účastnil někdo, kdo výrazně nezapadá  

a narušuje průběh aktivity, je možnost věnovat se mu individuálněji dle jeho aktuálních 

potřeb. Aby toto vše bylo realizovatelné, musí ten tým animátorů či dobrovolníků být 

funkční a vstřícný. Je jasné, že toto se nemusí v každém vikariátu podařit. 

 

6.2 Také v diecézi platí, že mladí jsou subjektem a ne pouhým 
objektem pastorace 
 

Dnešní doba jde velice rychle dopředu. Vyvíjí se technologie, vše okolo  

nás se zrychluje, a nebudeme si nalhávat, že církvi se tento vývoj vyhýbá.  

Jsou to právě mladí lidé, kteří jakožto produkty své doby jsou zároveň živým obrazem 

Krista a církve v dnešním moderním světě. To, co bylo v pastoraci mládeže perfektní 

v 90. letech, se jevilo po roce 2000 téměř nedostačující a v dnešní době se snad každý 

mladý věřící pozastavuje nad tím, jak to dříve mohlo fungovat.  

 „Pastorace mládeže, jak jsme byli zvyklí ji rozvíjet, prošla nárazem sociálních 

proměn. Mladí lidé v obvyklých strukturách často nenacházejí odpovědi na svůj neklid, 

potřeby, problémy a zranění. Pro nás dospělé je náročné jim trpělivě naslouchat, 

pochopit jejich starosti či jejich požadavky a  učit se  rozmlouvat s  nimi jazykem, 

kterému rozumějí. Z toho důvodu nepřinášejí výchovné postupy kýžené plody. Šíření 

a růst převážně mládežnických sdružení a hnutí lze interpretovat jako působení Ducha, 

který otevírá nové cesty v souladu s jejich očekáváními, touhou po hluboké spiritualitě 

a hledáním konkrétnějšího pocitu sounáležitosti. Nicméně je nezbytné více stabilizovat 

účast těchto uskupení v rámci celkové církevní pastorace.“132 

 Aby bylo možné mladého člověka zapojit do práce s vrstevníky či mladšími  

než je on, musíme jej umět správně motivovat. Nauka církve nesmí být jen vzdálený 

nedostižný ideál, musí to být něco, čemu mladý člověk porozumí a přijme to za své. 

Jako veliký přínos v tomto ohledu vidím přepracování katechismu a dalších důležitých 

dokumentů do verze pro mladé s názvem YOU CAT.  

                                                
132 PAPEŽ FRANTIŠEK. Evangelii gaudium: apoštolská exhortace o hlásání evangelia v současném  
 světě, s. 70 - 71, č. 105.  
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 Tato kniha svou moderností a jednoduchostí otevírá velice složitá témata,  

na která však každý mladý hledá odpověď. Z rozhovorů vyplynulo, že mladí mají obavy 

zapojit se do vedení ostatních také z toho důvodu, že sami neoplývají dostatečnými 

znalostmi v oboru.133 

 Jejich obavy spočívají také v tom, že ačkoliv si většinou prošli i několika kurzy,  

které DCM nabízejí, nemají dostatečnou odvahu jít a sami se aktivně zapojit  

do organizace akcí, nebo na úrovni farností tyto akce sami začít organizovat.  

Další nevýhodou s přibývajícím věkem je obvykle odchod na vysokou školu,  

s čímž je spojené buď každodenní dojíždění, nebo bydlení na koleji. Tito lidé, ačkoliv 

by třeba i byli ochotni věnovat se pastoraci mládeže, nemají dostatek času,  

který by těmto aktivitám mohli věnovat. A tak se často stává, že když někdo takhle 

začne ve farnosti aktivity s mládeží, ale pak odejde například studovat někam daleko, 

aktivity se tak nějak přirozeně přesunou na víkendové časy a poté fungují spíše  

ze setrvačnosti. 

Pokud by diecézní aktivity pro mládež měly fungovat tak, že by kněží a jiní dospělí 

zorganizovali akci pro mládež, například diecézní setkání, animátorský kurz atd., 

vymysleli kompletní náplň, avšak nikoho z mladých k organizaci nepřizvali, jen těžko 

by takováto akce mohla mladé lidi oslovit, nabídnout jim pomocnou ruku do jejich 

nejen duchovního života. Je jasné, že za organizacemi těchto akcí musejí stát zkušení 

lidé, avšak dát prostor mladým připomínkovat určený program nebo přímo vyhradit část 

program, kterou by měli v organizaci oni, je naprosto skvělý krok. Mladí lidé si díky 

tomu uvědomí svou důležitost pro církev, odhodí strach a obavy, protože starší  

a zkušenější je v tom nenechají, a pak mohou dobře posloužit jako Boží nástroj v rukách 

církve nejen organizátorů, kteří toho mají vždy strašně moc, ale i ostatním mladým, 

kterým pomáhají překlenout případné bariéry ostychu a obav z takových akcí. 

Především pro mladší náctileté je zajisté větším lákadlem na celodiecézní akci to,  

že ji pomáhá organizovat jejich dobrý kamarád/kamarádka, než program či zajímavé 

osobnosti, které však v tomto věku začínají teprve poznávat.  

 „Mladé lidi nelze chápat pouze jako předmět pastorační péče církve. Fakticky  

jsou a musí být povzbuzováni k tomu, aby "se stali aktivními subjekty, činiteli 

evangelizace a tvůrci sociální obnovy". Mládí je dobou mimořádně intenzivního 

                                                
133 Srov. Rozhovory s mládeží, Olomouc 17. 8. 2017. 
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objevování vlastního, "já" a vlastního "životního plánu"; je dobou růstu,  

který se má uskutečňovat "v moudrosti a v milosti u Boha i u lidí" (Lk 2,52).“134 

 

6. 3 Do diecéze (a do farnosti) patří nejen ti, kdo chodí do kostela 
 

„Mladí lidé nás vyzývají k tomu, abychom vzbuzovali a  prohlubovali svou naději, 

protože oni v  sobě nosí nové nasměrování lidstva a otevírají nás budoucnosti, abychom 

nezůstali připoutáni k nostalgii po strukturách a zvyklostech, které v nynějším světě  

už nejsou nositelkami života.“135 

 Z mého působení na DCM dobře vím, že akce často navštíví i mladí lidé,  

které bychom zařadili celkově mezi „pasivní.“ Tito mladí obvykle nechodí  

ani pravidelně do kostela, natož aby navštěvovali společenství ve farnosti nebo  

ve vikariátu. Obvykle je s sebou přivedou věřící kamarádi, kteří jsou klasicky 

praktikující. Právě zde se nabízí velký prostor k oslovení těchto mladých lidí, které 

můžeme i začlenit zpět do pravidelného kontaktu s církví. Nejčastěji se jedná o mladé, 

které do kostela i ke svátostem přivedli prarodiče, avšak rodiče je již dál nesměrovali,  

a tak tito lidé s koncem dětství upozadili i svůj vztah s církví.  

 Zvlášť pokud tito mladí jsou ochotni jít na akci pořádanou církevním společenstvím,  

i když sami se svou životní cestou vzdálili církvi, je zde největší potenciál je oslovit, 

nabídnout jim možnosti, vtáhnout je zpět do aktivního dění v církvi. Pokud mladý 

člověk pozná, že je ve společnosti jiných mladých lidí vítán a přijímán, má hned několik 

důvodů, proč by se do tohoto společenství měl opakovaně vracet. Mladí často hledají 

odpovědi na různé životní otázky, proto právě společenství mladých křesťanů zde může 

sehrát velkou roli v tom, že dotyčnému nejen ukáže možné odpovědi na jeho otázky,  

ale od vrstevníků se dozví, jak to či ono řeší oni. Časem tito lidé mohou přistoupit  

i k ostatním svátostem, primárně nejčastěji k biřmování. 

 Kristus ustanovil a dodnes udržuje svou svatou církev, společenství víry, naděje  

a lásky zde na zemi, jako viditelný organismus, skrze nějž rozlévá pravdu a milost  

na všechny. Je to společnost vybavená hierarchickými orgány i Kristovo tajemné tělo, 

                                                
134 JAN PAVEL II. Christifideles Laici: posynodní apoštolský list Jana Pavla II. O povolání a poslání   
  laiků v církvi a ve světě z 30. prosince 1988, s. 85, č. 46. 
135 PAPEŽ FRANTIŠEK. Evangelii gaudium: apoštolská exhortace o hlásání evangelia v současném     
  světě, s. 72, č. 108.  
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viditelné shromáždění i duchovní společenství, pozemská církev i církev obdařená 

nebeskými dary.136 

 Mnoho lidí, nejen věřících, dnes oslovuje papež František. Je velice moderní  

a nekonvenční, rozhodně bych ho nezařadila mezi konzervativní papeže.  

Svou otevřeností sekulárnímu světu, ochotou vyjadřovat se i ke kontroverzím otázkám  

a odvahou vstříc nejrůznějším výzvám je lidsky opravdu blízký i lidem,  

kteří s katolickou církví nemají mnoho společného. Papež nás po svém osobním vzoru 

také vybízí k otevřenosti křesťanského života vůči okolnímu světu. 

 „Jako věřící se  cítíme nablízku také těm, kteří se  nepokládají za součást žádné 

náboženské tradice, upřímně však hledají pravdu, dobro a  krásu, které podle nás mají 

své nejzazší vyjádření a svůj pramen v Bohu. Vnímáme je jako cenné spojence v úsilí 

o obranu lidské důstojnosti, při vytváření mírumilovného soužití mezi národy  

a při ochraně stvoření. Zvláštním prostorem jsou takzvané nové areopágy, jako „nádvoří 

národů“, kde „věřící a  nevěřící mohou vést dialog o zásadních tématech etiky, umění 

a vědy a o hledání transcendence“. Také toto je cesta míru pro náš raněný svět.“137 

 Ačkoliv by se dle současné situace mohlo zdát, že jsme země ateistů, Tomáš Halík 

nabízí jiný, výstižnější pojem: „něcisté.“138 Málokdo je opravdový ateista,  

který v nic nevěří, většina lidí jsou spíše hledající, v cosi nad nimi věřící.  

A tak lze dospět k tomu, že ačkoliv se k státem registrovaným církvím nehlásí, 

nemůžeme je zařadit do kategorie v nic nevěřící. 

 Právě u mladých lidí v různých koutech diecéze můžeme vidět, že zájem  

o transcendentno je velký, hlavním úkolem tedy je správně oslovit, nabídnout jim to,  

co vlastně hledají.  

 Nejvíce táhnou osobní příklady. Pokud tedy chceme oslovovat i mladé z širšího, 

nejen církevního, okolí, musíme být autentičtí. To, co jim říkáme, o čem je poučujeme, 

je jen zlomek toho, co vnímají z naší celkové prezentace.  

 Největší problém vidím v tom, že mladí lidé, pokud se aktivně zapojí do společenství 

v rámci farnosti, nemají příliš odvahu vyjít ven, udělat akci i pro nečleny církve,  

pro široké okolí, a otevřeně nabídnout aktivity všem. A na druhé straně mladí,  

kteří nejsou v církvi, hledají jen těžko sami odvahu přijít na jakékoliv společenství  

                                                
136 Srov. Lumen Gentium: věroučná konstituce o církvi, s. 10, č. 8. 
137 PAPEŽ FRANTIŠEK. Evangelii gaudium: apoštolská exhortace o hlásání evangelia v současném     
  světě, s. 154 - 155, č. 257. 
138 HALÍK, T. Náboženství a společnost, [online]. 
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nebo křesťanskou akci, pokud je přímo někdo neosloví a na akci je například 

nedoprovodí. 

 I v tomto by DCM mělo tvořit most, který překlene bariéry a nabídne spolupráci 

oběma stranám. Zároveň zde vidím i velkou možnost tvůrčího potenciálu kaplana  

pro mládež, který, jakožto duchovní, může navazovat ekumenické vazby,  

i vazby s radnicí či obecním úřadem, který pak bude zveřejňovat akce konané  

pro mládež právě místním společenstvím. Samozřejmě tento problém se týká především 

měst, kde je stále anonymita dost velká. 

  

6.4 Diakonický a evangelizační rozměr pastorace mládeže 
 

„Církev má mnoho co říci mladým lidem a mladí lidé mají mnoho co říci církvi.  

Tento vzájemný dialog musí být velmi upřímný, jasný a odvážný; podporuje setkání 

generací a vzájemnou komunikaci mezi nimi a stává se pro církev i společnost zdrojem 

bohatství a mladosti. V poselství mládeži koncil říká: "Církev na vás hledí s láskou  

a důvěrou... Ona je skutečným mládím světa... Dívejte se na ni a naleznete  

v ní tvář Kristovu.“139 

 Výše uvedená citace nás uvozuje do vztahu mladých lidí - křesťanů s církví,  

která by jim měla být plně otevřená. Práce s mládeží, jak je dnes pojatá DCM a DCŽM, 

nemá systematický evangelizační charakter. Samozřejmě je práce s mladými tematicky 

zaměřená na otázky dogmatické a etické, avšak stále se jedná o akce krátkodobého typu. 

Systematičtější prací s mládeží, kde jsou jim předávána nejen různá sdělení o nauce 

církve, ale je jim hlouběji dopřáváno zakoušet Boží přítomnost, je například 

animátorský kurz. Tento kurz si klade za cíl nejen zaučit mladé lidi do praktické 

činnosti v církvi, ale i jim otevřít dveře k hlubšímu duchovnímu (sebe)poznání.  

Díky tomu, že kurz trvá několik let a jednotlivá setkání se opakují v pravidelných 

intervalech, je to ideální příležitost pracovat s mladými, řešit s nimi jejich víru, 

formovat je v křesťanském duchu. „Nechte děti přicházet ke mně, nebraňte jim,  

neboť takovým patří království Boží.“140 Maličkými jsou zde myšleny děti,  

avšak v přeneseném slova smyslu může jít i o mladé, jejichž „dospělá“ víra je teprve 

                                                
139 JAN PAVEL II. Christifideles Laici: posynodní apoštolský list Jana Pavla II. O povolání a poslání   
  laiků v církvi a ve světě z 30. prosince 1988, s. 85 - 86, č. 46. 
140 Bible. Písmo svaté Starého a Nového zákona, Mt 10,14. 
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v počátcích. Mají vědomosti z náboženství a katechezí, avšak nyní je zapotřebí naučit  

je nejen znát, ale i žít. Dobrým evangelizačním působením může být mnoho mladých 

lidí osloveno a udrženo v životě církve. 

 Pokud bychom se chtěli obecně podívat na diakonický rozměr pastorace, můžeme 

vycházet například z myšlenky uvedené v závěrečném dokumentu Plenárního sněmu 

katolické církve v ČR. 

 „V oblasti diakonie se nabízí pestrá paleta služeb: doprovázení nemocných, různé 

formy pomoci rodinám, pomoc při řešení místních sociálních problémů. 

Nezastupitelnou úlohu zde zastává Charita. Diecézní a farní charity jsou příležitostí  

pro laiky zapojit se do služby diakonie v konkrétním prostředí své farnosti.  

Velmi žádoucí by byla též organizace a provoz středisek či klubů mládeže, seniorů, 

rodičů na rodičovské dovolené apod.“141 Je zřejmé, že střediska nebo kluby pro mládež 

nemohou existovat jen samy o sobě, je zapotřebí, aby jim byla poskytnuta záštita.  

DCM mohou v těchto případech poskytnout záštitu jak teoretickou (různé pracovní 

materiály a podklady k vytváření programu), tak i praktickou – zaučit lidi, kteří 

jednotlivé aktivity povedou. Na úrovni vikariátu je žádoucí, aby diakonický rozměr 

zaštítil také kaplan pro mládež či jiný pověřený laik.  

 

 

 

                                                
141 Život a poslání křesťanů v církvi a ve světě: závěrečný dokument Plenárního sněmu katolické církve   
 v ČR, s. 18, č. 28.  
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Závěr  
  

Diplomová práce se zabývá pastorací mládeže v Českobudějovické diecézi v posledních 

deseti letech. Pomocí dostupných materiálů jsem se snažila vytvořit náhled do pastorace 

mládeže v letech 2008 – 2018. Největším zdrojem všech informací pro mě byli 

pracovníci DCM, DCŽM a jejich ředitelé, ať současní či bývalí. Bez jejich ochoty  

a laskavosti bych práci těžko dokončila. 

 V úvodu práce vymezuji pojem mládež, pastorace a pastorace mládeže, kde vycházím 

z odborné literatury – KAPLÁNEK, MARTÍNEK, OPATRNÝ, PRŮCHA a kol. 

 V první kapitole jsem popsala, jak se vyvíjela pastorace mládeže, období  

ve kterém vznikl národní plán pastorace mládeže ČBK, popisuji zde vznik prvních 

DCM a DCŽM. Jaký je současný stav pastorace mládeže a kdo je za to zodpovědný, 

z čeho jednotlivé diecéze, DCM a DCŽM vychází. V této kapitole se také zabývám  

tím, jaké jsou požadavky na pracovníka DCM a DCŽM.  

 V kapitole druhé jsem se zabývala vývojem diecézní pastorace mládeže 

v Českobudějovické diecézi v posledních deseti letech. Popisuji zde také vývoj  

od začátku 90. let do roku 2018. Zde jsou uvedeny činnosti, které se konaly 

v Českobudějovické diecézi od vzniku DCM, tedy od roku 1991 do roku  

2005. V následujících podkapitolách jsou popsány akce typu světové dny mládeže, 

celostátní setkání mládeže, celostátní setkání animátorů. Dále to jsou akce,  

které se konaly ve spolupráci se zahraničím s diecézemi Pasov a Linec. Pravidelná 

víkendová setkání, kam můžeme např. zařadit animátorský kurz, či další víkendové 

akce, které se konají každoročně na DCŽM – Velikonoce, obnovy, Silvestr. 

Samostatnou podkapitolu věnuji táboru Entercamp a Entercamp – junior a následujícím 

víkendům – Restart, Restart – junior. Dále zde popisuji večery mladých a diecézní 

setkání mládeže.  

 Ve třetí kapitole se zaměřuji na prostředky diecézní pastorace, kam řadím především 

DCM, kaplany pro mládež pro určité skupiny, farní pastoraci mládeže a duchovní 

doprovázení ve farnostech. 

 Následující kapitola pojednává o pastoračních kritériích, kde vycházím z apoštolské 

exhortace Evangelii nuntiandi. Popisuji zde pojem evangelizace, jak je definovaná 

v Evangelii nuntiandi. 
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 V páté kapitole vyhodnocuji rozhovory, které jsem v rámci své diplomové práce 

uskutečnila. Vždy pro srovnání přikládám k dané otázce odpověď pracovníka DCM, 

DCŽM a ředitele.  

 V poslední kapitole uvádím podněty ke změně, kam řadím, že je důležité si uvědomit, 

že DCM nenahrazuje pastoraci mládeže ve farnostech, ale pouze ji pomáhá. Mladí 

v církvi, že jsou subjektem pastorace a ne pouhým objektem, že by měli být ochotni 

předávat to, co sami načerpali. Do diecéze, farnosti patří nejen ti, co chodí do kostela. 

Diakonický a evangelizační rozměr pastorace mládeže. Uvědomujeme si, že je dobré 

evangelizovat, žít příkladný život, kterým dokážeme lidi ve svém okolí oslovit.  

 Na základě rozhovorů a dostupných materiálů jsem došla k následujícímu závěru. 

Akce, které se konají pro mladé, upadají. V prvních letech mého zkoumání se konalo 

více akcí než nyní. Těžko je ale definovatelné proč tomu tak je. Nedostatek pracovníků 

na DCM, DCŽM, nedostatečná motivovanost mladých na akci přijet, nezájem mladých 

se zapojovat do organizování aktivit. 

 V této problematice nebylo provedeno zatím příliš mnoho výzkumů. Proto si myslím, 

že jsem Českobudějovickou diecézi dokázala v rámci výzkumu do diplomové práce 

zmapovat a dozvědět se pro svou práci zajímavé a přínosné informace.  

Také se domnívám, že je tu spoustu dalších podnětů, které by však již přesahovaly 

rozsah mé práce. Tyto podněty by bylo potřeba zmapovat a snažit se s nimi dále 

pracovat.  

 Myslím si, že cíle práce – popsat jak se vyvíjela pastorace mládeže 

v Českobudějovické diecézi za posledních deset let – jsem dosáhla, a to především  

na základě rozvorů s pracovníky DCM, DCŽM a s jejich řediteli. 
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Přílohy 
 
Příloha I. Otázky k rozhovorům DCM 
 

1. Co Vás vedlo k tomu, jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

 

2. Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

 

3. Co bylo náplní Vaší práce? 

 

4. Účastnil/účastnila ses zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

 

5. Co Vám tato setkání dala?  

 

6. Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

 

7. Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

 

8. Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

 

9. Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

 

10. Jak probíhalo rozhodování a plánování  

 

11. Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

 

12. Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

 

13. Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

 

14. Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

 

15. O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 
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Příloha II. Otázky k rozhovorům DCŽM 

1. Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

2. Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

3. Co bylo náplní Vaší práce? 

4. Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

5. Co Vám tato setkání dala?  

6. Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

 

7. Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

8. Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

9. Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

10. Jak probíhalo rozhodování a plánování  

 

11. Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

 

12. Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

 

13. Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

 

14. Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

 

15. O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 
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Příloha III. Přepis rozhovorů 

  
Rozhovor 1 – Pracovník DCM – 1 rok 
 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Bylo to svobodné rozhodnutí. V první řadě to bylo to, že jsem byl 2 roky na Vysoké 

škole a tam jsem skončil. Tak jsem plánoval, co bude dál, a jelikož už jsem  

se nestihl přihlásit na další Vysokou školu a pracovat se mi jít nechtělo, tak jsem 

zvažoval tuto možnost, protože už jsem nějakou dobu měl blízko k mládeži a lidem. 

Navíc mě pořádat různé akce a tábory baví. Věděl jsem, že by bylo fajn podpořit 

tady to centrum a tak jsem se rozhodl přihlásit. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Bylo to sice občas hodně těžké, ale nelituji této zkušenosti. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Pořádat akce pro mládež, což je vlastně naše hlavní cílová skupina. Víkendové akce, 

duchovní akce, různé výchovné akce, tábory. A vše co s těmito akcemi souvisí. 

Takže zvát lidi, zvát hosty, připravovat program, vybírat místa, občerstvení, 

propagaci, plakáty.  Vlastně vše s tím spojené. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano. Za to jsem hodně rád. 

• Co Vám tato setkání dala?   

Nejvíce mi dávají lidi, jako přátele. Byl jsem za pár lidmi z centra jen tak.  

Což je velice hezké vidět, jak zase fungují jiná centra. Jak to tam vypadá.   

A tím získat i nějaké další informace a inspiraci. Ale hlavně ti lidé. Je super vidět,  

že nejsi sám, kdo něco chce dělat i pro druhé. Což je super. Přednášky jsou hlavně  

o tom si to tam odsedět, ale určitě jsou zajímavé a určitě jsem si odtud odnesl věci, 

co jsou dobré, co fungují.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Jen směrnice pro animátory.  

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Možnost projevit svůj talent a své nápady do nějakého měřítka celé diecéze. V praxi 

to samozřejmě vždy funguje jinak. Ale to, že mohu já vymyslet nějaký program, 
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který já chci, který se mně líbí a přijde mi dobrý a použít ho na lidi. Být s nimi  

a rozvíjet je ve víře. Což jsou i nějaké plány, se kterými jsem tam šel. Myslím si,  

že měnit ty věci není úplně jednoduché. Je důležité ty věci dělat pro druhé. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Ve všem, co jsem dělal na DCM, jsem se určitě hodně zlepšil. V čemkoliv.  

Psát emaily na formální úrovni. Komunikace s lidmi. Dokázat se přenést přes určité 

věci, kdy lidé nejsou úplně vstřícní. Mít trpělivost. Díky tomu, že jsem doposud 

studoval, tak jsem díky tomu získal i nějaký pracovní řád. Zodpovědnost. Nejvíce, 

co mě asi těší, je tvorba plakátů ve photoshopu, protože to mě opravdu baví.  

Ale jinak vidím pozitiva ve všem. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Negativní? Asi to, že vidím, že některé věci co dělám, tu práci, nebo tu snahu  

co do toho dám. Že ty lidi to třeba neocení. Nepřijedou. Že se ta práce někdy dělá 

úplně zbytečně, nebo to, že tě lidi nepochválí nebo tak, tak na to už jsme asi zvyklí  

a nejsme tu kvůli tomu. Ale i tak ta zpětná vazba, že ty se s něčím dřeš a ty lidi 

vůbec nevidí co za tím je. A spánek. Není to taková ta práce, kdy můžu odejít  

a vypnout. Ale pořád mám v hlavě, co budu dělat zítra a jestli to není lepší udělat  

už večer. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Jak kdy. Jak co. Jakou máš náladu. Jsou věci, kdy mě mrzí jeden přístup a někdy 

zase druhý. Byla akce, kdy jsem chtěl něco. Vedoucí se zeptal, jak to uděláme,  

a řekl, že to nechá na mě. Je to vlastně super, to co jsem chtěl, ale zároveň jak jsem 

sám, tak potřebuji nějakou zpětnou vazbu a o některých věcech se bavit.  

A když to vedoucí nechá na mě, tak si sám nejsem jistý, jestli je to dobrý a stejně 

potřebuji nějakou konzultaci s kýmkoliv. A možná asi obecně jsem radši,  

když mi hodí úkol a já ho splním. A je to pro mě asi i jednodušší teď. Ale o spoustě 

věcí se bavíme. Spoustu věcí společně řešíme, jak by to mohlo být lepší. Takže  

si myslím, že mám dost volnou ruku a mám dost možností do spousty věcí říct svůj 

názor.  

• Jaké předpoklady by podle Vás měl mít pracovník na DCM?  

Já si myslím, že by měl mít čas a chuť. Já osobně bych si to třeba nedokázal 

představit, kdybych u toho dělal školu. Fakt velký obdiv, protože kdybych 

 já teď u toho ještě dělal školu, tak myslím, že by ani jedno nefungovalo.  
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A z obojího bych byl vlastně nešťastný. Takže určitě obětovat ten rok jen tomu. 

Nezabít se úplně, ale žít s tím, že rok je teď tady to, a pokud má rád lidi, nevadí  

mu ta mládež. Pokud má nějaké organizační schopnosti, tak to jsou další plusy 

navíc. Ale nemyslím si, že to jsou nějaké důležité vlastnosti.  

• Myslíte, že je důležité nějaké odborné vzdělání?   

Já si myslím, že by ho neměl mít. Nebo mám třeba vlastní zkušenosti, kdy jsme měli 

na táboře jednu holku, která toto vzdělání měla a přinášela tam takové věci,  

které se mi fakt nelíbily. Takhle si myslím, že je ten člověk daleko svobodnější  

a není formovaný nějak tou školou. Je určitě spoustu věcí, které ta škola dá.  

A věřím, že jsou i zkušenosti z toho. Ale když ten člověk nemá nic, tak vlastně 

může věci dělat svobodně. Ale to je jen můj názor. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

To nemůžu ani říkat. Moje cíle byly hodně vysoké. Šel jsem sem s tím, že tomu  

fakt budu věnovat ten rok a že chci ty věci změnit. Věděl jsem, že s vedoucím  

jsme docela v pohodě a můžu mu říct věci, které bych některým lidem neřekl,  

nebo tak. A můžeme se o tom bavit. Takže jsem chtěl přinést nějaké svoje nápady, 

svoje vize co si myslím, že by fungovaly. A šel jsem sem s tím, že opravdu budeme 

měnit a že budeme tým. A do budoucna budou ti lidé chtít víc jezdit na Ktiš.  

Takže s tím jsem sem opravdu jel.  

• Myslíte, že bude DCŽM Ktiš ještě někdy fungovat?  

To je věc, která mě třeba i trápí. Jakože  jsem tady z těch věcí dost smutný.  

A i vedoucí sám je z toho hodně vyčerpaný a nemotivovaný tak moc, že už vlastně 

ani moc nechce to oživovat. Ale věřím, že bude. Buď tam, nebo se to někam 

přemístí. Myslím, že je teď nějaká krize celkově, že lidi nejsou. Ale věřím tomu,  

že tady ten rok vůbec nic nebude, ale příští to vyjde. Takže věřím, že třeba  

za dva roky bude zase nová generace, a ty lidi se přivedou a budou tam jezdit.  

Ale velké mínus vidím v tom, že tam není tým. Že tam není ten tým lidí,  

který se tam o to stará a ta Ktiš je daleko a nedostupná. Z Pelhřimova  

je to přes 2 hod cesty. A v Pelhřimově jsou tak 2/3 diecézní mládeže. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte?  

První animátoři. Když jsme to vlastně vůbec rozjeli, protože to je věc,  

která fakt funguje. Není to úplně mega lidí, nebo tak, ale věnovali jsme tomu 

opravdu čas, energii. Změnili jsme to hodně oproti minulým animátorům.  
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Je to úplně jiný koncept. Vymysleli jsme si to opravdu tak, jak jsme chtěli.   

A i když to byla třeba i blbost, jako budíček, který jsme dali o hodinu déle,  

protože jsou lidi zvyklý vstávat později. Takže z takových věcí, že jsme je změnili, 

z toho jsem měl opravdu radost. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Nevím, asi moc ne. Nemůžu vůbec říct, že do toho dávám 100%. Vůbec ne,  

ale na druhou stranu to bych asi ani nechtěl. Protože je důležité držet si nějaký  

ten sociální kontakt. Než abych jel nějaké dva měsíce na plno a pak se z toho 

zhroutil. Tak je to asi lepší. Vidím, že je hodně důležité se bavit s těmi lidmi.  

Že to není jen takové to, když jsem dřív psal, aby přijeli. Ale je to o tom, pozvat  

ty lidi. Teď se s nimi třeba i víc bavím, proč třeba jedou a nejedou na Ktiš. 

Je to daleko osobnější už od začátku. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Nevím. Jsem rád, že DCM vůbec existuje. A je fajn, že to někdo drží, a že vedoucí 

funguje i přes to, že vidím, že je z toho tak zničený.  

Rozhovor 2 - Pracovník DCM – 5 let 

 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Svobodné rozhodnutí to bylo a vedlo mě k tomu to, že jsem hledal práci  

a že bych dělal něco v oboru. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Ano. 

• Nějaká konkrétní situace?  

No tak myslím, že to je možná v dalších otázkách, ale hlavně to nízké ocenění,  

ale k tomu se ještě pak dostaneme, že nebylo třeba ani slovně, že slovně spíš výtka  

a nikdo tu práci moc neocenil, a tak nějak jako celkově, jak už se to asi pak dělá 

dlouho, tak práce a tak.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Já jsem vždycky jako hlavní vnímal tu přípravu různých projektů, které jsem měl 

s kolegou rozdělené. Diecézní setkání mládeže a podobný akce, mezinárodní akce, 

Celostátní setkání mládeže, a pak taky spolupráce se zahraničím.  
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S Německem a Rakouskem, taky vyřizování korespondence atd. A pak taky různá 

administrativa viz příprava nějakých projektů a grantů. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano.  

• Co Vám tato setkání dala?  

Byla možnost se potkat s lidmi, kteří dělají stejnou práci, třeba získat nějaké 

zkušenosti jo občas tam byly zajímavé přednášky, ale občas mě štvalo, že tam byl 

hrozný důraz na tu účast, že tam máme chodit, že prostě to je povinný. To asi říkám, 

co říkalo už víc lidí, můžu říct, že třeba s vedoucím jsme se na toto téma dost rafli. 

Takže jsem třeba ze začátku na to odmítal jezdit no a pak jsem to teda zkusil a bylo 

zase dobrý, že člověk měnil prostředí a tak. Popovídal neformálně a tak. Myslím,  

že ty školení byly občas fajn a že tam byl prostor pro sdílení, že prostě člověk 

vypnul. Na SFK bylo dobrý, že tam byly třeba i exercicie, kde prostě byl týden 

mlčení a se vším prostě, tak tam člověk vypnul. Jednak samozřejmě duchovně  

se obnovil, stihnul si odpočinout, dospat a též trošku i ty SFK byly dobrý, že to bylo 

placený a zároveň to byla menší minidovča v tom, že sice jsi chodila na přednášky, 

ale mohla jsi zároveň trochu vypnout. 

• Takže hodnotíte SFK spíš kladně nebo záporně? 

Kdyby to bylo trochu víc na dobrovolné úrovni, jakože třeba se tam někde 

zdůrazňovalo, že jsem tam jako moc nechodil, že bych tam měl být často a tak,  

tak kdyby to bylo víc dobrovolný, že tam povinně nemusíš, tak bych to hodnotil 

kladně.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Já myslím, že asi jen z Bible. Jsou nějaké dokumenty, vím, že jich je spousta,  

pár jsem jich i četl, ale vždycky mi to přišlo víc o té praxi a o jiných věcech, 

samozřejmě aby se to člověk snažil dělat jako křesťan a aby prostě prosazoval 

křesťanské hodnoty a samozřejmě encyklik je spousta, spoustu jsem jich četl,  

ale spíš mi přišlo, že jsem se vždycky tak snažil odrazit od vlastní víry a od toho,  

jak tu víru prožívám. To jsem se snažil taky těm mladým tak nějak dávat a někdy  

mi přišlo, že těch papírů bylo strašně moc a že mě to jako nebavilo zkoumat  

a že prostě na tom SFK se kladl důraz, že tenhle a tamten dokument je o práci 

s mládeží. Nevím no, spíš mi přišla důležitější ta praxe. 
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• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Asi když jsem udělal nějakou akci třeba pro mládež a viděl jsem u mladých, 

že se jim to líbí. Že prostě jim to něco přineslo, že prostě za to byli vděční.  

Že to dělám pro ty děcka, to mi dávalo největší smysl no. Samozřejmě kromě toho, 

že z toho byly nějaké peníze, ale tak za to jsem byl fakt rád.  Dělali jsme různé 

víkendovky, znáš se s nimi, pak vidíš, že oni se vzájemně rádi vidí a že vidí rádi 

tebe, a já pak rád na takový věci rád vzpomínám no.  

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Pozitivní prvky, dobře. Ne, tak určitě mi přišlo, jak jsi to říkala, jsi mezi lidmi,  

ta práce prostě pro mladý, že děláš něco fakt smysluplného jo. Určitě s kolegou  

jsme byli dvojka a prostě když odešel, tak už to nebylo ono. Kolikrát jsme se taky 

porafali, ale vždycky jsme si to vyříkali, tak to bylo dobrý vlastně. Já na kolegu 

strašně rád vzpomínám. A tak když se něco povedlo, tak z toho jsem měl vždycky 

radost, nějaká akce naplánovat, tak z toho jsem měl vždycky radost, jakože nám  

to fakt vyšlo. Bavila mě třeba ta mezinárodní spolupráce, ta mi přišla jako hodně 

dobrá, využitá i pro mladý, že třeba ty lidi vidí, jak se ta víra žije jinde, že tohle je 

dobrý a v tom tak nějak pokračovat.  

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Tak negativní byl určitě plat, že jo. Člověk potřebuje z něčeho žít a já jsem v době, 

kdy jsem odcházel, 5 let praxe, zhruba 12 000 čistého. Ale byly většinou  

před Vánocemi nějaký prémie, že pár tisíc přišlo navíc třeba nebo něco, ale běžně 

mi fakt chodilo do 12 000 na účet, což je na to, že má člověk VŠ v oboru podle  

mě extrémně málo jo. Takže to bych hodnotil jako nejvýraznější negativum.  

A druhý nejvýraznější negativum bylo, že mi někdy přišlo, že ta práce nebyla 

ohodnocena ne jenom finančně, ale ani nefinančně, že bychom třeba dostali nějakou 

zpětnou vazbu, co jsme udělali dobře. Většinou to bylo od toho vedení a většinou 

asi i od vedoucího a hlavně od biskupa, že člověk dostal vynadáno,  

když se něco nepovedlo. Takže když se x věcí povedlo a jedna nepovedla, tak došla 

řeč na tu, která se nepovedla. Vedení tlačilo trochu svojí představu,  

že se má víc mluvit o víře, o katechismu, ale já jsem byl vždycky takový,  

že je to důležitý, ale když ty lidi přehltíme, tak je to nebude zajímat a zároveň 

jim to nebude nic přinášet. Takže jsem musel dělat něco, s čím jsem nebyl úplně 

ztotožněný. A co někdy bylo jako negativum, mi přišlo možná od vedoucího,  
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že nám třeba někdy předhazoval, že když jsem chtěl třeba náhradní volno  

za víkendy, tak nám předhazoval týmáky, že mají jeden den volno v týdnu.  

• Tedy možná více volného času.  

Já jsem si nakonec na tom DCM vyhádal, to co jsem chtěl, ale přišlo mi, že ti týmáci 

na DCŽM to měli někdy zbytečně ostré. Že je to služba, to by mělo platit 

oboustranně. A že ta služba byla brána jednostranně. Že máme být spokojeni s méně 

penězi, ale že tam máme zároveň být o víkendech, když je potřeba. Ale když jsme 

chtěli něco my, tak už to zase nebyla služba. A týmáci to měli někde úplně jinde,  

ale tak ti tam s tím do toho asi šli no. A asi by u nich mělo být vzato, když mají 

jeden den volna, a potřebují někdy vypnout, tak že by si mohli vzít nějaký volno 

navíc nebo tak no. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Asi víc autoritativní, že prostě jsme dostali nějaký zadání, že prostě tak by to mělo 

vypadat a neměl jsem moc pocit, že bych tam mohl některé věci ovlivnit.  

Někdy jsme třeba s vedoucím některé věci třeba naplánovali, naplánovali jsme třeba 

termíny, to jsme vždycky řešili spolu, ale ne takový celkový koncept, jak má něco 

vypadat. Přišlo mi, že časem se to taky změnilo trošičku k lepšímu, ale víc to bylo 

asi autoritativní. A ze strany biskupa, tam to bylo asi natvrdo no. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

Já myslím, že hlavně takové lidsko-křesťanské, aby to byl dobrý člověk. Aby s těmi 

lidmi to nedělal jenom proto, že si to potřebuje nějak odbýt, ale proto, že ty mladý 

má rád. A samozřejmě si myslím, že by to měl být křesťan, který nějak prožívá  

svou víru. Ale měl jsem pocit, že někdo zkoumá mojí víru, jestli jsem dobrej 

křesťan nebo nejsem. Že třeba jsem na nějaký akci, hákuju a už jsem byl špatnej  

a tak. Já si za sebe myslím, že by to měl být člověk, který má nějaké teologické 

vzdělání, nebo praxi v té pastoraci, že je to určitě dobrý. A mělo by to být i finančně 

oceněný, což jako bylo, ale málo. Ale ty křesťanské a lidské kvality  

jsou asi nejdůležitější, si myslím. A praxe podle mě být nutně nemusí.  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Spíš to byly dílčí cíle. Taky jsme měli s kolegou nějaký nápad, udělat to podle sebe, 

ale nepřišlo mi, že to bylo úplně průchozí. Že jsme něco zkusili a pak to pohořelo 

no.  Můj cíl byl, že jsem se snažil být autentický a těm lidem předávat to,  
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v co sám věřím. Takže ne papouškovat jen věrouku, ale bavit se jako člověk. S tím, 

že já nedělám taky všechny věci správně a tak no. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

To už bude horší. Na kolegu a tyhle víkendy. Asi nejvíc na ty víkendy. Že mi tohle 

dalo vždycky smysl, že to ještě chvíli vydržím no. Viděl jsem, že se to fakt povedlo, 

že ty lidi byli fakt nadšení a těší se zase na něco příště. Ocení to. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Asi bych dřív odešel. 

• Jaká je podle Vás životnost pracovníka na DCM. 

Tak z toho, co jsem viděl u kolegů a když pominu kolegy v Hradci Králové,  

tak většinou byla životnost na DCM 3-5 let. Na DCŽM 1-2 roky.  

Ale na DCM mi přišlo, že tak 3- 5 let, a pak že už ti lidé byli fakt vyhořelí.  

• Jaký vztah jste měli s DCŽM? Vycházeli jste spolu? 

Tak na začátku, když jsem přišel, tak mi to přišlo, že to bylo nastavený,  

nevím z jakého důvodu, že to bylo nastaveno „my a oni“. My na DCM v Budějicích 

a oni na DCŽM na Ktiši. Pak mi přišlo, že časem se to přesunulo do toho,  

že jsme se začali víc vnímat jako, že k tomu asi přispělo, že vedoucí vymyslel 

nějaké teambuildingy, že jsme vyrazili třeba na Hlubokou do zoo, nebo že jsme 

podnikli něco s týmáky. Tak to mi přišlo, že nám pomohlo. Chápu je naprosto,  

já bych to asi nedal úplně ten režim, který oni dávali. Takže to mi přišlo,  

že se pak hodně změnilo, Že když tam byl pak třeba nový tým, tak s těma se nám 

spolupracovalo super. A přišlo mi, že se tomu dařilo líp.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Přišlo mi trošku, když jsem to hodnotil ze struktur biskupství, že to DCM bylo 

někde jako stranou, nebo celkově ta pastorace. Katechetické středisko, Centrum  

pro rodinu, že když se potom přibírali lidé a předělávaly kanceláře,  

tak že nás pak strčili nejdřív spolu do kanceláře, teď je prý strčili zase, co jsem 

slyšel, že to je sice důležitý mít restituce, ale když pak nebude pro koho ty baráky 

mít, takový jako větší důraz na tohle. Přišlo mi vždycky, že ta pastorace je taková 

popelka. A že to je škoda no. A i to bylo vidět, když jsem přicházel a sledoval  

jsem to, tak to byli dva lidi na DCM + vedoucí, který byl i na Ktiši.  

A tam byli ze začátku myslím i dokonce 4 týmáci, pak se to zkrouhlo  

na 3 a stále se to tak nějak osekávalo a dneska vůbec nevím, jak to je.  
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Jako mám nějaké zprávy, ale dneska už je to špatný prostě. Kamarádka je na DCM, 

ale není vyloženě pod DCM je pod Mostem a dělá různé granty a tak. A na DCM je 

vyloženě jen jeden pracovník a vedoucí. Vedoucí toho má hodně. Takže to nejde, 

tam by měli být alespoň dva laici, kteří se tomu budou věnovat, A to mi přijde 

škoda.  

• Takže alespoň dva lidé a větší důraz...  

Z hlediska biskupství by tam bylo více možností i prostředků. Musely se na všechno 

pak vybírat příspěvky, abychom mohli vůbec něco dělat. Kdyby nebyly ty granty 

z Německa a Rakouska, tak nevím no. By možná víkend na Ktiši stál 400 korun  

už tehdy. 

 

Rozhovor 3 - kněz – 5 let 

 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Rozhodnutí jít pracovat na DCM bylo motivováno službou duchovního 

v předcházejících farnostech a službě mladým lidem. Ještě před službou  

na DCM jsem se účastnil národních setkání mládeže i světových dnů mládeže. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Svého rozhodnutí jsem nelitoval.  Díky této službě jsem si mohl rozšířit  

své duchovní obzory a vidět službu mladým lidem z jiné než farní perspektivy.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Náplň práce spíše služby je rozpracována a uveřejněna na stránkách mládeže  

všech diecézí. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

SFK jsme se účastnili téměř pravidelně. Jde o ucelený koncept doprovázení těch, 

kteří slouží mladým. V rámci několika týdnů rozvržených do celého roku  

jde o systém duchovní, lidské i profesní formace. Zároveň je to také příležitost  

jak pro duchovní, tak pro laiky sdělovat si postřehy a vzájemně si pomáhat v úsilí 

pastorace mládeže 

• Co Vám tato setkání dala?  

Setkání SFK mě napomohla k prohloubení mého kněžství. Díky blízké spolupráci 

s mladými jsem mohl vidět a vnímat jejich potřeby a tak jim být nablízku. 

Prostřednictví pravidelných setkání s ostatními pastoračními pracovníky  
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jsme se navzájem povzbuzovali a učili se řešit a plánovat pastorační aktivity 

společně. Tedy pracovat jako jeden tým.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Naše služba mladým byla podložena papežskými dokumenty týkající se pastorace 

mládeže. Především papeže Jana Pavla II., který ustanovil světové dny mládeže. 

Vydal řadu dokumentů, které nám sloužily pro formační setkání 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Nevím. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DC 

Nevím. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Nevím. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Plánování a organizace probíhaly demokraticky, to znamená,  

že jsme se o všem radili a to jak v rámci Sekce pro mládež tak i na DCM. Důvěra 

spočívá na přátelství, blízkosti a odvaze hledat společné řešení. 

• Jaké předpoklady by podle Vás měl mít pracovník na DCM?  

Pracovník na DCM by měl mít samozřejmě odborné, organizační, duchovní a další 

předpoklady. Současně to musí být člověk zásadový, který má rád mladé lidi  

a má schopnost empatie. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Cílem byl každý rok příprava nějakého společného setkání na světové, diecézní, 

vikariátní či farní úrovni. Tohoto cíle jsme dosahovali po jednotlivých krocích 

pastorace a doprovázení mladých. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Nevím. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak? 

Nevím. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Asi o nic 
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4. rozhovor – kněz – 1 rok 

 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Svobodné nebylo, samozřejmě. Tak u nás to funguje tak, že dostanu pověření  

od biskupa, ordináře diecéze a tak to bylo i v mém případě, že mi to bylo řečeno  

a bylo to pro mě nečekané a náhlé. Protože jsem se to oficiálně dozvěděl asi týden 

před tím, než jsem měl nastoupit. Byl to hodně šok a bylo to nepřipravené 

rozhodnutí, nebo pro mě nepřipravené a nepříjemné. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Ne, to jsem zase nelitoval, ale litoval jsem spíš, že jsem se na to nemohl připravit, 

nemohl jsem dokončit to, co jsem předtím měl. Bylo to velmi náhlé  

a o to asi náročnější, ale vnitřně jsem nelitoval, byl jsem hrozně klidný.  

Já si myslím, že to byl i takový radostný rok.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Především to musím odlišit v tom, že já jsem byl pověřen v diecézi vedením 

pastoračních středisek, že jsem se stal diecézním referentem pro pastoraci  

a měl jsem zaštiťovat všechna pastorační střediska a v rámci toho jsem měl  

být i ředitel DCM a DCŽM. V tom případě bylo náročné zvládnout tu koordinaci 

nebo vědět, co je vlastně mojí prioritou. Vedení diecéze mělo představu,  

že tou prioritou má být diecézní referent a že si časem mám vytvořit tým,  

který by byl na DCM a DCŽM, ale že bych tam být přítomen nemusel, ale v reálu  

to nebylo možné, protože myslím, že DCM a DCŽM zabíralo největší činnost  

mé práce a zvlášť když jsem chtěl být i přítomný s týmem na Ktiši a nějak  

to koordinovat. Takže to skutečně byli dvě neslučitelné funkce a bylo to náročné  

a nemyslitelné dělat obě.  

• Měl/a jste v té době do toho ještě nějakou farnost? 

Ne, to naštěstí ne. To by ani nešlo, ale hledal jsem, co bylo mojí prioritou, už jenom 

otázka, kde mám bydlet, jestli v Českých Budějovicích nebo na Ktiši.  

Kde a čemu věnovat víc času. Takže skutečně to bylo nějak náročné si to sladit. 

Takže jsem se pak snažil mít jeden den pro všechna centra, zvláště pro katechety, 

kterým jsem se předtím věnoval intenzivněji. Zároveň jsem byl členem katechetické 

sekce ČBK a zároveň jsem se měl vlastně stát i členem Sekce pro mládež,  

takže to bylo sezení fakt na mnoha židlích. Do toho jsem musel sladit,  
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jestli se víc věnovat týmu na Ktiši a bydlet tam nebo právě dojíždět z Budějovic,  

to bylo fakt období hledání a rozlišování a asi po půl roce jsem měl jasno,  

že nemůžu dělat dvě věci najednou nebo tři věci najednou a že to jednoduše není 

možné, takže pak jsem žádal biskupa, aby půlku toho ze mě sejmul. Že buď budu  

na plný úvazek pro mládež v diecézi, nebo že se budu věnovat všem střediskům  

jako diecézní referent případně i s menší farností. Takže asi tak nějak to bylo  

a v té závěrečné fázi už jsem se více méně věnoval mládeži, protože jsem cítil,  

že tam je to více potřebné. Ta ostatní střediska fungovala relativně dobře.  

Měl jsem pod sebou vlastně dobré vedoucí. Cítil jsem, že právě na DCM a DCŽM  

je moje činnost víc potřebná. Souvisí to i s tím, že se připravovalo také SDM a naše 

cesta na SDM, takže to chtělo hodně energie. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, protože jsme byli součástí Sekce pro mládež, takže samozřejmě  

jsem se účastnil. Účastnil jsem se rád těch setkání, ale bylo to hodně časově 

náročné, protože to vycházelo skoro každé dva měsíce nějaké setkání buď Sekce  

pro mládež nebo SFK. SFK to byly týdenní kurzy a podobně, plus doprava všechno. 

Do toho jsem právě ještě musel jezdit na sekci katechetickou, takže já jsem byl 

pořád v autě.  

• Co Vám tato setkání dala?  

Tak více méně to pro mě byla možnost hledat inspiraci, poznávat jak fungují jiná 

střediska a cítil jsem, že mám za sebou lidi, kteří mě v tom vlastně podporují,  

kteří se také neztotožňují s tím mým zařazením, protože věděli, že na dvou židlích 

se sedět nedá, takže tam jsem měl v tomhle oporu a spíš jsme hledali, co se v dané 

situaci dá dělat. Takže to byla ta lidská i profesionální opora.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

No tak to ti nedokážu teď asi úplně odpovědět. Jsou určitě knihy od P. Balíka, 

nemyslím to zle, ale my jsme měli nějaký svůj model, který více méně fungoval, 

bylo to nastavený, takže my jsme se snažili v tom pokračovat,  

ale také už jsme si tak nějak zkoušeli nastavit svá pravidla, své nějaké fungování. 

První věc, co jsem dělal na začátku, nebo co jsem chtěl udělat, tak první rok  

se se vším a všemi seznámit, byl to rok hledání, takže jsem ani nic nového více 

méně rozjet nemohl, spíš mým úkolem bylo, aby to nezaniklo a aby to pokračovalo 

dál, poté co to delší dobu vedl někdo jiný a bylo to pro mě nastavené dobře.  



105 
 

Ale jedním z takových prvních kroků bylo, že jsem si na jedno z prvních setkání 

kaplanů pro mládež pozval Jendu Balíka a na druhé Michala Kaplánka,  

abychom to trošku srovnali, abychom hledali svůj specifický model,  

ale přímo teďka, abych citoval nějaké dokumenty, to asi nedokážu. S Michalem 

jsem tam tenkrát zval i tebe. Jelikož jsi dokončovala bakalářskou práci na kaplany 

pro mládež. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Tak asi největší motivací bylo to, že vnímám, že plním Boží vůli, která mi byla 

prezentovaná skrze představené, a nějak jsem vnímal, že Pán Bůh tomu žehná. 

Nebylo to pro mě jednoduché. Uvědomil jsem si, že je to náročné, ale že budu dělat 

to, co můžu, budu se snažit nezbláznit, ale vím, že je to v Božích rukou. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Tak celkově asi ten pozitivní prvek je hledání, co můžeme dělat pro mladé lidi 

v diecézi, a já si myslím, že je skutečně vidět ten celodiecézní rozměr  

a za to jsem hodně vděčný knězi, který byl přede mnou a právě když se mluvilo  

o mládeži, tak vždycky měl na paměti ten celodiecézní rozměr. DCŽM byla druhá 

věc, ale tohle myslím že bylo velmi dobré to takhle vidět a na to i spolupráce 

kaplanů pro mládež. Takže já bych spíš myslel, že DCM by mělo být iniciátorem 

nápadů nebo nějakým způsobem koordinačním centrem, asi tak nějak bych to řekl. 

To vnímám jako velmi pozitivní krok a je to dobrý a zároveň že je to jakýsi 

propojovací prvek mezi těmi mladými a vedením diecéze, abychom nějak vnímali 

to, že jsme na jedné lodi, že spolupracujeme a že na jedné straně by měla  

být klasická složka mládeže a na druhé straně i oficiální představitel biskupství, 

který vlastně jde v linii biskupa a snaží se to nějakým způsobem koordinovat.  

Takže to má velmi pozitivní prvek. Praxe a realita byla někdy občas hodně odlišná 

od toho ideálu, ale ta myšlenka DCM, klobouk dolů. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Přiznám se, že mě nic moc nenapadá. Možná během toho roku, jak jsem hledal ještě 

jak to dělat, diecéze procházela restrukturalizací nové vedení, hledání nových cest, 

způsoby financování atd., spíš to byl rok hledání koncepce, jak tu činnost  

DCM zapojit do systému diecéze, do systému pastorace, jak tomu vytvořit jakousi 

strukturu, takže tam to spíš bylo občas skutečné hledání, možná občas nějaký chaos, 

ale co bych viděl jako negativum tak to byla velká přetíženost. Na jedné straně  
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jsem měl dvě skvělé pracovnice, ale těch povinností bylo hodně. Protože jedna věc 

byla administrativa, dejme tomu i s tím SDM to byla spousta práce, koordinovat  

do toho ty různé akce jako animátorský kurzy, hodně práce o víkendech. Myslím,  

že ti lidé hodně dělali nad úvazek. Ano dalo by se to dělat i v jednom člověku,  

ale člověk to pak nedokáže dělat všechno. Hodně to stálo právě na té dobrovolnické 

činnosti nebo na práci nezaplacené.  

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Já myslím, nebo dovolím si říct, že autoritativní ne, možná tím, že jsem skutečně 

jenom nabíhal na ten systém, tak já jsem se nažil ten první rok to tak nějak 

pozorovat, učit a hodně zachovat tu koncepci, která byla přede mnou nebo snažit  

se, aby něco nezaniklo, protože v těch daných podmínkách to spíš bylo fakt takový 

údržbářský, ale mohl jsem se hodně opřít právě o ty spolupracovníky a o ty kolegy 

na DCM i na DCŽM. Takže prakticky ten plán byl už více méně připravený.  

Mnoho věcí jsme koordinovali, hodně věcí se dělalo za běhu. Snažili  

jsme se mít v rámci možností každý týden malou poradu, kde jsme si zkoordinovali 

činnost práce, nějaký dlouhodobější vyhlídky, kalendář zkombinovat atd. Ale hodně 

to bylo postavené na tom, že každý věděl, co má dělat a bylo to hodně  

o samostatnosti. Já jsem často na DCM nebyl, ani to prostě nebylo fyzicky možné, 

ale věděl jsem, že to tam klape.  

• Jaké předpoklady by podle Vás měl mít pracovník na DCM?  

Především musí mít rád mladé lidi, to je asi to hlavní. Pak za druhé,  

že by to asi skutečně měl být člověk, který umí pracovat v týmu, který umí asi nějak 

koordinovat a je i rozhodný a umí některé věci rozhodnout i když jdou rozličné 

názory a stát si za tím, ale především asi skutečně má rád mladé lidi, týmovost  

a trošku organizační schopnosti  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Tak během toho prvního roku tím cílem bylo, aby to nezaniklo. To řeknu rovnou. 

Cílem bylo zkusit, aby to fungovalo dál. Musím říct, že jsem byl ke konci roku 

strašně rád, že to funguje a pořád byla ve mně nějaká otázka – co bude,  

když mi odejdou spolupracovníci, jestli si dokážu najít jiné spolupracovníky  

ať už na DCM nebo na DCŽM, jestli to je obava jenom moje nebo všech ředitelů 

těch center a tak no. A myslím, že je to hodně proměnlivé. Že každý rok může 

přinést nové výzvy, někdy je to víc hektický rok někdy je to míň hektický rok, 
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možná že těch akcí, které jsou náročné na organizaci je možná až moc. Například 

během mého působení SDM  a do toho se připravuje DSM, CSM atd. Co můžu 

považovat za pozitivní je, že mě kolegové ze Sekce pro mládež v tomhle roce šetřili, 

a že mě nepověřovali nějakými celostátními akcemi, protože věděli, že toho mám 

hodně, takže jsem nemusel připravovat skupinku na SDM, ale měl jsem na starosti 

jenom ty věci diecézní. Takže tohle bylo pro mě velkou úlevou. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na ty lidi, na svoje spolupracovnice, a pak i na to, že jsem věděl, že Pán Bůh  

to žehná a vzpomínám rád na to, jak jsme si to dokázali předat s knězem.  

Bál jsem se toho, myslím, že tam bylo jakési napětí ze začátku, protože kněz nebyl 

připraven, že to má předat, já jsem nebyl připraven, že to mám přijmout, nemohl 

jsem vlastně ani ukončit to, co jsem dělal předtím. Takže jsem skončil  

ze dne na den, bylo to pro mě velmi bolestivé, ale myslím, že nějakým způsobem  

to šlo. Rád vzpomínám i na důvěru, kterou jsem dostal od tehdejšího administrátora 

diecéze, který mi v tomhle hodně důvěřoval a že jsem vlastně měl i podporu od pana 

biskupa, od nového generála. Asi nejvíce rád vzpomínám na ty spolupracovníky. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Asi bych víc komunikoval s vedením diecéze. Já jsem pak už začal dělat nějakého 

mrtvého brouka, protože jsem cítil, že teď si možná trochu odporuji  

s tím, co jsem řekl před chvíli, že jsem nějak cítil, že se míjíme v těch konceptech, 

bohužel musím říct, že měl jsem pocit, že to není jedna z jejich priorit, což asi chápu 

proč. Bylo hodně věcí na hašení, ale jaká byla otázka? Asi bych se snažil  

víc komunikovat a asi být pozitivní, možná zbytečně jsem se nechal unést emočním 

negativismem, že teď jsou všichni proti nám a my jim teď ukážeme, že to funguje. 

Takže bych se asi víc snažil o tu koordinaci. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Tak asi mě hodně mrzelo, že jsem pak byl odvolán. Já jsem sice žádal vedení 

diecéze, že nemůžu dělat všechno naplno, že to nejde fyzicky zvládat,  

ani že to nemá logiku, protože jsem byl na dvou pozicích na jiných úrovních,  

měl jsem šéfovat sám sobě. Tak zároveň činnost DCM spočívala v tom, že jsme 

měli právní subjektivitu ve spolku Most atd., jednoduše, že tam těch pozic bylo víc, 

tak jsem žádal, ať půlku ze mě sejmou, a tak nakonec jsem nějak zjistil,  

že asi nebudu referent pro pastoraci, pak mi to bylo i oficiálně řečeno  
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a já jsem si naivně myslel, že mi zůstane mládež a už nějak vnitřně jsem to přijal, 

uvědomil jsem si, že je důležité, abych se přestěhoval na Ktiš a bydlel  

tam s vlastním týmem. Abych neztratil ze zřetele, že budu koordinovat práci 

v diecézi, a po týdnu padlo i to. To mi zavolali podruhé, že budu odvolaný  

z této funkce. Takže jsem to přijal a víceméně akceptoval, ale hodně mě mrzelo,  

že vedení diecéze nemělo vůbec promyšleno, co dál. Jo, to mě tam mrzelo,  

protože měl místo mě nastoupit jiný kněz, ale jenom na Ktiš a být kaplanem  

pro mládež jinde, a tam měl i bydlet, což se mi zdálo hodně nelogické a do vedení 

DCM už neuvažovali nikoho. A když jsem pak říkal, teď se nebavíme o Ktiši,  

ale bavíme se o práci s mládeží, tak tohle fakt promyšlené neměli a pověřili  

tím dalšího člověka, jako referenta pro pastoraci, takže víceméně to, co jsem dělal 

já, přidělili jinému knězi, kromě Ktiše, ale tím pádem to DCM a DCŽM personálně 

rozdělili. To jsem jim od začátku říkal, že to fungovat nebude. Že to není dobrá 

koncepce podle mě, ale už jsem to nechal na nových nástupcích, jak se oni domluví, 

a podobně. Myslím si, že to nebylo šťastné řešení, ale to už je věc vedení diecéze  

a pastoračního střediska, jejich nové koncepce, jak si ji nastavili. Mám pocit,  

že ředitel DCM tohle ztratil, a hlavně DCŽM ztratilo samostatnost. 

Vše jde přes spolek Most. Dřív to také tak šlo, ale snažili jsme se tam nastavit jinak 

to financování, hodně jsme spoléhali na granty z Německa a Rakouska,  

ale tam už jsme věděli, že ty granty skončí, to nám bylo oznámeno.  

Já jsem chtěl přejít na podvojné účetnictví, abychom mohli tím pádem zkusit granty 

jinde, z Ministerstva školství, tak jak fungují ostatní střediska, bohužel  

už mi to nebylo umožněno dotáhnout do konce, takže ta dnešní koncepce je úplně 

jiná.  

 

5. rozhovor – pracovník DCM – 1 rok 

 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Ano, bylo to svobodné rozhodnutí. Práci mi nabídl tehdejší vedoucí a motivací bylo, 

že jsem chtěl pracovat na biskupství a měl jsem i touhu sdílet svou víru právě 

v působení s mládeží. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Ne. 
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• Co bylo náplní Vaší práce? 

Vedl jsem animátorský kurz. Realizoval jsem DSM, SDM, potom nějaká 

administrativní činnost s tím spojená a taky spolupráce s mladými lidmi z jiných 

diecézí, to bývalo setkávání se Sekce pro mládež a SFK, kde jsme se také vzdělávali 

pro tuto práci. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK? 

Ano. 

• Co Vám tato setkání dala? 

Určitě nějaké organizační informace – tengreon toho, o co nám jde. Dále odborné 

informace a povzbuzení – z kontaktů s druhými lidmi. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Teoreticky jsme tam žádný základ neměli, spíš to bylo tak ústně předávané,  

ale myslím, že právě tyto postupy, které už byly předané jako praxe a ne jako 

teoretický základ se objevují v Pastoračním plánu Sekce pro mládež. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Určitě jsem v tom viděl smysl, motivaci, také pro mě bylo zajímavé sledovat rozvoj 

víry u mladých lidí a setkávat se s podobně smýšlejícími lidmi. Taky mě velmi 

motivovalo to, že během práce se mohu účastnit duchovních aktivit a ten společný 

čas, že je trávený právě modlitbou a třeba mší svatou. A byla to všechno taková 

dobrá atmosféra, to mě docela motivovalo pro tuto práci. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Jednalo se o duchovní oblast, což mi přišlo docela pozitivní, takové to prožívání  

a sdílení víry s ostatními a taky pro mě bylo pozitivní, to že jsme tam žili  

to společenství, už jen to, že jsme tam pracovali jako tým a potom takové  

to společenství s těmi lidmi, pro které jsme dělali ty akce a pak taky různá zábava, 

hry a tak. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Chybělo mi tam takové pořádné teoretické ukotvení té práce, větší systémovost 

v tom jak si stanovit cíle té práce a takové trochu nedostatečné utváření té společné 

vize, že už jsem nasedla do toho rozjetého vlaku a nebylo tak moc prostoru utvářet 

to nějak nově, ale tím že jsem to spíš ze začátku poznávala. Přišlo mi,  

že to asi tak nějak jde. A možná že byl ještě malý tým, kdyby nás třeba bylo více  

na tom DCM, tak bychom mohli více spolupracovat a každý by do toho mohl 
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přinést zase své poznatky. Takhle jsme tam byli dva pracovníci a kněz,  

a to mi přijde, že to není úplně ideální třeba i pro takovou stabilitu toho týmu. 

• Stačilo by o jednoho, o dva lidi víc?  

Klidně o 10. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Záleží v jaké situaci. Myslím si, že jsem se setkal s každým přístupem, liberální, 

demokratický, autoritativní i manipulativní. Někdy se člověku podařilo něco 

prosadit, někdy nikoliv. 

• Který ten typ Vám vyhovoval nejvíc?  

Demokracie jako taková je z toho nejlepší uspořádání, ať už státu nebo kanceláře.  

A tak nějak společně utvářet tu vizi. 

• Jak dlouho myslíte, že je ideální pracovat na DCM? 

Myslím si, že tak 1 – 2 roky. 

• Jaké předpoklady by podle Vás měl mít pracovník na DCM?  

Tak určitě lidské, neměl by se bát lidí a měl by mít dobrý přístup ve vztazích 

k lidem. Určitě by měl mít duchovní předpoklady pro tuto práci,  

sám aby byl duchovně ukotvený a mohl tu víru, kterou prožívá sdílet s ostatními  

a mít i takový jakoby nadhled nad životem, nad lidskými vztahy a uměl poradit,  

pak určitě různé dary, charismata a spolupráce s Duchem Svatým.  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Chtěl jsem pomoci mladým více objevit a poznat Krista. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Určitě na SFK, tam jsme si užili spoustu legrace, také setkávání Sekce pro mládež, 

to bylo vždycky takové, že se tam člověk setkal s mnoha lidmi.  

Moc rád jsem organizoval animátorský kurz a bavila mě i práce v kanceláři a super 

byly i SDM. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Snažila bych se prosadit větší systémovost v té pastorační práci, aby to mělo hlubší 

ukotvení teoretického základu a vycházelo se z toho, co si společně dohodneme, 

nějakou tu vizi, kterou bychom pak mohli systematicky plnit, a to se týká  

také zkvalitnění duchovního doprovázení mladých na akcích, takže bych ty akce 

více upravila tak aby z nich mladí měli větší duchovní užitek. Konkrétně  

třeba i větší prostor, nabídka přímluvné modlitby, možnost duchovního rozhovoru 
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s knězem, nebo i s laikem, a více to zařadit jako do programů, plánů. Takovou větší 

nabídku.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Myslím si, že: „Veškerá pastorace stojí a padá na modlitbě,  

a že v ní má být ukotvená a z ní vycházet, aby měla užitek.“ 

 

6. rozhovor – pracovník DCM – 4 rok 

 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Svobodné rozhodnutí ano. Dokončoval jsem školu a přemýšlel co dál.  

S DCM jsem spolupracoval již dříve. Jsem byl vlastně součástí církevních struktur, 

byl jsem stále nějak aktivní. A kamarád mi nabídl tuto možnost, jít pracovat  

na DCM. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Když jsem tam pracoval, tak jsem mnohdy měl takové krize, kdy jsem chtěl odejít. 

Nelitoval jsem nikdy toho, že jsem tam dělal, v té chvíli kdy jsem tam šel,  

jsem práci neměl, chtěl jsem pracovat, přišlo mi to, že dělám v prostředí,  

které považuji za správné, ideologicky jsem se ztotožňoval s tím, co DCM dělá  

a neměl jsem s tím nikdy problém. Samozřejmě pak přicházely situace,  

kdy jsem litoval toho, že tam v téhle situaci jsem.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Náplní práce bylo, že jsme během roku organizovali a připravovali setkání mladých 

– Diecézní setkání mládeže, a nebo jsme připravovali animátorské kurzy,  

které probíhaly na více místech diecéze současně. Pamatuji si, že jsme měli kurz  

na Pelhřimovsku a na Ktiši. Dále jsme organizovali setkání tzv. Dreiländer treffen. 

To je setkání mladých z diecézích Pasov, Linec, České Budějovice. V lednu  

jsme měli s nimi akci tzv. Grove Castle. Bylo to na takovém zámku,  

kde jsme se sešli a bylo to dělané trošku zážitkově a bylo tam spousta workshopů  

a vlastně bylo to dobrý. Spolupracovali jsme také se Sekcí pro mládež,  

kde se organizovali CSM nebo CSA. Se Sekcí pro mládež jsme spolupracovali 

průběžně během celého roku. Ruleto byla průběžná komunikace s mladými  

a dobrovolníky, kteří nám pomáhali na různých akcích.  

Třeba na DSM my jsme domluvili, přednášející, školy, jídlo a tak,  
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ale pak jsme potřebovali spoustu dobrovolníků, kteří nám s tím pomohou.  

Tak to bylo super, ta komunikace s nimi. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Účastnil jsem se obojího. 

• Co Vám tato setkání dala? 

Na setkání Sekce pro mládež jsme jezdili do Prahy nebo jsme jezdili po různých 

centrech, bylo to i v Budějovicích. Někdy ty sekání byly vícedenní,  

někdy dvoudenní. Co mi to dalo, tak mi to určitě dalo zkušenost kolegů z jiných 

center, viděl jsem, jak je to v jiných diecézích, jak spolupracují, jaké mají programy. 

Určitě nás to v  oslovovalo a následně ovlivnilo. Ovlivnilo mě to určitě, samozřejmě 

s některýma věcmi jsem nemusel úplně souhlasit, některý jako pastorační  

nebo takový ty přístupy k pastoraci byli odlišný obsahově a třeba i náplňově  

jsme měli s kolegou trošku jiný názor než většinová Sekce, což ale nás vedlo  

do toho, že jsem se někdy vymezovali a tak dále a pak samozřejmě jsme ovlivňovali 

ty hosty, kteří přijížděli na ty setkání, co jsme mohli navrhovat a samozřejmě  

i v rámci těch setkání jsme se s nimi i my setkali, takže to bylo strašně zajímavý, 

poučný a že nás to rozvíjelo.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

No to je dobrá otázka, tak my s kolegou jsme byli vlastně oba dva absolventi TF, 

takže my jsme měli nějaké základy, i když jsem dělal obor teologie,  

tak jsem měl předmět pastorační teologii, takže nějaké přístupy jsme měli. 

Samozřejmě se vždycky vycházelo z toho, že nás vedl kněz, takže to byli ti,  

co taky posvěcovali ty programy. Ti, kteří nám dávali nějaké mustry a samozřejmě  

i my jsme absolvovali pohovory s Otcem biskupem, který nám řekl k tomu své. 

Dneska když na to zpětně vzpomínám, tak mám vlastně pocit, že on nás vždycky, 

nebo ne vždycky, ale mnohdy pochválil nebo nám poděkoval a dneska  

na něho vzpomínám s určitým vděkem. Takže to vím, že ti nás nějakým způsobem 

usměrňovali a my si vždycky připravili koncepci, něco co děláme a vycházeli  

jsme ze zkušeností a vycházeli jsme spíš z nějakých konceptů, který udělali  

před námi. Samozřejmě já nejsem člověk, který DCM začínal, byl jsem  

už několikátý zaměstnanec DCM a přede mnou byla spousta lidí, kteří už to nějak 

nastavili, kteří nás nějak učili, jak máme dělat setkání, zajistit hosty,  

takže ten náš předchůdce, který nás zaučoval, nás strašně moc ovlivnil  
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a před ním zase ti a ti tzn. myslím si, že vždycky navazujeme na něco,  

co už třeba prošlo. Někdo prošel tou cestou a vy na to navazujete.  

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

No největší motivací pro mě bylo, že když jsme vytvořili ten prostor, kde se ti mladí 

mohli setkat, tak že to setkání mělo tři úrovně. Ta první úroveň pro mě byla,  

že se setkali sami se sebou. Oni se setkali s mladými lidmi, kteří jsou věřící,  

kteří fakt trpěli tím, že byli ve škole, kde nikdo věřící nebyl, a měli pocit, že prostě 

normálně jsou všichni nevěřící a oni jsou asi blázni. Takže když potom přišli  

na nějaké setkání a tam byli velmi vzdělaní, velmi chytří, velmi spolehliví lidi a byli 

zároveň věřící, tak to v nich mohlo vybudovat i ten pocit, že to přece není žádná 

úchylka. Takže je to určitě podpořilo v jejich víře. Druhá věc byla, že se setkali také 

s mladými knězi, kteří je v 99% přijali pozitivně a velmi je ovlivnili,  

i když se předtím vůbec neznali. Nebo pocházeli z farností, kde sloužili již starší 

kněží. Takže ti mladí kněží jim dali nějakou důvěru. Že ten církevní rozměr té víry, 

když to takhle definuji, není to žádná hloupost, není to žádné prázdné gesto,  

ale že to prostě má smysl a do určité míry, čas kdy by mohli chodit po hospodách 

nebo nějakých diskotékách tak oni jeli na nějakou faru, tam byli celý víkend  

a tam samozřejmě se něco dozvěděli, zahráli si nějaké hry, my jsme jim třeba 

pouštěli v sobotu večer nějaký poučný film, třeba nějaký film nad kterým jsme 

diskutovali, protože jsem vycházeli z toho, že v sobotu večer se hodně lidí třeba 

dívá na televizi. A mojí motivací bylo to, že samozřejmě jsem věřil tomu,  

že když vytvoříme ten prostor, vytvoříme to, že oni se sekají s těma zajímavými 

osobnostmi, ať to jsou kněží, přednášející, duchovní, učitel,  

někdo kdo jim má co říct, tak že je to nějak upevní v nějakém vztahu k té víře,  

aby to prostě nevyprchalo, protože takový ten fenomén, který je častý u těch 

mladých, je to že oni jsou v nějaký farnosti, já jsem to viděl v uvozovkách na sobě, 

vyjdou z nějaké farnosti, z nějakého super společenství, kde jsou všichni mladí, 

zdraví, věřící, všichni se ve dvaceti berou, protože mají toho jediného nejlepšího 

partnera, kterého jim jako vybral Bůh. Oni tomu všemu strašně věří, ono to funguje 

všechno skvěle. A pak začnou najednou dozrávat a přicházet takový ty eskapády  

a najednou jejich blízcí jsou nemocní a jejich bližní umírají a oni najednou zjistí,  

že tři jejich známí se rozvedli a že támhleten bere drogy, a támhleten zpronevěřil 

dva milióny v bance a najednou oni začnou zjišťovat, že ten svět je hrozný,  
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pak zjistí že i ti věřící, že jsou někteří hrozní a pak si najednou řeknou,  

tyjo tak to bylo, když jsem byl mladý, tak jsem chodil do toho kostela  

nebo když jsem byl mladý tak jsem jezdil na ty animátory, ale teď už je to ale jiný,  

teď už žiji normální život a ten už není tak černo – bílý. No a já jsem věřil  

a motivací bylo, že když oni prožijí ten čas, který je prostě založený na nějaké 

radikalizaci, ti mladí jsou radikálnější než ti starší. Ty starší už se na to dívají 

s odstupem, řeknou si, jak to bude. Ti mladí jsou radikální, chtějí dělat radikální 

rozhodnutí, chtějí vstupovat do seminářů, chtějí vybudovat světový mír a prostě 

mají pocit, že to všechno dokážou.  

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Pozitivních prvků bylo mnoho. Tak například můj kolega, s kterým jsem vlastně 

strávil spoustu času a s kterým jsme si dost dobře rozuměli. My jsme spolu byli  

ty víkendy, a to bylo vlastně od pátku do neděle do 4 třeba. A teď si vezměte,  

že s tím člověkem jste na pokoji, a můj kolega měl takový veliký dar humoru,  

že mě rozesmíval. My jsme si dělali legraci na biskupství, že jsme tam byli  

jako za klauny, že nám říkali mládežníci, protože my jsme tam vždycky přišli  

a vždycky jsme si dělali srandu z těch řádových sester, vždycky jsme jim řekli 

nějaké vtipy a ony se smály, takže já na to vzpomínám strašně moc a samozřejmě 

strašně moc kněží, které jsem poznal. Dodnes vzpomínám na biskupa na rozhovory, 

které jsme spolu vedli. Ještě dneska vstřebávám všechno, co on mi řekl  

v těch osobních rozhovorech, kdy jsme se bavili. Tak to mám v hlavě,  

že si to vždycky pamatuji. To je něco na co nezapomenu, že prostě jak měl takový 

ten divadelní talent, tak ty věci, který mi říkal, který když bych možná slyšel  

od někoho jiného, tak bych je úplně vypustil z hlavy, tak on díky tomu,  

jak on je podal, tak on je řekl procítěně a on tomu věřil. Tak je to pro mě možná  

i něco, co mě jakoby oslovilo a je to hrozný říct, ale daleko větší sílu to dostalo,  

až když on zemřel.  

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Negativní prvek ten už asi teď říct můžu, že jo, že nikdy se nepočítalo s tím, že lidi, 

co dělají na těchto centrem, že mají nějaký osobní život. To bylo něco, co se špatně 

těm kněžím vysvětlovalo, protože oni samozřejmě neměli ten osobní život  

v tom, že by večer přišli domů a zavřeli za sebou a řekli, teď chceme být sami  

a někdy jsem měl pocit, že když jsem spěchal domů za manželkou,  
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a nebo jsem někomu vysvětloval, že mám manželku a dítě, tak oni to brali  

jako hendikep. Takže jenom tohle chci říct, že já jsem si připadal hloupě,  

že jsem si bral dovolenou, abych byl se svojí rodinou a někdy když jsme se odněkud 

vraceli, tak já bych byl rád doma, abych ještě viděl třeba dceru, abych ji neviděl 

 už jenom jak spí, tak jsem si někdy připadal, že oni to nechápou, ale zase člověk 

to musí pochopit, že když někdo nemá třeba děti, což vůbec to nesnižuji,  

že jo, poslání je taky závazek, tak že třeba to nepochopí, stejně tak jako já nemůžu 

nikdy prožít tu tíhu toho kněžství nebo toho zasvěceného života, protože zase 

nevím, co to je poslouchat někoho nad sebou. Takže na rovinu asi to i časem 

vyprchalo, ale to je jediný, co asi třeba někdy bylo, že ten kněz když dělal  

s tím laikem, tak někdy úplně nikdy nedocenil tu věc, že ten laik dělá sice dobrou 

věc, ale že taky má odpovědnost v první řadě třeba za tu manželku, za tu rodinu.   

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Samozřejmě si nás vždycky vyslechli, mnohé věci odsouhlasili, mnohé věci 

upravili. Když jsme dělali s kolegou DSM, tak jsme vymysleli termín, hosty a prostě 

jsme si to z 95% udělali, jak jsme chtěli. Vedení bylo rádo,  

jelikož my jsme se snažili obsadit jak pohybové aktivity, tak duchovní a vzdělávací.  

Takže bych spíš řekl, že to bylo takový jakoby liberálněji laděný, v mnoha věcech 

demokratický a asi v některých zásadních by tam bylo, že by tam zapůsobila  

ta autorita, že by se řeklo ne. Byla to vždycky debata, a my jsme věděli  

oba dva s kolegou, že samozřejmě je to jasný, že když jakoby nadřízený řekli ne,  

tak my jsme s tím nic neudělali, ale asi bych neřekl, že by to bylo nějaký 

autoritářství. To asi ne.  

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

Určitě by měl mít lidské předpoklady. Empatický, chápavý. Odborně asi taky,  

aby ty lidi věděli, jak co funguje, měli by mít určitě nějaký schopnosti se domluvit, 

komunikační a myslím si, že by tam měl být i ten předpoklad, že tomu věří.  

Jo když si řeknu, že bych tomu nevěřil, že bych ideologicky nesouzněl 

 třeba s tou církví, s tou vírou, tak bych to asi v rámci, když bych řekl  

je to volnočasová pedagogika, teď to řeknu škaredě, kdybych řekl, že naše setkávání 

s mladýma bylo v rámci volnočasové pedagogiky, tak bych řekl, že tohle bych nikdy 

nedělal, že jo. To bych mohl jít dělat do DDM, kde bych si vzal kroužek keramiky,  

i když s keramikou vůbec neumím, a bylo by to stejný. Teď to řeknu,  
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bych mohl dělat kdekoliv a možná i za víc peněz a měl bych víc času, tzn. taková 

volnočasová pedagogika to není, já si myslím, že na tom DCM to musí být vždycky 

zaměřený na to, že ty lidi tomu věří. A co jsem se s nimi setkal, tak všichni tomu 

věřili. Samozřejmě někteří to možná dělali jako překlenovací období, že šli jinam. 

Bohužel musíme říct, že ta práce na DCM není na dlouhá léta.  

Já vím, že když mě přijímali, tak otec biskup, tak se na mě podíval a řekl, doufám, 

že tady alespoň rok vydržíš, jo. Já jsem vydržel 4, takže když jsem odcházel,  

tak jsem neměl výčitky svědomí, abych řekl, tak teď jsem Vás zradil.  

Byl jsem tam 4 roky, z toho jsem zažil CSA, CSM, DSM. Takže výčitky,  

když jsem odcházel, jsem neměl. Ale ten člověk na to musí mít čas. 

Že ono to není jenom o tom být týmákem třeba na Ktiši, nebo na centru pro život 

mládeže, ten čas dáváte úplně. Ono když jdete na tu Ktiš,  

tak ono to je na půl řeholní život. Že tam přijdete, pracujete tam, máte tam velký 

prostor toho duchovního. Práce na DCM mi dalo hodně v komunikaci. Komunikace 

s nadřízenými. Takže to je něco, co jsem se naučil na biskupství a úplně upřímně 

říkám, že mi to pomáhá a dodnes tahle zkušenost uklidňuje i v mé práci,  

protože se taky samozřejmě setkáváme s limitami ostatních lidí, s limitami vedení  

a vždycky si vzpomenu na to, co jsem zažil na biskupství, jak jsme komunikovali,  

a spoustu věcí čerpám z této zkušenosti. Takže třeba tohle považuji pro budoucí 

život lidí, kteří budou pracovat kdekoliv na světě, v jakýmkoliv oboru,  

tak komunikace v církvi s nadřízenými si myslím, že je velikou školou. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Mnohdy jsem měl cíl, abych to přežil. A jinak jsem měl takový ten cíl,  

abych při tom setkání s tím člověkem, ať to byl nějaký poslední animátor 

z Pelhřimova abych mu nestál jako nějak v cestě v tom jeho duchovním růstu,  

abych mu nedal nějaký negativní příklad a abych ten kousek toho času,  

který s ním budu, protože to byli třeba víkendy a my jsme se tam taky bavili,  

tak se ti lidi svěřovali a říkali nám o svých starostech, o tom co prožívají,  

bylo tam spoustu příběhů takových lidských, a mohli jsme je třeba pozitivně ovlivnit 

nebo kolega jim tam přednášel nějaké základy psychologie, takže to jim mohlo 

strašně dát, když on jim tam vysvětlovat třeba nějaké principy a my jsme jim tam 

říkali věci, který se dějí mezi lidmi atd. Tak to si myslím, že je mohlo třeba ovlivnit 
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a nějakým způsobem je obohatit ty lidi, aby oni dokázali jít dál, aby třeba dokázali 

žít správně, až to skončí všechno.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Rád vzpomínám na ta setkání, přátelské vztahy. Vzpomínám rád na prostory 

biskupství, na řádové sestry, kterým jsme s kolegou pomáhali, a sestřičky nás měly 

rády. Na setkání s biskupem vzpomínám také hrozně rád. A na všechna  

ta víkendová setkání, která jsme s kolegou pořádali. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak? 

Asi jo, asi bych udělal něco jinak, ale jak bych to řekl, týká se to jednoho určitého 

přístupu, týká se to jedné věci, kromě toho, že bych asi neudělal nic, co by ohledně 

pastoračního zaměření. To bych udělal stejně, ale nevím, asi bych to neudělal jinak. 

Ale co se týče určitě, tak bych udělal jednu věc, který jako lituji do dnes  

a to byl asi nějaký přístup a nějaký chování k jednomu člověku, kterému jsem mohl 

svým přístupem jakoby ublížit, a to mě třeba mrzelo, nebo zpětně mě to mrzelo.  

To bych udělal jinak.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Jako já svým způsobem, když nad tím přemýšlím, tak jsem vlastně rád,  

že jsem tam byl. Že mě ta práce na DCM někam posunula.  

  

7. rozhovor – kněz – 6 let 

 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Bylo to znovu to, že mě tam poslal biskup. Vlastně tenkrát to tak bývávalo, že to 

bylo vlastně spojený DCM a DCŽM. Svobodný to zase bylo v tom, že v podstatě 

chtěl, abych to šel dělat. A vzhledem k tomu, že mi mládež ležela nějak na srdci, tak 

jsem to přijal v podstatě svobodně.  

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Tak zase zásadně ne. 

• Co bylo náplní Vaší práce?¨ 

Takže zase koordinovat ten tým, který většinou byl + - ve 2 lidech + já a koukat  

na tu diecézi a ať už to byla formace takzvaných animátorů, nebo duchovní obnovy, 

večery mladých, nebo právě něco, co by mohlo těm mladým pomoci.  

Taky samozřejmě DSM a k tomu takové ty národní věci, ať už pro animátory,  
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pro mládež obecně, pak spolupráce s diecézí Pasov, Linec, SDM, to všechno 

zahrnovala práce na DCM.  

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, to je to samé jako u DCŽM. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Zase jako na tom DCM to bylo dobrou inspirací právě proto, že ty diecéze  

jsou různé, ale ty výměny těch zkušeností tam byly poměrně dobrý. Možná ještě  

pro doplnění, že SFK taky měly jednu výhodu, že se tam v tom průběhu, že vlastně 

jsme byli mimo ten svůj prostor a byli jsme nějak spolu i s druhými lidmi,  

takže my jsme se zase trošku víc poznali a pro mě jako pro ředitele,  

ať DCM nebo DCŽM, to byla taky možnost, tak taky v nějakých volných chvílích 

vést individuální rozhovory s těmi lidmi z těch týmů.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Tak to je stejný. Měl jsem v podstatě jako po ruce nějaký ty papežský dokumenty 

především teda a potom obecně to, co přicházelo jako podněty k pastoraci no.  

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Jo tak to je asi taky stejný. Prostě ta práce s mládeží a i to. Tady asi u toho  

DCM je specifický to, že člověk jako objevoval i v té diecézi zajímavý lidi,  

kteří třeba by na DCŽM nikdy nepřijeli, nebo dokonce to spádově měli někam jinam 

a přitom to bylo fajn a vlastně zajímavý bylo to, že vždycky byl vlastně někdo,  

kdo. No že i ty děcka vlastně objevovaly, že něco takového existuje, nějaký DCM.  

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Tak myslím si, že přesto, že zase s těmi lidmi z toho týmu jsme se ne vždycky  

na všem shodli, ale že jsme dokázali nějak koncepčně pracovat, hledat a nacházet 

nějaký řešení. Protože když jsem tam nastoupil, tak vlastně ten můj předchůdce  

moc zrovna s těmi dvěmi, co tam tvořili, tak úplně nevycházel, tak to bylo takový 

napjatý a bylo. A prostě jsme hledali, jak to prostě dát dohromady.  

A tak to bylo taky snad takovým pozitivním prvkem. A potom to, že zpětně viděno 

se dařilo opravdu vlastně nabízet ty platformy, tak že i lidi, kteří nechtěli nějakou 

trvalou formaci, nebo dělat nějaký animátorský kurz, nebo na to neměli,  

tak měli možnost vlastně se účastnit akcí jiného typu a potom vlastně ještě mi přišlo 

hezký, že se nám poměrně dařilo spolupracovat s kaplany pro mládež, že se celkem 

rádi, zdálo se mně, scházeli až na některý, který se prostě scházet nechtěli,  
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tak se nescházeli, ale přišlo mně to pozitivní. Takže kaplany pro mládež,  

ty platformy různý od toho, že někam přijedu na jeden večer až do toho, že dělám 

nějaký animátorský nebo dokonce nějaký nástavbový kurz, který chci dělat. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Když to vezmu vnějškově, tak samozřejmě mě moc mrzelo, že mnohdy dobrý lidi, 

který by nám vlastně mohli pomáhat, tak šli třeba někam studovat, nebo nemohli, 

nebo se oženili, nebo já nevím prostě. Takže zároveň, jak ta mládež. Mládež  

je mládež, já nevím 10 let a ani to dokonce už ani ve 22 se necítí jako mládež,  

tak nechce na těch věcech dělat. Nebo třeba se nechají „obsluhovat“  

a když už by mohli taky sloužit, tak zase jako jdou někam jinam a nechtějí vlastně 

přebrat tu zodpovědnost. A v souvislosti s tím jsem vnímal jako negativní,  

že se nám strašně pomalu dařilo ty věci předávat, třeba i ty večery mladých.  

Jsem si třeba myslel, že to rok budeme někde dělat a ty lidi si to začnou dělat sami. 

Nebo s kaplanem pro mládež. Ale zase, jak ti kaplani byli každý jiný, tak některý 

byl schopen to dělat, některý to udělal, když my jsme to s ním udělali a některý, 

který u toho prostě jenom byl a vlastně to stejně nikdy nedělal. Jo takže vlastně 

tohle bylo takový negativum, že i těch 6 let, co jsem tam byl,  

tak v tomhle bylo z mého pohledu málo. Možná to nebylo málo,  

ale já jsem to prostě nezvládl zorganizovat tak, nebo se nám nepovedlo v týmu  

to podnítit tak, aby ty lidi si to dělali vlastně úplně sami.  

• A nepamatujete si, od jakého roku byl ten dekret spojený s kaplanem pro 

mládež? 

U nás. Hele já nevím přesně ten dekret. On totiž biskup zavedl něco podobného 

v době, kdy já jsem byl jáhnem. Jmenovalo se to kooperátor, nebyl to kaplan.  

Byl to kooperátor. Začali tam vlastně jezdit i někteří laici. Vlastně si to pan biskup 

vytvořil jako kaplany pro mládež, ale po svým. Takže pozval z každého vikariátu 

někoho plus třeba řeholníky, nějaký ty laiky, kteří se mu zdálo, že s těma mladýma 

pracují a to probíhalo, řekněme od nějakého roku 2004 nebo 2005.  

Buď 2004 na podzim, nebo 2005 na jaře. Bylo to bez dekretu.  

Což mě vlastně přišlo dobrý, protože mám radši věci, který jsou neformální.  

Ne, že by to bylo úplně neformální, ale vlastně to bylo jenom takový grémium, 

který si pan biskup 1x nebo 2x do roka svolával. Potom časem to tak nějak přešlo na 

ty kaplany pro mládež, to si úplně nepamatuji přesně, kdy to vlastně bylo, 
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ty dekrety. Podle mě někdy mezi těmi roky 2005 – 2009. Takže já když jsem potom 

nastoupil, tak jsem to přebral. Úskalí toho bylo, že když jsme přijeli na biskupství, 

tak že jsme mu nestihli ani říct, i když on chtěl vždycky kolečko, co kde se děje 

s mládeží, ale myslím si, že my jsme to nestihli ani nějak moc předat.  

A on to vždycky všechno strašně zdlouhavě komentoval a na ničem  

jsme se moc nedomluvili. Ale potom, když jsem vlastně nastoupil, tak jsem chtěl, 

abychom se scházeli už vlastně den předem nebo alespoň večer předem,  

že se budeme modlit. A pak z toho vyplynulo, že jsme se nejen modlili,  

ale že jsme ten den měli třeba nějaké téma. Nebo ne téma, ale třeba něco,  

co jsme jako řešili, třeba nějakou reflexi, nebo nějaká práce o komunikaci, 

spolupráci a tak. Ale začalo se u nás v diecézi v roce 2004 nebo  

2005 tím kooperátorem a pak někdy se začaly ty dekrety. Já jsem ho třeba nikdy 

neměl. Ale to nevadí, jako já si myslím, že v našich podmínkách,  

čím víc formalizujeme věci, tím je to jako hloupější jo. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

No vlastně to bylo velmi podobný. To znamená, že každý z těch lidí měl svoje 

nějaký oblasti, který měl na starosti, který měl koordinovat a v těch měl teda jako 

přinášet nějaký podněty. Většinou se to pak řešilo jako společně a no a zase 

k něčemu jsem řekl, že to musí být, nebo že to nebude a tak. Většinou jsem  

se snažil, když někdo přišel s nějakou inspirací, tak jsem se snažil říct, že to bude. 

Ale někdy zase některý věci se tak táhly, že jsem musel trošičku popohnat.  

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

Vlastně velmi podobný jako na DCŽM, akorát že je tu ten rozdíl, tak. Složitější  

je to v tom, že vlastně rozsah té diecéze je poměrně velký a bylo by ideální,  

kdyby ten člověk už trošičku odněkud z toho svého předchozího života znal lidi 

alespoň někde, protože vlastně se ne úplně snadno vytváří pro lidi, který vlastně 

neznám a nevím, jestli někde jsou nebo nejsou. Zároveň taky musí  

být komunikativní v tom, že komunikovat na dálku je to možná náročný v tom,  

že jdu do práce do kanceláře, ale vlastně mám vytvářet program pro mládež,  

která je někde vlastně. Domlouvám animátory, který budou v Cerekvi,  

ale domlouvám to z kanceláře z Budějovic. A to ještě animátoři jsou dobrý,  

protože vím, kdo přijede a jaký máme téma jo. V tomhle si myslím, že ta odbornost 

by tam měla být větší. Protože zatímco na DCŽM vlastně mi přijedou lidi a nějak 
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s nimi žiji evangelium a je tam třeba ten kněz, nebo někdo, kdo nám řekne slůvko  

na den, ale na to, abychom se ráno, večer pomodlili, šli něco pracovat, 

tak na to asi nemusíme mít nějaké vzdělání. Ale tady právě člověk spoluvytváří  

ten kurz pro animátory, zve tam přednášející jo, vytváří nějaký hry,  

má to nějaký cíle. Ta hra by neměla být jenom výplň, ale pokud nevím, mám víkend 

pro animátory na téma nějaký, tak by bylo dobře, aby ta hra vlastně tomu 

odpovídala. Nebo i kdyby ta hra byla jinak, tak vlastně, abychom to věděli a mohli 

si v nějaké reflexi říct, proč jsme použili zrovna tuhle hru. A co s tím vlastně 

můžeme dělat. Takže myslím si, že ta odbornost by tu měla být větší a zároveň 

tu pořád musí být ta lidskost a ta schopnost komunikace a jakoby unést to,  

že se mi tu prolíná nějaká ta kancelářská práce a neměl bych uvíznout v kanceláři. 

Ale zároveň, že musím být organizačně schopný, abych vlastně ty věci připravil,  

i když nejsem někde zrovna v tom terénu. Čili komunikativnost.  

Měl by to být člověk, který se nebojí, i když neznám nějakého kněze někde,  

tak tam hold dojedu a řeknu, já se omlouvám, ale já jsem z DCM a my bychom 

potřebovali tohle nebo tamto. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Tak mým cílem bylo to, co už jsem vlastně zmínil. Aby to DCM vytvářelo vlastně 

jakoby podmínky, že máme co dělat pro mladý a že máme jak mládež doprovázet  

a formovat a vlastně ten můj cíl bylo, abychom nedělali jenom nějaký animátory,  

ale abychom postihli celou tu šířku lidí, mladých, který máme v kostele.  

Měli bychom je formovat, ale ne každý je schopen každý formace tak.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Jednak na spolupráci s některými těmi kaplany pro mládež a jednak  

právě na některý ty skupinky, který jsme díky tomu třeba potkali nebo vytvořili  

a tak mě třeba hrozně překvapilo, že my jsme jezdili do Kovářova, 

který byl pro nás úplně vzdálený, vlastně jsme tam úplně nově poznali ty lidi a měli 

jsme tam Christ - life a na podzim se mi ozvali, jestli by sem mohli přijet,  

že měli jet někam jinam, ale že jim vybouchla fara. Ale od nich bych to nečekal, 

jsou tam lidi, kteří už jsou navázáni hodně na Prahu, protože už je to tam skoro 

středočeský kraj, nebo někteří už dokonce bydlí ve středočeském kraji, a takže  

jsou v Praze a tam třeba chodí, takže mě právě překvapilo, že si vzpomněli  
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na nějakého kněze. Takže rád vzpomínám na tohle no. Nebo na různý akce,  

na Pelhřimovsku a tak.  

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Víc bych to asi hnal do té samostatnosti, i když vlastně nemám úplně žádný 

recepťák, ale víc bych to hnal do té samostatnosti ve vikariátech. – Večery chval, 

víkendová setkání.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Možná jednu věc, ale to je takový, že si dokážu představit, že to, co se vlastně 

pokusilo, že ne úplně šikovně, že by nemuselo být spojený ten ředitel  

DCM a DCŽM. Že si myslím, že by to z mého pohledu šlo dělat i odděleně.  

Ale museli by se najít dva lidi, který by dokázali spolu právě spolupracovat, 

komunikovat, takže si to dokážu představit, a na základě toho by to pak mohlo 

jakoby fungovat.  

• Jak dlouhá si myslíte, že je životnost pracovníka na DCM? 

Tak 2 – 3 roky. 

8. rozhovor – pracovník DCM – 4 roky 

• Jak dlouho si myslíte, že je životnost pracovníka na DCM? 

Já myslím, že je to maximum. Ze zkušenosti lidí, který znám z různých  

DCM po republice, tak je to takový standard 2-3 roky, že se lidi třeba hodně střídali, 

jsou lidi, kteří byli třeba rok, a to není moc dobrý, že to vlastně  

ani se do toho nestihnou nějak do té práce ani dostat, ale znám asi jenom pár lidí, 

kteří tam vydrželi v horizontu 10 let, a myslím si, že už je to dost poznamenalo.  

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Tak svobodné rozhodnutí to určitě bylo. Já jsem předtím 2 roky pracoval  

na DCŽM na Ktiši v týmu a nějakým způsobem jsem cítil, že už se z toho potřebuji 

posunout dál, že chci. I když to pro mě byla určitě zajímavá zkušenost 

a byl jsem tam rád, ale potřeboval jsem změnu, a zároveň jsem nechtěl nějak 

vypadnout z té práce. Mě bavilo pracovat s mládeží. Já jsem vlastně předtím  

žil mimo jihočeský kraj, takže to byla moje první zkušenost s Jižními Čechami, 

takže jsem se sem přestěhoval, začal jsem si tu vytvářet ty vztahy, nechtělo  

se mi odcházet, takže to pro mě bylo celkem logické pokračovat na tom DCM,  
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kde už člověk bydlí samostatně, chodit do práce vlastně jenom jakože do kanceláře 

a přitom pořád dělat tu práci s mladýma. Tak. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Tak já bych neřekl úplně, že litoval, ale byly samozřejmě chvíle,  

kdy jsem pochyboval o tom, jestli to bylo správné rozhodnutí,  

kdy jsem si říkal, jestli jsem se neměl vrátit do Prahy, nebo jestli jsem měl zůstat 

tady, jestli jsem tam měl setrvávat tak dlouho, protože byly chvíle,  

kdy jsem z toho byl hodně vyčerpaný. Myslím si, že to spíš byly takový momenty 

pod tlakem, třeba momentálního vyčerpání nebo nějakých nezdarů,  

tak první co člověk řekne je, že já jsem sem vůbec lezl. Nebo že jsem si nevybral 

jinou práci a tak. Takže v takových těch chvílích můžu říct s nadsázkou,  

že člověk zalituje, ale neřekl bych celkově, že bych toho litoval. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Tak je to už hodně dlouho, co jsem tam začínal, a protože už teď druhý rok pracuji 

v jiném oboru, tak se to lehce vypařuje, ale to když začnu vzpomínat, tak dělali  

jsme hlavně různé kurzy pro mladé, stěžejní animátorský kurz – 10 víkendů  

pro mladé, předcházel tomu Christ - life, takže ten běh býval na 3 roky, té cílové 

skupiny, na kterou to bylo zaměřeno. Takže to bývaly cílené kurzy.  

A potom jsme dělali hodně večery mladých, což byl takový ideál pokusit  

se v každém vikariátu rozjet setkávání mladých. Ideální by bylo,  

kdyby se jednou za měsíc, za dva, podařilo v tom vikariátu nějaké setkání uspořádat. 

Myslím si, že v jednom období jsme jich dělali poměrně hodně,  

že jsme třeba několikrát do měsíce jeli na nějaké místo dělat večery mladých,  

že to bylo fakt často a pak zase bylo období, kdy se nedělala téměř vůbec.  

A v momentě, když jsem odcházel, tak mi přišlo, že tuto činnost přebrali více místní 

mladí, což si myslím, že je dobře. Že je to super. Jinak taky náplní práce byla naše 

spolupráce s Německem a Rakouskem, v podstatě jsme s nimi vytvářeli nějaké 

mezinárodní programy, setkávali jsme se tak 3x do roka a pořádali  

v průměru 2 společný akce, jednu přes rok a druhou přes prázdniny, ta byla většinou 

v Čechách. To byly takové hudebně volnočasové programy (Grove Castle  

a Jam. Days přes prázdniny). A jinak velkou náplní naší práce bylo setkávání  

se vlastně s ostatními DCM po republice, to jsme se scházeli jednou za 2 měsíce  

a to jsme společně nějak koordinovali jako činnost pro mladý v celé ČR. Stěžejním 
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na téhle práce bývala prázdninová setkání, Setkání animátorů 1x za 3 roky, setkání 

mládeže v ČR nebo celosvětový setkání mládeže, na kterým jsme se taky podíleli. 

No a jinak pak takovou běžnou činností a náplní práce bylo komunikace s mladými, 

vyřizování e-mailu, domlouvání přednášejících, taková jako hodně administrativní 

činnost i přes týden a pak vždycky připravit prostě ten víkend. Vymyslet všechny 

hry, přednášky, program. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, účastnil jsem se zasedání Sekce pro mládež a SFK pravidelně 

• Co Vám tato setkání dala?  

Sekce pro mládež, tak ty byly víceméně pracovní setkání, kde se řešily všechny 

organizační věci ohledně té naší společné práce. Každý rok byla nějaká akce, 

 kterou jsme pořádali a společně jsme na ní pracovali. Já jsem takový jako poradový 

typ, mě vždycky baví u něčeho být a klidně jenom poslouchat, takže mě to nikdy 

jako neotravovalo, já jsem jezdil jako rád na zasedání vstřebávat všechny informace, 

takže jsem to měl jako rád. I když si myslím, že mnohé by šlo dělat efektivněji. 

Chápu výtky třeba některých lidí, že jim to přišlo zdlouhavé  

prostě na dva dny se setkat a být vytržený z té své činnosti, kterou dělají, 

a je toho jakože hodně, je potřeba připravovat víkendové setkání nebo tak.  

Někdy to nebylo úplně tak efektivní, ale pro mě tam bylo důležitý i to, že se jakože 

potkám s těmi dalšími lidmi z DCM v té své věkové kategorii, protože tam zároveň 

jezdili už takoví ti bachatoři, kněží, šéfové těch center, kteří se třeba scházeli  

i jinak a měli ty zkušenosti svoje a svoje pohledy a pro nás mladší bylo důležitý, 

jakože se setkáváme taky společně a můžeme si navzájem postěžovat a povzbudit 

se. Jako tím, co prožíváme. Jinak je v tom člověk takový osamocený. Já vnímám 

velkou výhodu toho, i těch zasedání, to že jsme se setkávali a mohli si jakoby 

předávat jako to co žijeme, společně to sdílet. SFK to vnímám vlastně tak podobně. 

Tam už jsem začal jezdit v momentě, kdy jsem byl na Ktiši. Ten kurz  

jsem absolvoval během těch 2 let, co jsem byla na Ktiši týmákem, kdy jsme to měli 

víceméně povinný, doporučeně povinný, tak jsem ten kurz absolvoval.  

Pro mě to byla taková srdcovka, já jsem tam jezdil fakt rád. Zase bych rozlišil  

dvě stránky, jednak je to obsahová, co se týče náplně vzdělávání, protože  

to je vzdělávací kurz, vzdělávací a formační. Co se týká toho vzdělávání,  

tak spoustu věcí pro mě nebylo nějakým způsobem novým, obohacujícím  
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nebo přínosným, jako v tom smyslu, že bych se to nemohl dozvědět někde jinde, 

nebo že bych to už neslyšel, ale zároveň to je, myslím si, že ani ve škole  

to není všechno vždycky 100%, takže některý přednášky jsem jakože wow, 

ale někdy zase že jsem čekal, co teda. Ale zase já jsem poslouchací typ,  

takže mě to nevadilo. A druhý rozměr těch SFK, co bylo pro mě podstatný,  

proč tam jezdit, bylo to setkávání s lidmi. Zase v tu chvíli tam nejezdili už jen lidi 

z DCM, ale už i lidi z DCŽM, různě po republice a tak to bylo zase takový další, 

vzhledem k tomu, že já jsem tím taky prošel, tak to pro mě byli takoví blízcí lidé, 

tak jsem se s nimi vídal rád, se všema těma týmákama. Myslím si, že hlavně,  

co už jsem pak byl na DCM, tak už tohle společenství pro mě bylo hodně důležitý, 

protože když jsem byl týmákem, tak to bylo tak nějak přirozený v tu dobu,  

že jsme spolu žili jako komunitní život, že to bylo ne jen o tom, že spolu pracujeme, 

ale že se taky spolu modlíme, že ta naše společná práce vyrůstá třeba i ze společný 

modlitby, nebo z toho, že jsi s těmi lidmi každý den. Což už mi v té práci  

na DCM trochu chybělo. Tam už to víc bylo zaměřeno na to, že člověk jakoby  

jde do práce a tam si společně plní ty úkoly. Takže třeba 

na tom SFK tam pro mě bylo najednou zase důležitý to, že vytvářím to společenství, 

který mě zase obohacovalo v tom týmu. I třeba ve společný modlitbě.  

Když jsem byl na DCM, tak už jsem neměl třeba takovou šanci zažít to,  

že se s někým pomodlíme ranní chvály nebo večerní. Takže prostě společnou 

modlitbu. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Dokumenty. Otázka, co se dá považovat za dokumenty. Tak byly určitě 

doporučovaný Sekcí pro mládež dokumenty, který bychom měli mít nastudovaný, 

z kterých bychom měli vycházet při naší práci, protože P. Balík napsal mnoho  

knih a v mnohých se hodně věnoval mládeži a i tomu životu na DCŽM a DCM,  

tak to je takový to první, co se mi vybaví, když se řekne dokumenty,  

z kterých jsme vycházeli. Pak knížky o mládeži, který bychom měli znát. Já myslím, 

že některý jsem četl v té době, a zároveň jsem všechny ty obsahy slyšel v rámci  

těch přednášek na SFK, takže nepovažuji, že by to pro mě byly nějaké stěžejní 

knihy, z kterých bych vycházel a to. Ale jinak určitě jsme vždycky používali 

literaturu potřebnou k tomu, co jsme zrovna dělali. Za mě, když jsme připravovali 

víkendovou, měli jsme nějaké téma duchovní, tak použiji Bibli a třeba něco,  
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co si k tomu potřebuji načíst, protože byly i doby, kdy jsme ty duchovní témata měli 

my, že jsme nezvali žádný přednášející, protože to byly takové ty základy,  

které zvládne pracovník DCM, byť jsem to třeba neměl moc rád a plus k tomu 

materiály, který si člověk přečte jako k zamyšlení, úvahy někoho chytřejšího  

na toto téma. A určitě potom je spoustu příruček, jako co se týče volnočasových her, 

pedagogických aktivit. To si myslím, že jsem využíval hodně.  

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Pro mě určitě největší motivací byli mladí, mládežníci. Já mám rád lidi a v tomhle 

jsem se hodně našel v tu dobu. Zaprvé, já jsem cítil mladší a nějakým způsobem 

viděl, že je to smysluplný, že se mladí rádi setkají, že rádi někam jedou,  

že je to pro ně přínosný, že se společně užijeme a taky se můžeme vzájemně 

obohatit. Velkou náplní práce je ještě Entercamp, EntercampJunior, který se pořádá 

v rámci DCM a DCŽM dohromady a tam je hodně vidět, jak ti mladí rostou.  

Takže největší motivací jsou pro mě mladí. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Jo, pozitivní prvky. Hmm. Pro mě pozitivní prvky té práce byl jednak prvek nějaké 

té rodinné atmosféry, nebo i to, co jsme tam vytvářeli. V době,  

kdy jsem tam začínal, tak v rámci toho našeho týmu jsme fungovali dobře.  

Jako pozitivní vnímám to, že to nebyly jen pracovní vztahy, ale i takové ty lidské,  

a že jsem věděl, že se na ty své spolupracovníky mohu spolehnout,  

když třeba něco nezvládnu, že oni mě v tom dotáhnou a podpoří  

a zase třeba naopak. Takže to vnímám pozitivně, že to nebyla jen práce,  

kterou si člověk odpracuje, ale že tam spolu vytváříme i nějaké hodnoty.  

A pak už to, co jsem říkal, že to má nějaký význam, to co dělám, že má význam  

pro druhý, i když to nebylo někdy vidět třeba okamžitě, ale to porovnání  

těch 4 let nebo ještě těch 2, co jsem byl na DCŽM, takže vlastně 6 let,  

tak už třeba bylo vidět nějaký výsledky toho, že si třeba řekneš jo a tyhle děti  

jsem znal od 12 do 18 a mělo to smysl, že začaly jezdit na animátory a nějaký akce, 

nebo začaly samy sloužit druhým lidem. Takže v tom vnímám pozitiva,  

že se předávají ty hodnoty i dalším lidem, aby chtěli něco dělat v církvi.   

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Negativní určitě bylo to, že nás nebylo moc, jako že si myslím, že té práce, kterou 

jsme dělali, potažmo, kterou bychom ještě rádi dělali, tak bylo hodně na ty 3 lidi, 
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který tam byli, vzhledem k tomu, že ten náš šéf, nadřízený, který byl kněz,  

měl na starosti ještě další věci, ne jenom se plně věnovat DCM, tak to nebylo  

moc lidí a čas, který jsme na to měli. Já po těch letech už jsem hodně cítil,  

že mě to jako bere nějaký ten můj volný čas, který jsem pak už naplno dával nějak 

té práci, vlastně i proto, že mě to bavilo, ale vnímám to jakoby negativum toho,  

že se tomu člověk musí hodně vydat. Vlastně nepracuje se jenom v týdnu, ale jezdí 

se i na víkendovou, takže toho volného času potom moc není. A potom nějaký 

nedostatečný ohodnocení nebo vnímání té práce z vedení biskupství, jednak  

jako finanční ohodnocení, ale do toho bych se nechtěl víc pouštět, nejsou prostě 

v církvi asi velké platy, ale nevím, jak je to teď, jestli se situace zlepšila nebo ne. 

Ale ty platy nebyly veliký, já jsem to vždycky bral taky jako trošičku svojí službu 

dobrovolnou. A tak to člověk asi musí brát, aby se s tím smířil, a zároveň to potom 

pak bere ty hranice, co je ještě můj život soukromý a co už dávám prostě skoro 

zadarmo té práci. Ale takže to finanční ohodnocení a pak i nějakým způsobem 

vnímání jako ze shora, že odvádíme důležitou činnost, že to je důležitý,  

co se má v rámci diecéze třeba dělat. Starat se o lidi, v naší pastoraci starat  

se o mladý, což mi přijde, že je důležité. Přijde mi, že jsme trošku jako odtržení  

od zájmů vedení církve. Takže ta podpora třeba i v tom, že někdo uzná,  

vy to fakt děláte dobře. Takže i ta mi tam chyběla.  

• Když jste nastupoval/a, tak jste tam byli 2 + kněz. Pak přišla ale doba, kdy jste 

tam byl/a vlastně jenom sám/sama s knězem. Tak kdybyste to nějak srovnal/a, 

tak to muselo být velice náročné, ne? 

Tak to je určitě velký negativum práce v tom množství, kdy jsme byli tři,  

tak už to bylo málo a když dva, tak už to bylo hraniční. V tu dobu jsme museli 

okleštit hodně toho, co se dělalo před tím, vlastně se rozhodnout, co je podstatný 

teď, co zvládáme my a co prostě už musí se dělat třeba ve farnostech,  

v těch vikariátech si zorganizovat ty večery mladých, takže v tu chvíli  

jsme je přestali dělat úplně. Myslím si, že je to dobrý trend, pokud by se to uchytilo. 

Myslím si, že na mnohých místech fungují ty aktivity dobře a DCM bylo  

jen takovou podpůrnou rolí. Nicméně pořád toho bylo dost a myslím si,  

že i přes efektivnější rozložení práce, tak je to stále negativum v tom,  

že když se člověk věnuje pastoraci, tak musí taky sám v něčem pevně růst a myslím 

si, že by to mělo být to zázemí i na tom DCM, takže ten člověk se i s někým 
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duchovně sdílí, že v tom není osamocený třeba. Pro mě třeba to bylo těžký tohle, 

když jsem přišel do kanceláře a byl jsem tam sám, protože kněz tam třeba nebyl 

každý den v týdnu a vlastně se nemáš ani s kým poradit, je to takový  

hodně to. Takže to mi nevyhovovalo. A taky ještě co vnímám jako blbý,  

že se potom často střídali ti ředitelé, že jsem vlastně během tří let vystřídal tři šéfy, 

z nichž jako každý měl trošičku jiné pojetí a trvalo to. Neexistuje tam nějaký proces 

navazování, že by si to mohli pořádně předat. Takže to bylo vždycky hledání 

nového. A ta kontinuita té práce se podle mě jako vytratila.   

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Jako určitě s každým tím ředitelem to fungovalo malinko jinak, já tu větší dobu,  

co jsem tam byl, jsem pracoval pod tím jedním ředitelem a tenkrát,  

protože ten už měl DCM nějakou dobu na starosti už předtím, tak už měl nějaký 

zajetý systém, jak se ty věci jako dělaly, což myslím, že do určité míry to bylo 

dobře, že ty věci už byly jasně daný, nic se nedělo jako jen tak. Ale mívali  

jsme společný porady, kde jsme se o tom radili a vlastně jsme si tak nějakým 

způsobem demokratickým nebo společným domlouvali, kdo co si vezme na starosti, 

co kdo zařídí, kdo bude mít za co zodpovědnost a poměrně rovným dílem,  

že tam nebylo já jsem tady šéf. Jeho role ředitele byla spíš v tom, že to zaštiťoval  

a držel pohromadě v době, když bychom něco nezvládli nebo tak. Ale jinak  

jsme dělali rovným dílem, jak na tom vymýšlení, tak na té realizaci no. V pozdějších 

těch dobách, když už jsem tam byl sám, tak už to víc bylo o tom, že jsem musel 

vycházet z toho, jak jsme ty věci dělávali dřív a spíš si s tím poradit jakoby  

po svým. Ale pak mi chyběla ta konzultace.  

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

Měl by mít rád lidi podle mě. Myslím si, že to je jako hlavní předpoklad,  

protože v té době je hodně snadný dojít k vyhoření. Když člověk nemá rád lidi,  

tak už ho tam pak nedrží vůbec nic, aby to zvládnul. Takže nějaký lidský 

předpoklady s těma mladýma trávit čas a být s nimi rád. To si myslím, že je určitě 

důležitý. A potom myslím si, že se hodně mluví o tom, jestli by zaměstnanci  

pro to měli mít nějaký vzdělání, nějakou kvalifikaci, já osobně, co se týče vzdělání, 

já tu kvalifikaci nemám, pedagogickou školu jsem nedokončil,  

šel jsem potom pracovat, takže kvalifikovaný člověk nejsem,  

ale zase jsem od malička jezdil na různý křesťanský tábory, chaloupky,  



129 
 

který jsem pak začal vést, a myslím si, že pro mě daleko důležitější byla  

ta zkušenost, ta praxe v tom oboru, v práci s mladýma, a to si myslím, že by určitě 

měl člověk mít. A považuji za důležité se vzdělávat, ať už samostudium nějakou  

tou literaturou nebo prostě kurzy SFK, i když teda ta náplň některých těch mohla  

být lepší, aby to opravdu bylo odborný vzdělání pro tu oblast. A pro mě je určitě 

důležitý to nadšení, ta touha pracovat pro mladý a potom ta zkušenost, kterou člověk 

může de facto získat i díky tomu. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Asi to byly hlavně ty dílčí cíle, jako zvládnout to, co je před námi, přežít.  

No tak myslím si, že i ty víkendovky jsou potom i fyzicky náročný. Tak je člověk 

rád, když to přežije a může se jít vyspat, ale vím, že jsme si třeba stanovovali nějaký 

vize, co bychom rádi, kdyby se podařilo třeba rozjet, v tomhle tom místě,  

aby se setkávali, aby byli schopni potom něco sami vytvořit. Animátoři,  

kteří projdou kurzem, aby potom šli třeba, aby se zapojili dál nějak do služby, 

někteří aby šli dělat týmáky, někteří aby se nějak dál zapojovali ve farnostech, 

pomáhat nám na různých akcích, to se třeba ne vždycky dařilo, protože ti mladí 

odešli zase někam na vysoké, rozjeli se, takže vlastně si nejde úplně stanovovat cíle, 

protože kdyby si člověk stanovil takový cíl – kvantitativní, kvalitativní (animátoři), 

tak může strašně narážet na frustraci toho, že vlastně nevidí ty výsledky.  

A myslím si, že v té pastoraci my nikdy nemůžeme vidět, co opravdu pro ty lidi 

tohle znamená. To, že mohli dva roky z toho nějakým způsobem čerpat,  

a že se to může v jejich budoucím životě nějak odrazit, jací jsou, jaký mají vztah 

s Bohem a tak. Takže vlastně takový jediný cíl: pomoct lidem najít nějakým 

způsobem svůj vztah k Bohu, pomoct jim najít cestu ke vztahu k Bohu.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Jo jako na to setkávání s mnohýma, spoustu zážitků těch akcí, to je asi zbytečný 

všechno popisovat, ale určitě vzpomínám na všechny ty setkání, jakoby s lidmi  

a co jsme spolu připravovali i v rámci týmu DMC. Vlastně i občas vzpomínám  

na to, co jsme spolu připravovali i v rámci týmu DCM, že to byly hezký časy,  

když jsme jeli na zasedání autem a plánovali. A je to určitá část života, která mě 

obohatila a dneska vzpomínám, protože zažívám něco jiného. Vzpomínám  

na to určitě rád. 
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• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Já myslím, že bych se z dnešního pohledu snažil víc vymezit ten čas na práci,  

na tu činnost s mladýma a pro sebe. Protože to si myslím,  

že bylo potom už to, co mě velmi vyčerpávalo, že už mi ty hranice nikdo jiný 

nevytvoří, že dáš prst a ukousnou ti celou ruku, ta ruka je s vděčností přijímána  

a když jsi schopný něco dělat, tak jsou za to lidi rádi, protože těch lidí není opravdu 

moc, který by se aktivně zapojovali. Takže určitě jinak bych dělal to,  

že bych něčemu říkal ne, i sobě. Hlavně sobě, nemusím být u všeho,  

nebo tohle už je nad moje síly, tak už to prostě holt dělat nemůžu.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? Mě by zajímalo, jestli byste dokázal/a 

nějak srovnat, jak se to během střídání vedoucích měnilo. 

Určitě jsme víc akcí dělali za toho prvního vedoucího, nejvíc akcí co jsme jakoby 

dělali, špatně se mi to už jakoby hodnotí tím, jestli to znamená, že je to nejlepší, 

Bylo to daný tím, že už ten vývoj je tam takový dlouhodobější. Byl to člověk,  

který měl nějakou vizi, toho, jak chce, aby ty věci nějak fungovaly. I když ne třeba 

všichni se s vidinou toho, že to bude běh na dlouhou trať, ale prostě nějaký akce  

se dělaly, jakože před námi – škola modlitby, škola partnerských vztahů,  

a že se je nějakým způsobem snažili rozjet, nefungovalo to, tak se to pak zanechalo. 

Jo a taky byly to prostě nějaký v uvozovkách slepý cestičky, prostě snaha něco 

rozjet, která se pak musela upustit. A takže já jsem přicházel na DCM,  

tak si myslím, že mojí výhodou bylo, že jsem nastoupil už do rozjetého vlaku,  

kdy ty věci už byly nějakým způsobem rozjetý, šlapaly a vlastně jsme pokračovali 

v té linii s tím, že ta snaha byla pořád dál, rozvíjet ty věci. Potom jako, logicky,  

že jsme toho dělali hodně, protože ty věci byly zajetý a skrz to jsme se snažili 

přidávat ještě něco dalšího. Jako chybu vnímám, že ty věci byly mnohdy  

na té rovině toho, že jsme věděli, jak to děláme, že to nebylo nějakým způsobem 

zpracovaný, nějaký materiály. Náplně prací na DCM nikde nejsou zanesený.  

Takže po tomhle střídání šéfů to vedlo k tomu, že tam nebyla ta kontinuita, rychlý 

střídání, ideální by samozřejmě bylo, protože je potřeba i lidsky pro ty kněze,  

aby šli dělat něco jiného. Ale ideálem by bylo, aby rok mohli spolu nějak pracovat, 

předávat si ty svoje už nějakým způsobem zajeté koleje, aby ten nový mohl přinést 

něco nového a měl z čeho vycházet. Myslím si, že velký problém bylo,  
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že se to rychle střídalo. Pro mě největší část bylo pracovat s prvním vedoucím  

a zbytek si moc nevybavuji. 

• Jak vycházelo DCM a DCŽM? 

Já mám s lidmi z týmu přátelské vztahy. Všichni, co tam byli, jsou moji kamarádi, 

ale myslím si, že ta spolupráce, co tam byla, byla občas náročná.  

Těžko se mi to nějak pojmenovává, možná trošku rivalita, ale to není úplně  

to správný. Každý v jiný pozici, každý, co musím dělat, co musí, jakože 

spolupracovat. My jsme ty akce zajišťovali, ale pak jsme přijeli do prostoru týmáků, 

kam jsme jim přijeli de facto trochu šéfovat. Ale jinak to bylo přátelské. 

Každopádně spolupráce si myslím, že byla strašně náročná. Bylo to krásné období, 

krásný čas.  

9. rozhovor – pracovník DCM 4 roky 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Bavila mě práce s mládeží a organizování akcí. Bylo to svobodné rozhodnutí. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Ne. Byla to dobrá zkušenost i duchovní formace. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Vymýšlení a organizování akcí pro mládež od 14 let. Akce byly buď víkendové, 

večerní a v létě i týdenní táborového charakteru. Jednalo se o duchovně-formační 

aktivity zaměřené zejména na prohloubení křesťanské katolické víry a vytváření 

dobrého prostředí pro zdravé vztahy mezi mládeží. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Určitě nějaké organizační a odborné informace, duchovní orientaci – formaci  

a také povzbuzení. Sdílení zkušeností s kolegy z ostatních diecézí; organizační 

zkušenosti v mezinárodních týmech; funkce v různých komisích - např. pro tvorbu 

materiálů k celorepublikovému kurzu partnerských vztahů, v rámci skupiny Iustitia 

et Pax o metodice náboženské výchovy na křesťanských školách; vyslanci  

na konferencích o mládeži např. v Sarajevu s projektem signaly.cz, setkávání napříč 

řády, hnutími. 
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• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Z papežských encyklik; z materiálů salesiánské kongregace pro práci s mládeží; 

z knih, spisů vybraných duchovních autorit, moderní křesťanské formační literatury 

- Anselm Grün, David Torkington, Dominik Duka, C.S.Lewis, P. Kodet atd. Knihy 

o hrách, aktivitách s mládeží, psychologické hry, divadlo forum, atd. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Posun - získání nových zkušeností - možnost posunout někoho dalšího – Kristus. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Multifunkčnost. Člověk se naučil i nemožné. Dynamická práce v mladém prostředí. 

Možnost duchovního růstu - měl-li člověk dobré vedení. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Bez soukromí a volného času (v týdnu v kanceláři, o víkendech na akcích). Zpětně 

vidím úskalí v nevyzrálosti - člověk bojuje sám se sebou a přitom by měl posouvat 

mladé lidi, kteří bojují ještě více se sebou. Jsem zastáncem  

toho, že jak na DCŽM tak DCM by měli být lidé dostatečně vyzrálí duchovně,  

nebo s dobrým vedením mimo zaměstnání - lze se tak vyhnout rychlému pocitu 

vyhoření. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Vedení se samo o sobě vyvíjelo souběžně s manažerskými zkušenostmi.  

U kněze - zpočátku byly sklony k autoritativnímu jednání, posléze jsme měli  

i chvilky liberální, až jsme ukotvili v demokratickém systému - vše se odvíjelo  

i od přání biskupa, ke kterému jsme chodívali na vizitaci a obhajovali fungování 

centra jako takového. Situace byla o to těžší, že vedoucí rozjížděl novou koncepci 

centra na velmi vetchých základech a stejně i rozjížděl funkce kaplanů pro mládež. 

Pro mnohé kněží to bylo pole neorané s různými předsudky, často tuto službu brali 

jako přítěž. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

Určitě by měl mít lidské předpoklady, odborné praktické zkušenosti a duchovní 

předpoklady. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Chtěl jsem být dobrým člověkem, který upřímně hledá Krista a tím příkladem  

i pomáhá hledat Krista ostatním.  
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• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Rád vzpomínám na setkání s konkrétními mladými lidmi, na SFK, České 

Budějovice a výhled na Ktiši. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Více bych se modlil za sebe a lidi kolem mě a byl více trpělivý. Více bych mlčel  

a snažil se být milosrdný, laskavý a naslouchající. Zříkal bych se svých slabostí  

ve jménu Ježíše Krista a přibíjel je na jeho kříž. To jsem dřív neznal a věřím,  

že bych si ušetřil spoustu nešťastností a nedorozumění, kdybych to tak praktikoval 

dříve. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Je dobré mít v takové službě přátelé, kteří jsou v Pánu dobře ukotvení, a je jedno,  

k jaké spiritualitě se přiklánějí, když jsou v Kristu Ježíši. Čím víc se chce člověk 

Bohu přibližovat, tím více se zlý snaží mu to hatit. Když člověk není ukotvený  

a nemá dobrou duchovní podporu, lehce může sklouznout a nechtěně  

svézt i jiné, obzvlášť když je ve vedoucí funkci. A to si myslím je podstatné,  

vědět o svých slabostech, zříkat se jich a stát v pravdě k Bohu, sobě a ostatním,  

pak můžu nést dobré ovoce. 

10. rozhovor – pracovník DCM – 4 roky 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Svobodné určitě ano, dozvěděl jsem se při náhodném potkání kamarádky-

spolužačky, která tam asi končila, že na DCM hledají člověka, který by pracoval 

s mládeží, já měl čerstvě po VŠ a práci jsem v tu dobu neměl.  

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Ne, ale bylo to někdy hodně náročné na síly a komunikaci se zvláštními lidmi,  

kteří občas měli patent na rozum či na vše a názor podřízených ne zcela přijímali. 

Někdy se zdálo, že kolárek u krku byl znakem toho, že komunikace bude ztížená. 

Ovšem spolupracovali jsme i s kněžími, kteří byli zcela normální, upřímní,  

nic ze sebe nedělali, nehráli divadlo, byli upřímní a pro mladé hodně nasazeni. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Vedení animátorských kurzů. Spolupráce s ostatními centry v ČR a z toho příprava 
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řady setkání. Spolupráce s katechetickým centrem (společné akce) či spolupráce  

se zahraničím (Rakousko, Německo). 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Pravidelně. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Obohacující bylo setkávat se se zapálenými lidmi, kteří se pro církev dokázali 

nasadit. Byla jich tam řada. Někdy byl přínos i v informacích, jak co organizovat  

a realizovat. Ovšem ne jednou to na mne působilo dojmem, že je to skutečně  

a opakovaně ztráta času (žvanění, neodbornost…), takže na SFK jsem se netěšil. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Nevím, existovaly nějaké manuály či směrnice ze sekce, pak jsme čerpali  

ze studijních materiálů z vejšky, pokud člověk chystal nějaké přednášky,  

tak z odborných publikací, ale konkrétně si nevzpomínám. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Setkávání s mladými lidmi, jejich ochota pomoci při různých akcích,  

jejich prožívání víry-vztah k Bohu či lidem, jejich zpětná vazba, že je akce či kurzy 

námi realizované oslovují a že se i jejich mladší sourozenci přihlašovali do nižších 

kurzů (animátorů). Spolupráce se zahraničím: oproti nám byli lidé  

z těch zahraničních center v pohodě, zdálo se mi, a nejenom mně, že jsme v takové 

zvláštní křeči a napětí. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Tak určitě práce se zapálenou mládeží, oboustranná formace, vzor víry a upřímnosti 

(u některých mladých). Dále seznámení se s fungováním církve zevnitř, hluboká  

a celoživotní přátelství s některými. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Tak časová náročnost určitě (víkendy, prázdniny, kdy se zpravidla zbytek rodiny 

setkává při společných akcích). Někdy velice složitá komunikace s některými 

nadřízenými, kdy neexistovala diskuze, ačkoli se i ukazovalo, že kroky takovými 

jedinci uskutečněné či prosazované, nemusí být vždy prospěšné a bezpečné.  

Velmi těžká domluva, když člověk v nějakých autech biskupství vozí děti,  

tak aby ta auta v zimě topila, aby jim fungovaly stěrače, aby svítila a aby měla 

technickou kontrolu (to vše jsem zažil, ne jenom já, a jednou i sankcionován policí). 

Dále dávat zaměstnancům DCM více prostoru, aby když nejsou v práci,  
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tak nemuseli být „opět v práci“. Obnovy, SFK, povinnosti v práci - víkendovky, 

akce doma i v zahraničí rozebraly soukromí člověka výrazným způsobem. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Někdy demokraticky, že jsme se o věcech radili, někdy manipulativně rozhodně  

ano (kněz nadhodil nejednou otázku apod., ale pak bývala reakce, jak to uděláme, 

z které bylo opakovaně znát, že rozhodnutí bylo dáno dopředu asi 50 milionů 

světelných let), ale ze slušnosti a pro vyvolání pocitu demokratického vedení byla 

vedoucím vznesena otázka-poradit se, jak to budeme realizovat. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

Určitě lidské, odborné, jak vzdělání, tak i praxi. Také duchovní předpoklady.  

Měl by mít dynamiku, že dokáže lidi oslovit, namotivovat, měl by mít taky smysl 

pro humor, aby se s ním cítili mladí i kolegové dobře. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Byly to dílčí cíle - dokončit rozjeté akce a kurzy dlouhodobějšího rázu, aby člověk 

nemusel odejít uprostřed rozdělané práce, nepůsobí to pak dobře. Být dobrým 

příkladem (neranit a neovlivnit negativně svěřené mladé). 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na zapálené mladé, společné modlitební večery s mladými, ranní adventní roráty 

s mladými, dobré vztahy s dětmi i mladými (rádi nás vyhledávali a pomáhali  

při jiných akcích, ve chvílích, kdy jsme nemívali už moc sil). 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Těžká otázka. Když je člověk ve vztahu podřízeném, ne vždy si dovolí mluvit 

otevřeně, ale asi by to neškodilo častěji říci, co je manipulace, zneužívání,  

co se rozchází s křesťanskou vírou, co je trapné a hloupé, dětinské atd. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Práce byla pro mne obohacující a setkání s mimořádnými osobnostmi ze strany 

mládeže. Hluboké pouto se svým kolegou, přítelem, že jsme se dokázali podržet  

a pomoci si v komplikovaných situacích. Dále jsem se těšil na to, až budu někdy 

pracovat v „méně“ věřícím prostředí, že by ty vztahy mohly být upřímnější.  

Tak to mám nyní a zatím se mi to prostředí zdá zdravější, reálnější. Problém  

je v tom, že někdy člověk zažije nějaké podrazy a nepříjemné jednání ze strany 

věřících, a to pak více bolí. Rád vzpomínám na řádové sestry z biskupství,  

jejich opravdovost a nasazení. 
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11. rozhovor – kněz – 1,5 roku 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Bylo to rozhodnutí, které mi dal biskup. Bylo to v rámci poslušnosti. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCM? 

Určitě. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Zprostředkovávat snahu biskupa jeho starosti o mládež. Poskytovat mu nějaké 

informace. V rámci DCM je to spolupráce na některých projektech, které se týkají 

Sekce pro mládež v rámci republiky. Spolupodílet se na vytváření Sekce  

pro mládež.  Koordinovat kaplany pro mládež. Vzdělávat a vést mladé lidi 

především formou třeba animátorů. Dělat různé akce na diecézní úrovni pro různé 

věkové kategorie různého zaměření. Jsou to náctiletí, středoškoláci, vysokoškoláci, 

ministranti. A modlit se za mladé. Sám se vzdělávat vzhledem k tomu, co je potřeba 

v té funkci. Také řídit kancelář DCM a být součástí pastoračního týmu  

a v pastoračním středisku. Být delegátem pastoračního střediska na vikariátních 

konferencích a farnostech diecéze. Poté také určitě předávat informace, koordinovat 

vikariátní zástupce v jednotlivých vikariátech. Dávat informace z vikariátu  

a přijímat informace z vikariátu a dál s nimi zacházet v rámci různých statistik  

a plánování a organizace práce s mládeží.   

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Je to na několika rovinách. Za prvé je to moje povinnost, která vychází ze stanov 

Sekce pro mládež, kterou schválili všichni biskupové v rámci ČBK.  

Dává mi to vlastně nějaký širší rozměr v mé službě. Ponětí o tom, co se děje.  

O nějakých trendy věcech. O sociologickém rozpoložení těch věkových kategorií, 

kterým se vlastně věnuji. O tom být v obraze co se děje v církvi, co dělá církev  

pro mladé. Také je to o vzdělávání. Setkání se s novými lidmi v rámci republiky, 

nebo vlastně i světa, které tam zveme. Práce s novými technologiemi. Psychologie. 

Také je to o utváření vztahu napříč jednotlivých center v rámci republiky.  

Je tam spoustu věcí řešeno v rámci spolupráce na různých projektech.  

Je to také inspirace pro moji službu a pro celé pastorační středisko, kde vlastně 
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předávám ty jednotlivé zkušenosti, možnosti a nápady. Potom je to také duchovní 

rozměr, kde se společně setkáváme, abychom se modlili za mládež v naší republice 

v rámci SFK. A také utváření vztahů s řediteli, s kterými si jako s kněžími  

teď nejvíce rozumím, protože řeší obdobné, nebo stejné problémy  

jako já v tom místě, kde jsem. Pak je to také formou nějakého odpočinku, načerpání 

inspirace a chuti do pastorace. Sdílení zkušeností s druhými. 

• A zasedání sekce pro mládež?  

To bude asi obdobné. My se tam jako ředitelové jednotlivých center podílíme  

na vytváření různých materiálů, které jsou závazné pro Sekci pro mládež  

a pro její jednotlivé členy. Teď děláme vlastně podklady pro nějaká zasedání 

třeba biskupské konference. Studijní podklady pro animátory, nebo pro studijně 

informační kurz. Rozhodujeme věci, které se týkají budoucnosti organizace kaplanů 

pro mládež, jednotlivých aktivit na úrovni republiky. Ať už je to třeba celostátní 

setkání mládeže, setkání animátorů, různé projekty, které souvisejí se světovými dny 

pro mládež. A potom také určitě společné projekty na úrovni nás ředitelů.  

Opět se jedná o nějakou spolupráci v rámci našich schopností, kdy děláme některé 

projekty dohromady na základě nějakých našich vlastností a schopností,  

které můžeme sdílet s ostatními. Což už je nějaká inspirace, povzbuzení. Poznávání, 

jelikož je zasedání vždy na jiném místě. Takže poznávání těch místních podmínek  

té konkrétní diecéze a té funkčnosti jednotlivých center. A osobní kontakt s biskupy, 

protože vždy na těch zasedáních jsou vlastně alespoň částečně diecézní biskupové 

těch míst, kde se to zasedání odehrává. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Tak jsou to určitě dokumenty, které vytváříme v rámci Sekce pro mládež.  

Ať se jedná o závěry republikového fóra mládeže, nebo diecézního fóra mládeže. 

Potom jsou to dokumenty, které jsme schválili v rámci Sekce pro mládež.  

Třeba konkrétně směrnice pro animátorský kurz. Potom jsou to věci, které byly 

schváleny v rámci ČBK pro Sekci pro mládež. Jejich stanovy a náplň práce 

jednotlivých center a konkrétních ředitelů. Také jsou to nějaké dokumenty,  

které se týkají vnitřního řádu naší diecéze a dekretů, kterými jsem jmenován v rámci 

ČBK a také v rámci diecéze. Poté jsou to nějaké podkladní materiály, které se týkají 

práce s mladými. Ať už jsou to nějaké knihy, které se zaměřují přímo na pastoraci 

mládeže, nebo církevní dokumenty, které se týkají také práce s mládeží na nějaké 
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úrovni světové. Potom jsou to také nějaké odborné knihy a články, které se týkají 

třeba psychologie, sociologie zaměřené na pedagogiky zaměřené na mladé lidi.  

• Dokázal byste vyjmenovat nějaké knížky o pastoraci mládeže?  

Jenda Balík a potom jsou to tedy nějaké odborné psychologicko-pedagogické věci  

a to si teď přesně na autora nevzpomenu. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Aktuální věc, která mě někam posouvá vzhledem k tomu, že se musím naučit nové 

věci, abych ji zvládl. A asi setkání s mladými lidmi, jejich energie  

a jejich bezprostřední prožívání víry v rámci společnosti a v rámci toho,  

že jsou třeba mladí. Potom je to také touha v životě něčeho dosáhnout v rámci 

využití mých schopností a vlastností, které mám od Boha. Také je motivací určitě 

můj představený diecézní biskup, kterému záleží na mladých lidech,  

na našem středisku, a touží po tom, abychom se mladým lidem věnovali.  

• To myslíte pana biskupa Pavla, nebo pana biskupa Vlastimila?  

Pana biskupa Vlastimila. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Kontakt s mladými lidmi, s mladou církví. S lidmi, kteří prožívají jinak tu víru  

než většinová společnost, která navštěvuje liturgie v diecézi. Potom spolupráce  

s jednotlivými pastoračními centry v rámci pastoračního střediska. Kontakt  

s biskupem. To, že se vlastně pořád něco děje a to, že se člověk vlastně musí učit 

nové věci. Což mě posouvá dál a rozvíjí mojí osobnost, moje schopnosti  

a zkušenosti.   

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCM 

Negativní je nespolehlivost mladých lidí. Jejich spontánnost, že se rozhodují  

na poslední chvíli. Negativním prvkem je také to, že nebydlím tady v Českých 

Budějovicích, takže musím skoro každý den dojíždět do práce. Což je určitě 

negativní. Zabírá to čas, je to náročné a vyčerpává mě to. A bude to taky shánění 

schopných zaměstnanců na DCM, kteří by žili pro mladé a byli ochotni  

se spolupodílet na pastoraci mládeže naší diecéze. To je hodně těžké sehnat takové 

vhodné spolupracovníky. A určitě do značné míry komunikace s vedením diecéze 

a jejími představenými v rámci systému fungování církve a naší diecéze.  

Potom také to, že nemáme v každém vikariátu kaplana pro mládež a člověka,  

který by byl schopný něco dělat a chtěl by tomu věnovat svůj čas a schopnosti.  
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A nedostatek kvalifikovaných spolupracovníků v rámci diecézního centra mládeže, 

jejich počet. Finanční ohodnocení. To, že nemáme jako diecéze rozpočet na mládež. 

A že není mládež v rámci financování biskupství podporována. Co se týká platu 

zaměstnanců a provozu kanceláře. 

• V jakých vikariátech chybí kaplani pro mládež?  

Vikariáty Tábor, Budějovice venkov, Písek. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Děláme to, co se musí dělat. A jenom to, co se musí dělat, protože na jiné věci není 

kapacita, ať už fyzická, protože je nás tak málo, nebo vůbec časová. Jsou nějaké 

věci, které se musejí dělat, které jsou v diecézi zaběhnuté. Které vyplívají  

ze směrnic toho, co by tedy mělo diecézní centrum mládeže dělat a jak by mělo 

působit. Takže myslíš, že je to spíše autoritativní ze strany biskupa. Systému.  

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCM?  

No, o tom jsme se už bavili jindy. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout? 

 Určitě nějak zefektivnit tu práci, připravil jsem pro biskupa nějakou vizi,  

jak by to v naší diecézi mohlo v téhle době fungovat za těch okolností,  

které jsou před námi. Takže to byla moje vize, kterou mám nějak sepsanou,  

a která se týká naší diecéze a té doby, ve které žijeme. Vycházím z nějakých 

předpokladů, které bych očekával, že budu mít v rámci toho, aby to mohlo fungovat. 

Vlastně ta vize je v takových třech fázích, jak by to mohlo fungovat. Jakoby  

být smysluplný, což teď asi není. Ta efektivnost a to nastavení není dobré.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte?  

Jsou to asi konkrétní akce, které se nám povedly. A jednotlivá konkrétní setkání  

s lidmi, kteří zažili na tom setkání společenství a přítomnost Boha. Určitě i v rámci 

Sekce pro mládež to obohacení a lidské vztahy. A to, že moje služba je vlastně 

specifická v rámci církve. A že něco takového vlastně v budoucnu nikdy nezažiji. 

Až je vlastně ojedinělé, že nemám žádnou farnost a že mám takovouhle starost  

o mládež. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak? 

Snažím se podle toho plánu, nebo té vize, kterou jsem se měl odprostit od závislosti 

na Ktiši a na tom, že pastorace mládeže se bude odehrávat jen na Ktiši. 
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• Napadá Vás ještě něco k DCM? Co byste chtěl/a změnit?  

Jo, to je určitě spoustu věcí. Například zaměření, které je závislé na počtu 

spolupracovníků na DCM, ale určitě víc evangelizačního charakteru, protože mladí 

lidé v naší diecézi nejsou. Nejsou tam přítomni vůbec. Jsou tam vlastně malé děti, 

ale pak se stává v tom kritickém období 12-14 let, že přestávají chodit do kostela.  

A proto podpořit tady tu věkovou kategorii a na ni se zaměřit. Dělat evangelizační 

projekty na středních školách, na intrech. Pak se to týká nějakých různých fází -  

ať už jsou to jednotlivá společenství, které v diecézi moc není. Na jejich vedení, 

informace lidí, které to společenství vedou. Nějaké potřebné podkladní materiály 

pro ně. Potom je to určitě otevřenost pro lidi mimo církev a zaměření se na lokální 

pastoraci na úrovni vikariátu a nedělat vlastně primárně tak, jak to bylo dřív  

tu pastoraci, která by se odehrávala na Ktiši, kde bychom čekali, až pro nás někdo 

přijede. Spíše tedy za těmi jednotlivými skupinami lidí v té diecézi, v tom vikariátu 

připravovat program, že by se jednalo o jednodenní akci, nebo vícedenní.  

Pak je to také rozvoj spolupráce s kaplany pro mládež, nějaké pravidla na setkání, 

informace a vyčlenění určité části pracovního úvazku přímo konkrétně  

pro mladé lidi. Jejich školení a informace k tomu, aby byli schopni evangelizovat, 

nebo dělat různé projekty třeba na středních školách pro nevěřící hledající lidi  

a jejich zapojení do nějakých diecézních projektů a diecézních akcí. Určitě taky 

finanční stránka fungování DCM a snaha získat více peněz, nebo alespoň nějaké 

peníze z biskupství a vhodné finanční ohodnocení zaměstnanců DCM  

a jejich adekvátní počet k tomu, aby šlo uskutečnit některé projekty v rámci diecéze. 

• Kolik myslíte, že by mělo být tak pracovníků na DCM?  

To by záleželo právě na těch konkrétních programech, na kterých bychom se shodli 

s diecézním biskupem, a podle toho by se vše odvíjelo. Ten jejich počet.  

Je to ve fázi udržování. My jsme vlastně diecéze, která má nejméně zaměstnanců  

na DCM. 

Rozhovor 12 – pracovník DCŽM – 1 rok 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Už na střední škole jsem jezdil pravidelně na DCŽM, kde jsem se blíže seznámil 

s týmáky a toto povolání mě lákalo. Říkal jsem si, že pokud se nedostanu  

na VŠ, půjdu do týmu. Na VŠ jsem se dostal a během studia na to už pozapomněla. 
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Během posledního ročníku jsem ale mnohokrát zaslechla Boží volání,  

že mě chce mít právě na Ktiši. Přišlo mi to zcela bláznivé rozhodnutí, vše opustit  

a odstěhovat se na druhý konec republiky, ale Hospodin má občas bláznivé nápady, 

jako třeba chodit po vodě, jsem toto volání přijal a rozhodl se vystoupit  

ze své loďky. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Ne. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Velmi pestrá činnost – jednak starání se o dům a kostel (úklid, výzdoba, nástěnky, 

praní, žehlení, vaření) a příprava programu pro děti, mládež i rodiny,  

které k nám přijížděly (společné modlitby, hry, diskuze), také nízkoprahový klub 

Jablíčko, který tu pro místní děti vznikl. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Zasedání jsem se neúčastnil, na SFK jsem jezdil. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Především to byla setkání s lidmi, kteří dělají stejnou (podobnou) práci, možnost 

sdílení s nimi, odpočinek (psychohygiena – změna prostředí), exercicie – velká 

duchovní zkušenost. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Z dokumentů žádných. Pokud se myslí knihy obecně, tak určitě z Bible, knížek  

o modlitbě, knihy s hrami. Také jsem hodně spolupracoval s internetem. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Víra v Boha, touha sloužit Mu, být tu pro druhé. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Setkání s různými lidmi, vnímání Boží blízkosti skrze druhé, jejich svědectví života, 

nová přátelství, vlastní sebepoznání a získání větší sebejistoty, zbavení strachu 

z vaření pro druhé, pocit přijetí v týmu i od účastníků, z pokoje do práce to bylo pár 

kroků, kaple v domě, krásné prostředí, výhled, mnoho dobrodružství. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Někdy pocit osamělosti a „ponorky“ (se stejnými lidmi pod jednou střechou), 

 pouze jeden den volna týdně a plné víkendy, nespecifikovaná pracovní doba (někdy 

toho bylo hodně, jindy méně), asi hodně záleží na týmu, který se zrovna sejde, 
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pokud si lidé nesednou, je to pro ně náročnější. I já někdy musel s ostatními v sobě 

trochu bojovat a hledat si cestu. Nevím, už je to dlouho a moc mě nenapadá. – 

možná špatná dopravní dostupnost.  

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Liberálně, dostávali jsme rámcové úkoly a bylo na nás, jak si s tím poradíme – 

některé úkoly jsem si musel nechat předem schválit, jiné byly zcela v mé režii. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Tak určitě lidské – empatický, přátelský, vnímavý, upřímný, kreativní, pokorný, 

ochotný spolupracovat, spolehlivý, zodpovědný, otevřený, vstřícný. Praxi  

mít člověk nemusí, tu získá. Taky by měl mít duchovní předpoklady – věřící,  

který se snaží hledat a naplňovat Boží vůli. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Ne, možná si dát čas k vlastnímu poznání a překonávání se. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na přátele, na chvíle modlitby - společné i osobní, na různé prožitkové aktivity,  

na práci se dřevem, na malování, na společné týmové aktivity. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Určitě něco ano, ale přiznám se, že už je to dlouhá doba na zpětnou vazbu.  

Asi bych více využíval kapli, byla bych sebejistější a více bych se snažil navázat 

kontakt s lidmi, kteří za námi jezdili. 

• Jak dlouho myslíte, že je vhodné pracovat na DCŽM? 

Jeden rok. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Nevím. 

Rozhovor 13 – pracovník DCŽM – 1, 5 roku 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Duchovní rozvoj, uplatnit absolvovaný animátorský kurz, otevřít se mladým lidem, 

naučit se dobře komunikovat; rozhodnutí bylo svobodné. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Ano, bylo to díky době, kdy jsme byli v týmu jen dva. 
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• Co bylo náplní Vaší práce? 

Organizace a tvoření programu víkendových akcí, zajišťovat technické zázemí fary, 

které bylo celodenně otevřené mladým lidem, tvořit dobrý tým. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Zasedání Sekce pro mládež se účastnil jen vedoucí, SFK jsem se zúčastnil,  

bylo to povinné a absolvoval s certifikátem. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Organizační a odborné informace, pak také duchovní orientaci a samozřejmě 

povzbuzení. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Bible, Youcat, kniha se seznamovacími hrami, jak vést společenství a modlitbu – 

přesně nevím, jak se knihy už jmenovaly. Pak z poznámek ze SFK.  

A taky kuchařka.  

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Bůh. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Duchovní zázemí, SFK a kontakt ostatními týmáky z ostatních DCŽM, týmová 

práce. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Žádný osobní život, znevýhodněné postavení díky introvertní povaze, přetížení. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Zpočátku spíš autoritativně, ale postupem času demokraticky. O věcech  

jsme se radili. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Lidské a duchovní předpoklady určitě. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout? 

Duchovní rozvoj, zlepšení komunikace. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Setkání vysokoškoláků, Entercamp, nová přátelství, krásné modlitby. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak? 

Nevím, třeba jsem mohl po roce odejít. 
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• Jak dlouho myslíte, že je ideální být na DCŽM  v týmu? 

Z dnešního pohledu myslím, že jeden rok. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Měl by asi fungovat nějaký supervizor, nebo nějaký nezávislý psycholog,  

který by pomáhal týmu. 

Rozhovor 14 – pracovník DCŽM – 1 rok 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Nedostal jsem se na VŠ a kamarád mi řekl o této práci a nabídl mi ji. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Ani ne. Spíš jsem se někdy těšil, až tam skončím, to když byly nějaké krize v týmu. 

Avšak nyní vzpomínám na toto období velice rád a lituji toho, že jsem si tuto práci 

neužil víc. 

•  Co bylo náplní Vaší práce? 

Staral jsem se o chod fary, připravoval akce pro křesťanskou mládež, zřizoval 

nízkoprahové zařízení pro místní děti. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Nové přátelé, poznání sebe sama a lokality ČR. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Z žádných. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Pochvala. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM  

Práce v krásné lokalitě, nízkoprahové zařízení, společenství, duchovní rozměr, 

získání nových přátel, legrace. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM  

Obtížná komunikace v týmu, nízké platy, malé množství návštěv rodného domova. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Demokraticky, o všem jsme se radili. 
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• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Lidské, praxi, duchovní předpoklady.  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Chtěl jsem růst ve víře. 

•  Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na věci dobré i zlé, dokonce na ty zlé už jenom v dobrém. 

• Jak dlouho myslíte, že je ideální být na DCŽM? 

1 – 2 roky. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Víc bych se snažil vytěžit z nabízených možností, které jsem tam měl. Nemyslel 

bych tak na to, co budu dělat, až budu z DCŽM pryč, ale žít víc přítomností. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Doteď jsem v kontaktu s místními dětmi, které navštěvovaly nízkoprahové zařízení. 

Rozhovor 15 – pracovník DCŽM – 3 roky 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Nacházel jsem se v přechodové životní fázi, kdy jsem se rozhodoval, jakou cestou 

jít dále. Vzhledem k tomu, že na DCŽM nastoupil můj kamarád, rozhodl jsem se jít 

mu pomoci dané centrum trošku oživit a rozhýbat. Moje rozhodnutí bylo zcela 

svobodné v rámci momentální svobody.  

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Nelitoval. 

•  Co bylo náplní Vaší práce? 

Úklid domu, starost o zázemí, práce se dřevem, příprava akcí, realizace akcí, práce 

s webem, tvorba plakátů, apod. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, zasedání Sekce pro mládež i SFK. 

• Co Vám tato setkání dala?   

Zasedání Sekce pro mládež byla povětšinou ryze pracovní, připravovala  

se velká setkání, většinu času se schůzovalo. Jelikož jsem 5 let pracoval v církvi, 

bylo příjemné potkat známé tváře. SFK je více odpočinkový, nicméně nebýt setkání 

s přáteli (pracovníky z jiných center), považoval bych tento kurz za ztrátu času. 
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Postupem času jsem z tohoto důvodu přestal na tato setkání jezdit.  

Možná jsou ale důležitá pro někoho, kdo je v tomto prostředí nový.  

Mně ale formace přišla nedostatečná či nesplňovala má očekávání. 

•  Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Vyjma Bible z žádných. Respektive žádné speciální dokumenty nebyly k naší práci 

potřeba. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Služba Bohu a lidem. Když člověk viděl, že se Bůh mladých lidí dotkl,  

že se skrze pořádané akce posunuli, lidsky a duchovně zráli. Vidět, že Bůh jedná, 

bylo největší motivací. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Nová přátelství, proniknutí určitého řádu do vlastního života, ujasnění si povolání, 

hledání vlastních obdarování, vyzkoušení nových věcí, rozšíření obzorů, možnost 

účastnit se různých akcí a být tím i formování, čas na duchovní život. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Častá přetíženost, nedostatek odpočinku a volného času, bídná duchovní formace. 

Práce na DCŽM často modelem připomínala život v řeholní komunitě, pokud  

ale člověk nemá takové povolání, bylo to hodně náročné, protože se žije 

komunitním způsobem života, ne pracovní dobou, která klasicky trvá 8,5 hodiny.  

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Myslím, že bylo použito více modelů. Něco bylo rozhodnuto autoritativně, mnoho 

(většinu) věcí jsme ale řešili dohromady. Domluvené výstupy mohly být v určitých 

mantinelech splněny liberálně dle představ osoby, které byl úkol svěřen. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Především kvalitní duchovní předpoklady, horlivost pro Hospodina, chuť se učit, 

hledat Jeho vůli, nechat se vést. Odborné (teologické) vzdělání nepovažuji  

za důležité. Hodně ale záleží na rozdělení úkolů. Praxe mi také nepřijde zásadně 

důležitá, Bůh si vyformuje ty, které povolal. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Ano, rozlišit, kudy se vydat dále a získat do svého života řád.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na lidi, se kterými jsem pracoval, na některé akce, modlitby. Místy i náročné chvíle. 
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• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Patrně nic. I moje vlastní chyby napomohly růstu a poznání Boha. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Nic mě nenapadá. 

 

Rozhovor 16 – pracovník DCŽM – 2 roky 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Rozhodnutí bylo určitě svobodné. Navazoval jsem na dobrovolnickou službu  

na DCŽM, podílel jsem se na vedení animátorského kurzu a některých akcích,  

které tam probíhaly. Poté to tedy vyústilo v to, že jsem šel na DCŽM na plný 

úvazek. 

• Jak dlouho jste dělal/a dobrovolníka?  

3 roky určitě. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Mockrát. Zpětně ne. Ale byly tam určitě některé momenty, kdy věci  

úplně nevycházely. Byly chvíle, kdy jsem litoval. Říkal jsem si,  

proč tady jsem a jaký to má význam, smysl. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Zajišťovat chod centra, jak po stránce materiální, tak po stránce organizační - 

vymýšlet programy, akce.  

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

SFK jsme měli povinný. A zasedání Sekce jsem zažil jednou jako nepřímý účastník.  

• Co Vám tato setkání dala?  

Pro mě bylo přínosné, že se tam člověk potká s lidmi, s kterými dělá to samé,  

ale není s nimi v denním kontaktu. Díky nim jsem si rozšířil nadhled. Řešili  

jsme podobní problémy – pracovní, lidské. Dneska si myslím,  

že SFK bylo obsahově slabé. Když to beru, že to je pracovní záležitost,  

tak to vnímám jako katastrofální ztrátu času. Kdybych to bral z pohledu,  

že jsem měl prostor pro setkání s lidmi, se kterými dělám stejný nebo podobný věci, 

tak to bylo fajn. Obsah SFK nebyl podle mého mínění dobrý. Na SFK byly super 

duchovní obnovy. 
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• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Dokumenty ke světovým dnům mládeže. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Nepřemýšlel jsem nad motivací. Cítil jsem potřebu se zapojit do pastorace a vracet 

to, co jsem skrze ní v minulosti získal, podělit se dál.  

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Poznal jsem nové lidi, máš prostor k osobnímu duchovnímu rozvoji – dokonce  

jsi někdy okolnostmi nucen k duchovnímu rozvoji. Tak to bylo pro mě skvělé. 

•  Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Práce na DCŽM probíhá 7/24, nebo teda ne 7/24 ale 6/24. I ten 7 den jsi pořád 

 se stejnými lidmi. Je to rozhodně těžký. Ty s těmi lidmi žiješ víc než v rodině. 

Protože z rodiny jdeš do školy, do práce nebo kamkoliv. Z týmu prakticky 

neodcházíš. A bylo pak těžké, když došlo ke konfliktu mezi lidmi v týmu.  

Člověk to pak dlouho vstřebává. Dalším negativním prvkem  

je, že ta práce je neskutečně mizerně placená. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Záleželo, jestli měl vedoucí jasnou představu, poté to docházelo k autoritativnímu 

postoji. Když vedoucí jasnou představu neměl, tak to bylo velice liberální a týmově 

tvůrčí. 

•  Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Potřebuje k tomu mít vztah. Být přátelský, empatický. Určitě jsou také dobré 

duchovní předpoklady.  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Většinou jsem měl jen dílčí cíle.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Nám se povedla tenkrát jedna víkendovka pro biřmovance. Měli objednaný 

stmelovací zážitkový víkend a navzdory tomu, že tam jsou věci, který se na první 

pohled zdají extrémně nepovedený tak mi přijde, že to byla jedna z nejlepších 

víkendovek, kterou jsem já kdy udělal a zažil. Podařilo se nám s úplně cizími lidmi 

dostat fakt na hloubku. Na konci toho programu, v dešti se na Kuklově tenkrát 

modlili přímluvnou modlitbu, zcela upřímně a zcela vážně a bylo vidět,  

že, jsou tím zasaženi, prožívají to, tak to je hluboký moment. A pak rád vzpomínám 

na lidi.  
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• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Spousta věcí, já jsem úplně jinde lidsky a tak no.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

DCŽM vlastně přešlo z liberálního vedení až nevedení k poměrně jasnému 

vizionářskému vedení. A to pro centrum bylo strašně dobře.  

Rozhovor 17 – pracovník DCŽM – 1 rok 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné?  

Toto rozhodnutí bylo svobodné a o této příležitosti jsem se dozvěděl v Českých 

Budějovicích na jedné z přednášek. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM?  

Nelitoval. 

• Co bylo náplní Vaší práce?  

Mojí náplní práce a celého týmu bylo starat se o fungování centra  

po všech stránkách, což obnášelo přípravu a vedení akcí, které se na DCŽM konaly 

pro mládež, rodiny. Připravovali jsme programy na tyto akce,  

starali jsme se o administrativní chod centra, vařili jsme, uklízeli, připravovali  

jsme společné modlitby.   

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK? 

SFK ano. 

• Co Vám tato setkání dala?  

SFK mi dalo organizační a odborné informace. Také duchovní orientaci  

v mém životě a povzbuzení do práce v týmu. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela?  

Bible 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací?  

Bůh 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM  

Naučil jsem se hodně věcí, duchovně jsem vzrostl a našel jsem si spoustu nových 

přátel. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Občasná ponorka v týmu 
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• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Řekl bych, že jsme se o všem dost radili – demokraticky. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Lidské předpoklady pro tuto službu stačí. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Chtěl jsem se nechat pokřtít, a to se mi podařilo, a jsem za to nesmírně rád. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte?  

Na skvělé zážitky, duchovní naplnění, na skvělé lidi, na můj křest. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?   

Nic. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a?  

Myslím, že to je všechno. Díky za možnost se zamyslet zpětně a zavzpomínat  

na krásné časy, které jsem na prožil na DCŽM Ktiš. 

Rozhovor 18 – pracovník DCŽM – 3 roky 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Pozvání vedoucího a nějak jsem vnímal, že vlastně moc nevím kam po škole dál,  

a že bych chtěl nějakým způsobem být pro druhé a sám se nějakým způsobem 

poznat.  

Ano, určitě svobodné rozhodnutí. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Mnohokrát. Byly doby, kdy jsem toho docela litoval. Zvlášť když byly doby,  

kdy to v týmu docela neklapalo, ale zpětně nemůžu říct, že bych litoval,  

že jsem tam byl. Ani jeden den vlastně. Bylo to přínosné.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Byla to pastorační činnost a v podstatě mimočasové aktivity mládeže, duchovní 

obnovy, péče o dům nebo správa o dům. A pak jsme měli nízkoprahový  

klub pro děti z vesnice – Jablíčko.  

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Zasedání Sekce ne. Na SFK jsme jezdívali celé ty tři roky,  

nebo co jsem já byl týmákem. Každý pracovník DCŽM jezdíval na SFK.  
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• Co Vám tato setkání dala?  

Pro mě asi bylo nejdůležitější to, že se člověk potkal s ostatními týmy a věděl,  

jak to funguje jinde. To bylo hodně obohacující a také to, že vypadl z toho prostředí. 

Že se o nás někdo staral. V době kdy my jsme se museli starat o všechny,  

tak jsme tam měli luxus. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Ze SFK jsme měli to, čím se řídi centra pro mládež, jaká jsou jeho východiska. 

Většinou to vycházelo z nějaké praxe, z Příchovic. No a pak to centrum žilo  

tak nějak samostatně. Měli jsme nějaký řád, který jsme už měli nastavený od našich 

předchůdců a pak jsme si ho sami utvářeli, jak jsme vnímali, že je to potřeba. 

Žádnými danými směrnicemi jsme se ale neřídili. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Největší motivací asi ty děcka, co tam jezdívali. Člověk viděl, jak se v průběhu  

třeba proměňují a rostou, jak ve vztahu jeden k druhému tak samy k sobě.  

Nebo na duchovních obnovách to byl vztah k Bohu hodně. Takže největší motivací 

určitě ty děcka. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Určitě osobní růst, jak toho týmáka tak lidí, co tam jsou. Ve všech sférách vlastně 

od komunikace přes vtahy a takové to narážení na svoje vlastní hranice,  

které se snaží posunout.  

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Bylo toho někdy fakt hodně a tím že tam byl člověk 7 dní v týdnu a 24 hodin  

v kuse, když bylo potřeba, tak vyčerpanost. A s tím souvisely taky potom problémy 

v týmu, jakože ta komunikace už šla pak do háje a nebyla už úplně nálada  

něco tvořit. Pak taky občas i ponorka. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Záleželo na týmu, jak fungoval. Já prošel vlastně třemi týmy. V prvním týmu  

jsme dělali všichni všechno. To bylo super. V ostatních týmech to bylo rozdělené 

tak, že jsme měli každý svoje kompetence. Ale demokraticky jsme se většinou 

domluvili. Že nikdy to nebylo manipulativní. Byly věci, které člověk nerad dělal,  

ale v rámci zachování týmu to musel dělat no. Převážně tedy demokraticky. 
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• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Myslím si, že nemusí mít úplně věci, kteří někteří myslí, že je potřeba  

mít - pedagogické či psychologické vzdělání. Myslím si to také podle lidí, s kterými 

jsem pracoval, že to není úplně potřeba. Je důležité to osobní nasazení  

pro věc a je úplně jedno, jestli je člověk pedagog, psycholog nebo něco. Pokaždé  

si v tom týmu a je lepší, když každý má něco jiného. Hlavně tam jezdí většinou 

děcka, kteří to nepotřebují.  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Asi ne, já nejsem úplně člověk, který by plánoval. Když jsem tam byl,  

tak můj cíl bylo tu danou akci nějakým způsobem zvládnout, aby byla dobře 

programově, všechno aby klapalo a aby se tam děti cítily dobře.  

To bylo cílem vlastně každé akce. Díky tomu jsme se tam cítili dobře i my. Žít na 

DCŽM otevřeně pro druhé. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na ten týmový život, že mi to dávalo jakýsi řád ať už v duchovním životě -  

že jsme měli daný rozjímaní a takové ty věci okolo. Celkově na život s tím týmem, 

jakože to pro mě bylo hodně povzbuzující a formující.  A mimo programové 

aktivity v týmu byly jako fakt skvělý. Takže na ty lidi. 

• Jak dlouho myslíte, že je dobré zůstat v týmu? 

Z dnešního pohledu si myslím, že tak 1 – 2 roky. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Nevím, myslím si, že ne.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Asi o nic. 

Rozhovor 19 – pracovník DCŽM – 1 rok 

• Co Vás vedlo k tomu, jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Měl jsem potřebu realizovat se i se staršíma dětmi, lákala mě práce s mládeží, byla 

to taková osobní výzva. Zároveň jsem si chtěl vyzkoušet život v týmu a na vesnici.  

Prvotním důvodem k tomuto kroku jít na DCŽM bylo ale rozhodnutí, že jsem chtěl 

dělat něco víc pro Boha, být k němu blíž, chtěl jsem nějakým způsobem ještě více 

sloužit. A tak jsem to pojala jako rok pro Boha.  
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• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Litoval úplně ne, ale přiznávám, že občas jsem zažil i krušné chvilky,  

kdy jsem si říkal, jestli to má smysl.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Společně v týmu jsme se starali o chod domu, nákupy, přípravy na víkend. Střídali 

jsme se ve vaření, ve vedení týmových modliteb, v zatápění, v odnášení zbytků 

Konkrétní úkoly jsme pak měli rozdělené. Já jsem měl na starosti hudební doprovod 

akcí, starost o web, prodej reklamních předmětů, na starost jsem měl část domu,  

a mnoho dalšího, vlastně už si to úplně všechno nepamatuji. 

• Účastnil/účastnila ses zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, na SFK jsem jezdil. 

• Co Vám tato setkání dala?  

SFK mi dalo částečně organizační a odborné informace. Povzbuzení  

ve víře a ve službě v týmu. Skvělé byli také setkání s novými lidmi.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Ze zkušeností předchozích týmáků, pro přípravu modliteb jsem využíval modlitební 

Youcat. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Nadšení dětí, jejich radost ze setkání - nejen mezi sebou ale i s Bohem. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Pravidelnost v modlitbě, nová přátelství, osobní rozvoj, naučil jsem se vařit  

na plynovém sporáku, naučil jsem se větší trpělivosti, více naslouchat lidem  

a překonal jsem některé své strachy. Poprvé v životě jsem nakupoval v makru 

nákupy na víkendovky, tábory. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM 

Musím říct, že velkým balvanem bylo, že jsem díky práci na DCŽM více nakoukl 

do naší diecéze, do vedení, dozvěděl jsem se, co a jak funguje, nefunguje,  

koho kde co trápí, jak se kde nakládá s penězi. V podstatě takové informace,  

které člověk vědět nepotřebuje, které ho tlačí do toho dělat si nějaký obrázek  

o lidech. Dost mě trápilo odstřižení od mých blízkých a přátel. I přesto,  

že jsem se snažil zůstávat s nimi v kontaktu, ten čas to úplně neumožňoval.  
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• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

U nás určitě liberálně. Dostávali jsme nějaké rámcové úkoly a na nás bylo,  

jak si s tím poradíme.  

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Podle mě stačí, když je komunikativní, společenský, má zájem o druhé, chce sloužit, 

umí dát sebe druhým, a opravdu potřebuje mít organizační schopnosti. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Chtěl jsem ten rok opravdu věnovat Bohu, prohloubit vztah s Ním,  

přiblížit se Mu – poznal jsem, že bez něj se opravdu věci nedají dělat. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Ze všeho nejradši jsem na Ktiši byl za tu možnost, že jsem seběhl dvě patra dolů  

a mohl jsem být před Pánem, kdy jsem chtěl a potřeboval. Tento luxus mi v běžném 

životě dost chybí. Vzpomínám rád i na odpolední siesty, kdy jsme si s kolegy uvařili 

kafe a vyšli na dvůr na sluníčko a relaxovali. Určitě mi taky nikdy nezmizí  

ze vzpomínek ty radostné úsměvy dětí, smích, který tam při akcích zněl domem, 

a všechny ty proměny jejich srdíček, které se tam odehrály. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak? 

Nevzal bych zpět rozhodnutí jít na DCŽM, jen bych asi poupravil podmínky.  

• Jak dlouho myslíte, že je dobré setrvat v týmu? 

Pro mě byl ideální ten jeden rok. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Těžko předám všechny ty zkušenosti, kterých se mi na Ktiši dostalo. Jen možná 

závěrem takový osobní názor. Vznik Diecézních center života mládeže vnímám  

jako velmi důležitý krok. Je to místo Boží lásky, přijetí, radosti, místo získávání 

zkušeností, nových přátel. Vím, jak rád jsem tam jezdil já a jak pro mě bylo důležité 

žít svou víru se svými vrstevníky. Proto mě mrzí, že v naší diecézi už toto centrum 

nefunguje tak, jak by mělo. Že se těžko shánějí týmáci, že se centrum nepropaguje  

a hlavně, že nemá dostatečnou podporu od vedení diecéze.  
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Rozhovor 20 – pracovník na DCŽM – 3 roky 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Rozhodl jsem se svobodně, chtěl jsem sloužit lidem a zároveň pracovat s mladými 

lidmi. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Tak ve chvílích, kdy je člověk hodně unavený a přepracovaný, tak lituje.  

Ale pak zase přijdou chvíle, kdy by to za nic jiného nevyměnil. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Příprava a moderování víkendových akcí, příprava nízkoprahového klubu, péče  

o DCŽM (lehké technické opravy, úklid přidělených místností, péče o vozový park, 

sečení trávy, úklid sněhu). 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK? ‚ 

Ano, pravidelně všech kurzů i exercicií. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Odborné informace, povzbuzení. Také to bylo setkání s lidmi – ostatními 

pracovníky DCŽM, kteří vlastně dělají tu samou práci, jako já.  

Sdílení se s nimi o různých vychytávkách, krásné uvolnění v přírodě,  

také to pro mě byl týden bez povinností, kdy se o mně ostatní starali. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela?‘ 

Bible, KKC, různé knihy o hrách, a také webové stránky o hrách. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Myslím, že asi největší motivací bylo pro mne to, že chci, aby jednotliví účastníci 

odjížděli šťastní a možná o kousek blíže Bohu. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Teď se zpětným pohledem vnímám nejpozitivnější to, že největší pozitivum  

to mělo pro mě, protože mě to posunulo mnohem dál. Jednak ve vztahu  
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s Bohem, jednak v team managementu a jednak také v tom, že jsem se naučil. 

pečovat o dům, domácnost. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Jedním z negativních prvků vnímám asi velkou únavu a velkou fyzickou vytíženost. 

Samozřejmě, dalo by se to odbourat, při dodržování všech časů. Problém  

byl v tom, že pokud se chce člověk věnovat mladým lidem naplno, nelze tak úplně 

řešit čas. V tu chvíli si s nimi povídáte do noci, ráno však brzy musíte vstávat kvůli 

vašim povinnostem. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Záleželo na typu akce, či o co se jednalo. Spoustu věcí jsme řešili liberálně – 

demokraticky. Některá rozhodnutí byla rozhodnuta autoritativně. 

• Jaké předpoklady by podle Vás měl mít pracovník na DCŽM?  

Lidské – když je člověk lidský, není nadřazený a na nic si nehraje, tak si myslím,  

že to všechny osloví více. Nejvíce osloví osobní příklad, uznání vlastní chyby,  

toho že také něco nevím, či neumím. Byť všechny ostatní předpoklady jsou také 

svým způsobem důležité, ale dle mého nejsou nejdůležitější. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Obecným velkým cílem pro mne bylo dělat lidi šťastnější. Jinak jsem si spíše dával 

cíle týdenní, a týkající se spíše povinností ohledně domu, úklidu a tohoto druhu. 

Nevím, které jiné cíle by si měl člověk v tomto klást.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na ty chvíle kdy všichni po víkendovce odjeli, bylo uklizeno  

a já jsem mohl sám v klidu odjet domů, či rozjímat v kapli. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Možná bych si dával více času na vzdělávání se. Jinak moc nevím, co bych udělal 

jinak. Jsou to spíše takové částečné změny, které by člověk měnil z víkendovky  

na víkendovku.  
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• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Je to velká zkušenost. Vždy záleží na složení týmu (a to včetně kněze),  

je to vše o velké trpělivosti a komunikaci v týmu. Je také dobré si vše vyříkat. 

Většinou to bývá nepříjemné, ale ty chvíle, kdy si vše vyříkáte, za to stojí.  

Člověku se uleví a je to méně nepříjemné, nežli žít v tom nesváru dlouhou dobu.  

Ale skrz všechny ty nepříjemnosti a útrapy, stojí ten pocit, kdy účastníci odjíždí 

šťastní a usměvaví stojí za to.  

Rozhovor 21 – pracovník DCŽM – 1 rok 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Ano, svobodné. Byl jsem trochu netypický kandidát, jelikož jsem měl už za sebou 

zkušenost v církevním prostředí. Chtěl jsem víc poznat, v čem spočívá práce  

toho pastoračního asistenta s mládeží. V té době jsem také hledal, jak v životě dál.  

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Ne, nikdy jsem toho nelitoval, i když jsem měl určitý momenty, chvíle  

asi jako každý, kdy mi určitý věci vadily, kdy jsem byl nespokojený.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Tvořit živý tým ve spolupráci s knězem. Pak vymýšlení a organizace akcí, aktivit 

pro mládež. A zabezpečit provoz DCŽM. 

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, ale už si na to nevzpomínám. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Rozdělil bych to do dvou částí: První část organizační a odborné informace  

to je vlastně vzdělávání. Smysl SFK byl v tom předat vzdělání. To mi určitě  

dalo dost, něco jsem si z toho odnesl. Druhá část duchovní orientace a povzbuzení. 

To vidím jako důležitější, tam bylo silnější to, co jsem si odnesl.  

Byla pro mě opravdu důležitá společná liturgie na setkání, mše svatá, modlitby  

a hlavně co bych asi podtrhl zkušenost, kontakt s pracovníky, asistenty  

z jiných DCŽM v ČR. Shrnul bych to tak, že bylo strašně důležitý vědět,  

jak to funguje jinde na těch centrech. A mohli jsme se vzájemně povzbudit  

a motivovat k naší práci. 
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•  Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Bible, breviář, zpěvníky, manuály jak připravit a organizovat aktivity pro mládež  

a děti. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Pokud se tím myslí zdroj, ze kterého jsem čerpal, tak možná to bude znít trochu  

jako fráze, nebo příliš konzervativně či ortodoxně, ale pro mě to byla určitě účast  

na mši každodenní, to beru jako velký dar a samozřejmě možnost jít ke svatostánku 

za Pánem Ježíšem a to vlastně kdykoliv 24 hodin denně. Buď se pomodlit,  

nebo tam jenom být. Ztišit se, vyjasnit nějaký problémy, když samozřejmě vznikali 

v tom týmu, jako je to běžný mezi lidmi, ponorka, tak jsem prostě mohl  

jít k tomu svatostánku, a tam reálně byl přítomný Pán Ježíš, jak věříme,  

a to pro mě byl nějaký zdroj.   

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Pozitivní prvek práce je právě ta možnost, že pracujete a zároveň se můžete modlit, 

to je jako hodně stará myšlenka, už z počátku křesťanství z těch prvních letopočtů, 

kdy vznikaly kláštery. Podle sv. Benedikta je vlastně potřeba, žít tak,  

že člověk se modlí a pracuje – ora et labora. A toto si myslím, že se dá v nějakém 

moderním slova smyslu, že se to dá aplikovat i na ty centra mládeže.  

Takže to pozitivní vidím v tom, že vlastně můžete pracovat a modlit se, respektive 

to nějak propojit. To pozitivní je určitě to, že můžu jít do té kaple atd.  

Další pozitivum je přímá práce s mládeží. Na DCŽM Ktiš je krásné místo,  

pro prohloubení duchovního života. Myslím si, že každý to místo ocení,  

kdo tam žil nebo byl. Tak to je jako krásný místo, kde člověk může ten duchovní 

život prohloubit. A pak samozřejmě pozitivní prvek je taky možnost v pracovní 

době hrát na kytaru.  

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Negativní prvek může být taky určitá ta ponorka, to že vlastně na tom centru  

jste, často 7 dní v týdnu, 24 hodin denně a může vzniknout určité napětí, neshody, 

případně až určitě nevraživosti nebo nějaký problémy,  

to asi každý zná. Ocitl jsem se pak na DCŽM sám, takže ty normální podmínky, 

které tam byly řekněme: takový malý tým a celkem dobře to fungovalo,  

tak tyhle normální podmínky se pak celkem rychle změnily v nouzové podmínky.  
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A myslím si, že to běželo pak bohužel v těch nouzových podmínkách jako.  

A to je ten negativní prvek. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Záleželo na tom, o čem se rozhodovalo. U nás bych z větší části řekl, že to byla 

kombinace demokratického a autoritativního způsobu, s tím že někdy to mohlo  

být až tak, že co a jak budeme uklízet, prostě záleží na nás, ale takový ty důležitý 

věci tak tam si myslím, že kněz možná někdy postupoval jako autoritativně.  

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

Myslím, že základní předpoklady jsou lidský. Ten člověk by měl být psychicky 

zdravý. Neměl by to být nějaký prostě blázen. A myslím si, že ani ne moc mladý  

ani ne moc starý. Já jsem třeba vlastně řekněme k té vyšší hranici,  

než ten věk těch týmáků. Tak možná proto bych kladl důraz na to,  

aby ty lidi byli spíš starší a zdravější. Zase kdybych byl sebekritický,  

tak zase když je člověk už moc starej, tak to taky není dobrý. Schází mu pochopení 

pro ty mladší lidi a už není takový spontánní, ten věkový rozdíl se projeví.  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Měl jsem určitě krátkodobé cíle, třeba jak se připravit na hodinu náboženství.  

Jak něco vymyslet pro děti. Pak jsem měl taky cíl, jak to přežít třeba v té druhé 

půlce, když to bylo někdy trochu náročnější.  

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Rád vzpomínám na ten překrásný výhled z fary do toho údolí, to je nádherný.  

Pak taky vzpomínám, jak jsme stavěli zeď, která je tam jako směrem k silnici.  

To souvisí právě s těma prioritami, jak jsem naznačoval, že kněz byl spíš takový 

budovatel. 

•  Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

V první řadě bych si vážil té práce, nebo možnosti práce na DCŽM. Myslím si,  

že je to jako velký dar pro každého toho člověka, že pokud to vezme za správný 

konec. Ještě bych si toho víc vážil. Snažil bych se být asi víc trpělivý. 

DCŽM ho vede k tomu, aby přestával být egoista a snažil se být aktivní  

pro ty příchozí. Tak možná i v tom vidím jako zpětně nedostatek. Být víc trpělivý, 

vstřícný a být ještě víc aktivní pro ty lidi, kteří tam přicházejí. Ale zároveň možná 

víc prosazovat ty aktivity, který si myslím, že jsou podstatný pro DCŽM.  
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• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

No kromě toho, že jsem učil náboženství, tak jsme vlastně s tím profesně starším 

kolegou, tak jsme jezdili do Českých Budějovic a podíleli jsme se v té organizace 

team challenge jako dobrovolníci v práci jako streetworku. Jsme kontaktovali 

závislé nebo potenciálně závislé osoby. To byla taky velká zkušenost,  

to bych chtěl zmínit.  

Rozhovor 22 – kněz, 3 roky 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Bylo to rozhodnutí, které mi dal biskup. Bylo to v rámci poslušnosti. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Ano.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Umožňovat lidem na tomto místě setkání s Bohem. Dělat zázemí a podobně.  

DCŽM dnes funguje jinak, než třeba jiná DCŽM. Ten název neodpovídá tomu 

charakteru toho, co se tam kdy v minulosti odehrávalo, protože tenhle  

objekt je využívaný jako objekt, ne jako místo nějakého společenství,  

nebo právě života mládeže. V minulosti to vždy fungovalo tak, že tam jezdili různé 

skupiny lidí – mládež, děti, rodiny. A to se odehrává i do teď. Využívají DCŽM  

jako zázemí pro setkání pro společenství.  

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano 

• Co Vám tato setkání dala?  

Je to na několika rovinách. Za prvé je to moje povinnost, která vychází ze stanov 

Sekce pro mládež, kterou schválili všichni biskupové v rámci ČBK.  

Dává mi to vlastně nějaký širší rozměr v mé službě. Ponětí o tom, co se děje.  

O nějakých trendy věcech. O sociologickém rozpoložení těch věkových kategorií, 

kterým se vlastně věnuji. O tom být v obraze co se děje v církvi, co dělá církev  

pro mladé. Také je to o vzdělávání. Setkání se s novými lidmi v rámci republiky, 

nebo vlastně i světa, které tam zveme. Práce s novými technologiemi. Psychologie. 

Také je to o utváření vztahu napříč jednotlivých center v rámci republiky.  

Je tam spoustu věcí řešeno v rámci spolupráce na různých projektech.  
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Je to také inspirace pro moji službu a pro celé pastorační středisko, kde vlastně 

předávám ty jednotlivé zkušenosti, možnosti a nápady. Potom je to také duchovní 

rozměr, kde se společně setkáváme, abychom se modlili za mládež v naší republice 

v rámci SFK. A také utváření vztahů s řediteli, s kterými si jako s kněžími  

teď nejvíce rozumím, protože řeší obdobné, nebo stejné problémy  

jako já v tom místě, kde jsem. Pak je to také formou nějakého odpočinku, načerpání 

inspirace a chuti do pastorace. Sdílení zkušeností s druhými. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Tak jsou to určitě dokumenty, které vytváříme v rámci Sekce pro mládež.  

Ať se jedná o závěry republikového fóra mládeže, nebo diecézního fóra mládeže. 

Potom jsou to dokumenty, které jsme schválili v rámci Sekce pro mládež.  

Třeba konkrétně směrnice pro animátorský kurz. Potom jsou to věci, které byly 

schváleny v rámci ČBK pro Sekci pro mládež. Jejich stanovy a náplň práce 

jednotlivých center a konkrétních ředitelů. Také jsou to nějaké dokumenty,  

které se týkají vnitřního řádu naší diecéze a dekretů, kterými jsem jmenován v rámci 

ČBK a také v rámci diecéze. Poté jsou to nějaké podkladní materiály, které se týkají 

práce s mladými. Ať už jsou to nějaké knihy, které se zaměřují přímo na pastoraci 

mládeže, nebo církevní dokumenty, které se týkají také práce s mládeží na nějaké 

úrovni světové. Potom jsou to také nějaké odborné knihy a články, které se týkají 

třeba psychologie, sociologie zaměřené na pedagogiky zaměřené na mladé lidi. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Přežít to a obhájit si před lidmi, kteří to místo mají rádi, že už je jiná doba.  

Podle mého názoru není vhodné, aby tam byl tým mladých lidí. Protože jak ten 

objekt funguje, tak by to nebylo správné využití potenciálu těch mladých lidí  

a jejich času a života. Na jiných DCŽM ten tým lidí připravuje také program  

pro ty lidi. Ale protože na DCŽM Ktiši nejezdí pouze mladí lidé, ale jezdí tam různé 

skupiny lidí, dětí a rodičů s dětmi, atd. Tak nepotřebují od týmu DCŽM pomoc  

s programem. Takže to je takové specifikum toho objektu. A do budoucna  

se asi změní i název objektu, protože to neodpovídá směrnicím ČBK. Takže novým 

názvem bude Rezort Ktiš.  

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Krásný výhled. Samota, ticho, pokoj, manuální práce. 
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• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Jako pozitivní prvky, ono se to propojuje. Také to, že je to nesmyslný projekt  

v rámci naší diecéze. Neudržitelný a podle mého názoru nelze bazírovat na tom,  

aby to fungovalo stejně, jako v minulosti.  

• Jak probíhalo rozhodování a plánování?  

Opět se vycházelo z tradice toho, co se dříve na Ktiši odehrávalo  

a z toho co se osvědčilo a zaujalo mladé lidi. Ale často se stávalo,  

že na tu akci buď nikdo nedorazil, nebo se přihlásil tak malý počet lidí, že se akce 

musela zrušit, protože by se nedala zahrát ani žádná hra, nebo by se nevyplatilo  

pro takový počet lidí shánět nějakého kuchaře. Vlastně by to nevytvářelo  

ani společenství, když se přihlásí 3 lidi a potom se tam o ně stará tým dalších 3 lidí. 

To je podle mne neadekvátní způsob využití energie a potenciálu těch mladých lidí 

v týmu. Takže bych upřednostnil zase to zaměření na lokální úrovni té diecéze,  

 že by tento tým lidí, kdyby tam byl fungoval ne jen jako centrum Ktiš,  

ale jako místo pro různé akce třeba víkendového charakteru na úrovni vikariátu.  

Domlouvali jsme se tak, jak to funguje na každém DCŽM. Každý tam má nějaké 

úkoly, které má stále, které souvisejí s provozem toho domu. Jednotlivé víkendy 

nebo akce jsme rozdělili úkoly podle toho, jak bylo potřeba a podle schopností 

jednotlivých členů týmu. Byl samozřejmě nějaký prostor a volnost v těch inovacích. 

• Jaké předpoklady by podle Vás měl mít pracovník na DCŽM?  

To je právě těžké, vzhledem k tomu jak to vlastně funguje. Já tady můžu mluvit 

abstraktně o tom, jak by to mělo být, nebo jak to má nějaké jiné centrum.  

Ta Ktiš je opravdu specifická a tak mi přijde hloupost, abych o tom mluvil.  

• Kolik let si myslíte, že je optimální být pracovníkem na DCŽM?  

Je to osvědčeno v rámci České republiky. Rok bývá většina lidí na DCŽM.  

Dva roky jsou výjimečné.  

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout? 

Původní cíl bylo, aby DCŽM Ktiš nějakým způsobem ožilo. Aby tam jezdili mladí 

lidé a bylo využívané smysluplně. Teď tím cílem je to, aby tam jezdili jakýkoliv 

lidé, aby ten objekt byl využívaný a nebyl ekonomicky ztrátový. Nabídnout  

ho širší veřejnosti. Různým farnostem, jako prostor určitého zázemí pro jejich farní 

vikariátní akce s tím, že tam můžu já jako ředitel se účastnit té akce a spolupodílet 
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se na programu v rámci nějaké přednášky, mše, zpovídání, duchovních rozhovorů, 

nebo nějaké přednášky, na které se s tou konkrétní skupinou domluvím.   

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Výhledy do krajiny. Určitě nějaké ty konkrétní akce, které jsem tam prožil  

s mladými lidmi a které jsou vlastně smysluplné. Například Entercamp a jiné věci. 

Také třeba i s týmem pokud to někdy šlo a mohl jsem tam být. Vytvářet nějakou  

tu rodinu a prožívat tam to společenství duchovního charakteru. 

 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Asi zbytečná otázka, když to dnes funguje jinak, než dříve. 

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Musíme tedy nějak hledat cestu. Musíme se na té cestě sjednotit v rámci vedení 

diecéze a podpořit to a otevřít to právě takhle. A nejvíce smutné je to, že to využití 

toho objektu bude jiné a bylo vždy takové, akorát to nebylo veřejně deklarované,  

že je takového charakteru. Že není pouze pro mládež, jak je to v jiných diecézích, 

ale že je to obecně pro kterékoliv skupiny lidí, kteří chtějí prožít nějaký  

čas v té krásné přírodě s tím pěkným výhledem a setkat se třeba i nějak s Bohem.  

• A myslíte si, že by bylo řešení, kdyby nebylo DCŽM na Ktiši, ale bylo třeba 

někde v okolí Českých Budějovic? Že by to bylo více dostupné a pro mladé více 

lákavější?   

Myslím si, že v našich podmínkách této diecéze nemá DCŽM smysl tak,  

jak je deklarovaný směrnicí ČBK jeho fungování, náplň, činnost atd. Mělo by smysl 

nějaké dejme tomu pastorační centrum, ve kterém by bylo právě takové to zázemí, 

které je na Ktiši, ale bylo by právě dostupnější pro mnohé z diecéze.  

A s tím, že by mohlo být na zajímavějším místě a mohlo by odkrýt krásy naší 

diecéze. Těch možností, které se nabízejí v rámci přírody, sportů, kultury atd.   

 

Rozhovor 23 – kněz – 1 rok 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Svobodné nebylo, samozřejmě. Tak u nás to funguje tak, že dostanu pověření  

od biskupa, ordináře diecéze a tak to bylo i v mém případě, že mi to bylo řečeno  

a bylo to pro mě nečekané a náhlé. Protože jsem se to oficiálně dozvěděl asi týden 
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před tím, než jsem měl nastoupit. Byl to hodně šok a bylo to nepřipravené 

rozhodnutí, nebo pro mě nepřipravené a nepříjemné. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Neměl jsem čas litovat. 

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Stejně jako v ostatních střediskách. Koordinovat tu činnost v týmu. Já jsem nasedl 

do rozjetého vlaku, který podle mě fungoval dobře. Na DCŽM byl tým  

před výměnou, byl nastavený program, který byl potřeba nějakým způsobem 

dotáhnout. Tím hlavním motivem bylo pokusit se, aby ta práce fungovala dál,  

aby fungoval tým nadále. Abych i já hledal, co mohu přinést a nějakým způsobem 

vrůstat do té koncepce, která pro mě moc známá nebyla.   

• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, protože jsme byli součástí Sekce pro mládež, takže samozřejmě  

jsem se účastnil. Účastnil jsem se rád těch setkání, ale bylo to hodně časově 

náročné, protože to vycházelo skoro každé dva měsíce nějaké setkání buď Sekce  

pro mládež nebo SFK. SFK to byly týdenní kurzy a podobně, plus doprava všechno. 

Do toho jsem právě ještě musel jezdit na sekci katechetickou, takže já jsem byl 

pořád v autě.  

• Co Vám tato setkání dala?  

Tak více méně to pro mě byla možnost hledat inspiraci, poznávat jak fungují jiná 

střediska a cítil jsem, že mám za sebou lidi, kteří mě v tom vlastně podporují,  

kteří se také neztotožňují s tím mým zařazením, protože věděli, že na dvou židlích 

se sedět nedá, takže tam jsem měl v tomhle oporu a spíš jsme hledali, co se v dané 

situaci dá dělat. Takže to byla ta lidská i profesionální opora.  

V rámci SFK jsme si dokázali najít čas, abychom si udělali týmové sezení.  

Naší supervizi, vyřešit interní záležitosti, nastavit si způsob komunikace a tak dále. 

Bylo to velmi potřebné hlavně v době, kdy vznikl nový tým, který naskočil  

do toho hektického období, a hledali jsme skutečně, jak to nastavit. 

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Dokumenty Sekce pro mládež. 

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Tak asi největší motivací bylo to, že vnímám, že plním Boží vůli, která mi byla 

prezentovaná skrze představené, a nějak jsem vnímal, že Pán Bůh tomu žehná. 
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Nebylo to pro mě jednoduché. Uvědomil jsem si, že je to náročné, ale že budu dělat 

to, co můžu, budu se snažit nezbláznit, ale vím, že je to v Božích rukou. 

Motivací také bylo to, že mě práce s mládeží bavila. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Týmovost, společná modlitba a tvořivost. Uvědomil jsem si, že sám bych tohle 

nedokázal. Každý z toho týmu měl jiná nadání a každý jsme měli své lepší a horší 

chvilky. Dále komunitní život, na který jsem připraven nebyl, do kterého člověk 

dorůstá a poté ta společná práce ve prospěch druhým. Bylo to pro mě povzbuzením, 

když mladí přijížděli a odjížděli spokojeni. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Pro mě bylo náročnější, že jsem ten tým zdědil. Byl jsem za to hrozně rád,  

že mě nenechali ve štychu, ale na druhé straně pořád jsem musel vnímat, jak to dělal 

můj předchůdce. Trošku se s tím také nějak vnitřně srovnávat, a také jsem byl  

se svým předchůdcem srovnáván, tak to bylo náročné. Byl jsem na to hodně 

upozorňovaný, že to musím vydržet a hledat si svůj tým na DCŽM. Vnímal  

jsem před tím, že to DCŽM funguje velmi pěkně a byl jsem za to hrozně rád.  

Měl jsem takovou vnitřní obavu, aby se to nepokazilo. 

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Někdy hodně stresově důsledkem času. Stejně jako na DCM můžu říct,  

že jsem hrozně vděčný pracovníkům, kteří si to dokázali zkoordinovat mnohdy 

sami. Snažili jsme se někdy sednout a promyslet věci dopředu, připravit  

se na víkend. Víkendovky a nějaké akce byly asi přímo v režii týmáků.  

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM?  

V první řadě mít rád lidi a duchovní motivace – jsem tam ve službě Kristu, protože 

chci těm mladým vytvořit podmínky pro setkání s Kristem. Pak týmovost, tvořivost, 

trochu organizační dovednosti a odvahu. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Cíl prvního roku jsem měl nezbláznit se a nezbořit to, co tak hezky fungovalo.  

Chtěl jsem pozorovat, jak to funguje. Vyzkoušet si, jak to dělat a najít si svoje 

spolupracovníky na další rok. Věděl jsem, že týmáci budou končit, tak pak člověk 

už půl roku dopředu hledá a oslovuje potenciální týmáky, tebe jsem taky oslovil. 

V dubnu jsem měl už nějaké týmáky slíbené. V červnu se to mělo dotáhnout,  

ale v květnu mi bylo řečeno, že končím. Takže už jsem to nedotahoval.  
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• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Na ty víkendovky. Mě ti mladí lidé více obohatili, než jsem jim možná já mohl dát. 

Já jsem tam prakticky slízl tu smetanu. Mohl jsem je duchovně doprovázet a tak,  

ale zbytek dělal tým. Já jsem pak vnímal tu velkou únavu týmu.  

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Víc bych se zastával DCŽM a snažil bych se více komunikovat s biskupstvím,  

což mi asi moc nešlo. Víc komunikovat s týmem. A především bych tam s týmem 

bydlel.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Chyběla mi podpora vedení diecéze ještě víc než na DCM, protože asi ta myšlenka 

konceptu DCŽM není každému blízká. Nepochopení ze strany vedení diecéze,  

co DCŽM přináší, představuje. Měli jsme tu výhodu, že naši týmáci brali svůj plat, 

ne tedy nějak velký, ale brali. Na rozdíl od zbytku DCŽM. Stále jsem poslouchal 

negativa, že Ktiš je daleko, nedostupná, malá, což já jsem si nemyslel.  

Protože ti mladí se tam dostali, my jsme pro ně mohli zajet do vedlejších vesnic. 

Dneska vidím, že DCŽM zaniklo. Povedlo se rozbít něco, co fungovalo  

a nedokázalo se vytvořit něco jiného. To mě mrzí nejvíc.  

Rozhovor 24 – kněz 6 let 

• Co Vás vedlo k tomu jít pracovat na DCŽM, bylo toto rozhodnutí svobodné? 

Poslal mě tam biskup. Svobodné to bylo v tom, že jsem s mládeží pracoval,  

takže to určitě nebylo tak, že bych nějak zásadně nechtěl. 

• Litoval/a jste někdy rozhodnutí, že pracujete na DCŽM? 

Ne tak, abych to zpochybňoval.  

• Co bylo náplní Vaší práce? 

Mojí náplní práce, v rámci té role vedoucího, bylo zajistit realizaci cílů, které jsme 

tam měli jako tým, řekněme. Takže vytvářet zázemí pro setkávání mladých lidí, 

permanentní a nahodilý život evangelia v tom běžným zápřahu. V době,  

kdy jsem tam nastupoval, tak to bylo DCŽM, které nevytvářelo příliš podmínek 

k setkávání. Takže jsme vlastně hledali způsob, jak tam ty mladé zaujmout nějakým 

programem. Náplní práce bylo jednak připravovat ty programy a jednak technicky 

zajistit, aby to fungovalo.  
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• Účastnil/účastnila jste se zasedání Sekce pro mládež, SFK?  

Ano, jak zasedání Sekce, tak SFK. 

• Co Vám tato setkání dala?  

Bylo by dobré odlišit, že zasedání Sekce pro mládež byly vlastně pracovní. Zasedání 

Sekce mi dalo to, že jsme ty věci řešili společně. Tak tam padalo spoustu názorů  

od lidí, kteří dělají s mladými v jiných diecézích, a museli jsme se nějak domluvit.  

SFK mi dával jednak nějaké informace, možná nový pohledy na věci, který  

už jsem někdy promýšlel. Určitě inspirace skrze to, že jsme se tam zase setkávali 

v další platformě, mnohem širší, která pracuje s mládeží.  

Takže organizační informace, odborné informace na SFK, duchovní orientace, 

povzbuzení už jenom z toho, že jsme se tam potkali.  

• Z jakých dokumentů jste při své práci vycházel/vycházela? 

Tak jednak z motivací, které vycházeli od papežů – Jan Pavel II., Benedikt XVI. 

atd., takže aplikovat ty věci do praxe. Potom z pastoračních záležitostí, které jsem 

přenášel z Listů, ze setkání s biskupem, z pastoračních plánů. Samozřejmě Sekce 

pro mládež měla nějaké svoje stanovy. To všechno jsem se snažil dávat dohromady 

a vytvářet z toho ty programy.  

• Co bylo pro Vás ve Vaší práci největší motivací? 

Tak přišlo mi to jako jeden ze způsobů uskutečnění svého kněžství. Zároveň  

mi přijde, že ta mladá generace je vždycky výzvou. Motivací pro mě tedy bylo,  

za prvé jsem chtěl mladým zprostředkovat zkušenost života s Kristem a za druhé 

když bych to vzal jako mojí motivaci pro mě, tak to bylo to, když se to dařilo,  

že ty lidi opravdu nacházejí ne jen tu cestu, ale že je to pro jejich život důležitý,  

že jim to pomáhá. To co jsem se snažil jim předat, že to pro ně není vniveč,  

ale že to je pro něco. 

• Vyjmenujte pozitivní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Váš dopad na DCŽM. - Myslím si, že za dobu toho mého působení poměrně 

fungovaly týmy. Ne že by fungovaly bezproblémově, ale myslím si,  

že se nám dařilo pracovat týmově. Za druhé si myslím, že se celkem podařilo udělat 

zázemí a programy, který tam ty mladé nějak přiváděly. Takže mi přišlo,  

že to DCŽM ožilo a žilo. Jak v technickém aspektu, tak duchovním aspektu.  

A dopad  DCŽM na Vás. - Jeden prvek byl ten, že když pracuješ s těmi mladými 

lidmi. Tak pro mě je každý člověk zároveň inspirací. Takže nějaká ta kumulace  
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těch lidí. Tak to mě určitě nějak ovlivňovalo v pohledu na můj život, na Pána Boha, 

na život vůbec. A pak si myslím, že právě tím, že jsem se musel učit a zjišťovat,  

jak v tom týmu pracovat, že jsem měl nějakou představu, ale ta představa  

ne vždycky funguje. Tak jsem se snažil v tom také růst. Jestli se mi to dařilo,  

by musel říct někdo jiní. Ale zpětně viděno myslím, že to určitě rozvinulo nějaký 

potenciál pracovat právě v nějakém týmu nebo nějaký tým řídit. 

• Vyjmenujte negativní prvky (aspekty) Vaší práce na DCŽM. 

Tím že jsem odcházel poměrně narychlo, tak to podle mě mohlo být lépe připravený 

na tu předávku, že mi nedělalo problém odejít, ale přijde mi, že nebylo  

tak jednoduché tam přijít. Na to jsem administrátora diecéze upozorňoval, ale bylo 

to takhle rozhodnutý. Nevím, jestli ty věci jsem nemohl ještě víc delegovat,  

tím pádem by se možná vytvořilo ještě nějaké lepší prostředí i na to navázání  

pro celý ten průběh. Jsem člověk, než abych něco dlouze někomu vysvětlovat,  

tak to pak radši udělám sám.  

• Jak probíhalo rozhodování a plánování? 

Spíš je to asi otázka na ostatní, tak byly určité věci, kde každý měl svojí oblast  

a to dělal. Pak byly věci, který měl někdo delegovaný a pak jsme se o tom bavili,  

ať už to byl třeba nějaký víkend. Většinou to bylo tak, že někdo byl zodpovědný  

za ten víkend, za tu akci, obnovu a on nadhodil, jak by si to představoval.  

S těma ostatníma se to probralo, rozdělily se úkoly a pak to takhle bylo. Určitě  

tam existovalo moje právo veta, že kdyby mi to přišlo hloupé nebo nemožné. Určitě 

tam někdy bylo, že jsem řekl, musíme udělat tohle a šlo se to dělat. Ale řekl bych,  

že to bylo tak nějak v tom týmu normálně. Někdy to bylo autoritativní, ale snažil 

jsem se vždycky spíš používat přirozenou autoritu a říkat si ty věci, proč to takhle 

máme dělat. A zase naslouchat těm ostatním, což si myslím, že tam bylo taky. 

Takže já to vidím, v nějaké kombinaci. 

• Jaké předpoklady podle Vás by měl mít pracovník na DCŽM? 

Začínal bych od toho lidského. Byla by mýlka si myslet, že ten člověk bude ideální. 

Nikdo nejsme ideální. Na druhou stranu by tam měl přijít člověk, který unese práci 

v týmu a život v týmu. Za druhé je ochoten na sobě pracovat a snášet jak pozitiva, 

tak i negativa týmu. Pozitivum je to, že mě to někam posouvá, že nejsem na ty věci 

sám. Ale negativum je, že se dozvím, co já dělám blbě. V tom týmu to vyplave.  

Měl by mít rád lidi, obzvlášť na tom DCŽM, kam přichází lidi a my si vlastně 



169 
 

nevybíráme, kdo tam přijde tak si myslím, že je špatně, když máme tendenci  

se selektovat. To ale neznamená, že si nemůžeme říct, že nějaký člověk,  

který přijíždí je náročný, že to musíme zvládnout. Ale nemůžeme si říct,  

tak s tím já se nebavím. To nejde. Takže je potřeba lidská zralost. Co se odborných 

znalostí týká, tak nějaký obecný přehled, jak teda ve věcech teologických a zároveň 

orientace v těch lidských. Pracovník DCŽM by měl být empatický, vnímavý.   

Měl by znát hranice svého vzdělání a svých schopností. Duchovní předpoklady jsou 

také důležité. Tak zaprvé minimálně otevřenost v křesťanském slova smyslu.  

I v průběhu se musí nechat obohacovat. Měl by být trošku zralý, nemělo  

by ho rozhodit, že mu to třeba najednou v modlitbě nejde, nebo že to někomu nejde. 

Ale měl by mít už svůj duchovní život a otevřenost. Zase je tam ve službě evangelia, 

takže mělo by to tam být. Ta zkušenost praví, že odborný vzdělání může pomoc, 

jakože teologický, ale byli lidi, kteří byli v týmech DCŽM, kteří měli vzdělání,  

ale zdálo se, že ty výsledky jsou potom spíš s otazníkem, jak potom oni jednali. 

Takže to vzdělání je tam důležitý, ale není všechno. Musí to být nějaká souhra  

všech těch rozměrů. 

• Měl/měla jste nějaký cíl, kterého jste chtěl/chtěla dosáhnout?  

Já vlastně když jsem tam přicházel, tak i ze strany biskupa byl takový otazník,  

jestli DCŽM má být na Ktiši. A já jsem si vnitřně řekl, že to prostě vyzkoušíme,  

tak nějakým způsobem pracovat, který v tom společným hledáním budeme 

považovat za vhodný. Aby tam mohli ti mladí lidé přijíždět. A že pokud se uvidí,  

že je Ktiš pro ně v tomhle nedostupná, a tak jak se jí vytýkaly různé věci,  

tak že opravdu budeme hledat jiné místo nebo tak. Ale myslím si, že během 

těch 6 let se ukazovalo, že to smysl má. Takže to byl jeden z takových cílů.  

Takže tím cílem bylo, aby to bylo pořád místo, který bude otevřený a kde ty lidi 

budou nacházet nějakou inspiraci pro svůj život. 

• Na co zpětně rád/ráda vzpomínáte? 

Asi skoro na všechno. Rád vzpomínám na práci v týmech. Každý člověk přinesl 

něco. I když tam byl introvert, tak to neznamenalo, že byl nevhodný pro tu práci. 

Moc rád vzpomínám na to, když jsem viděl, jak tu rozkvetli některé lidi 

a třeba i to, že jsem to mohl vidět v průběhu třeba tří, pěti let, co tam přijížděli,  

tak na to vzpomínám rád. A pak taky rád vzpomínám na všechna možná setkání, 

který vlastně díky tomu, že tam byl ten tým, že tam jezdili ti mladí lidé, 
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tak se tam navalovali jejich rodiče. I když jsme tam pro ně nedělali cílené akce,  

tak vlastně i těmto lidem to přinášelo nějaké povzbuzení a na to vzpomínám 

opravdu rád. 

• Co byste dnes udělal/udělala jinak?  

Kdybych to dělal dnes, tak bych v tom týmu pracoval s nějakou větší zkušeností. 

Nebo pak s tou předávkou DCŽM, ale to jsem nemohl nějak ovlivnit. Ale jinak  

si myslím, že to bylo poctivé. Možná některá řešení jednotlivých krizových situací, 

které tam třeba v týmu vznikali nebo pro některý lidi. Tak to bych dneska chtěl řešit 

jinak.  

• O co byste se rád/ráda ještě podělil/a? 

Jsem za ten způsob vděčný. Nikdy, ani když jsem tam šel, jsem si nemyslel,  

že je to jediný způsob práce, který má své plusy, ale má také svá úskalí.  

A takhle jsem to taky zvažoval i s pohledem na další způsoby  

ať už to jsou salesiánské oratoře nebo chaloupky, tak jsem se snažil pořád  

si brát tu inspiraci někde, a říkat si, kudy nás Pán Bůh vede a jestli to má opravdu 

smysl nebo ne. Nebo dokdy to bude mít smysl. To může mít smysl  

20 let a pak nějak jinak. Dokázal jsem si třeba představit takovou věc, a dokonce 

jsem nad tím přemýšlel, někde na periferii, třeba jako Českých Budějovic,  

kde by možná to mohlo víc působit, protože ty lidi by tam třeba přijeli na jeden 

večer. Se pomodlit, zahrát si nějaké hry a pak zase frčet. Tak takhle jsem  

nad tím uvažoval.  
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Příloha IV. Požadavky současného ředitele na pracovníka DCM  

„Jsi ideálně absolvent pedagogiky volného času. Jsi věřící katolík anebo máš vřelý 

vztah ke křesťanství a chápeš jeho základní principy a poslání. Máš zkušenosti 

s vedením skupiny mládeže a umíš si pro ně připravit adekvátní aktivity (skautští 

vedoucí vítáni!) a zvládneš skupinu při programu vést a moderovat. Umíš si připravit  

a zajímavě odprezentovat nějaké téma a nebojíš se s ním vystoupit před skupinou kluků 

a holek. Jsi časově flexibilní a ochotný pracovat někdy i večer či o víkendech 

(maximálně 2x za měsíc – náhradní volno je samozřejmostí). Baví tě psát, umíš správně 

česky napsat texty nejrůznějšího rozsahu. Jsi rozený/á komunikátor/ka. Pokec 

s mladými, odpovídání na e-maily či dotazy na sociálních sítích nebo rada kolegovi  

je pro tebe pice of cake. Počítač máš v malíčku. Ovládáš Microsoft Office  

(Word, PowerPoint) a poradíš si i se zveřejňováním příspěvků na internet 

v jednoduchém administrativním rozhraní. Výhodou je nadšení pro grafiku a základní 

znalost jakéhokoli grafického programu (Adobe Ilustrátor, Photoshop, Canva.com).  

Jsi nadšenec do sociálních sítí – a umíš je uživatelsky velmi dobře ovládat.  

Hlavně Facebook a Instagram. Máš dobré nápady a víš jak zaujmout mladé. Nebojíš 

se věci zkoušet a neúspěch bereš jako dobrou příležitost, jak se něco naučit.  

Vlastníš řidičský průkaz skupiny B a jsi aktivní řidič“. 
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Abstrakt 

MARTANOVÁ, L. Vývoj pastorace mládeže v českobudějovické diecézi v posledních 

10 létech. České Budějovice, 2019. Diplomová práce. Jihočeská univerzita v Českých 

Budějovicích. Teologická fakulta. Katedra pedagogiky. Vedoucí práce M. Kaplánek. 

Klíčová slova:  mládež, podpora a koordinace, kaplani pro mládež, diecézní centrum  

       pro mládež, diecézní centrum života mládeže, animátor, farní     

       pastorace, pastorační plán, pastorace. 

Diplomová práce se zabývá vývojem pastorace mládeže v českobudějovické diecézi  

v posledních 10 létech. Pokouším se zde vymezit pojem pastorace mládeže,  

jaký byl vývoj pastorace mládeže v posledních 10 létech v českobudějovické diecézi  

a co tomu předcházelo. V další části se zabývám tím, co jsou to: diecézní centrum 

mládeže a diecézní centrum života mládeže, jaké jsou jejich úkoly a jaké jsou 

požadavky na tyto pracovníky. Nejdůležitější část mé práce je popis jednotlivých 

aktivit, které se konaly pro mládež v českobudějovické diecézi v letech 2008 – 2018  

a vyhodnocení rozhovorů s pracovníky DCM a DCŽM. V posledních kapitolách  

se zabývám pastoračními kritérii a podněty ke změně v pastoraci mládeže  

v českobudějovické diecézi. 
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Abstract 

 
The development of the youth ministry in the Diocese of Ceske Budejovice in the 
last ten years. 
 

Key words:   Youth, support and coordination, chaplains for youth, diocese centre of 

       youth, diocese centre of the life of youth, animator, parish pastoral care, 

       pastoral care plan, pastoral work. 

 

 

The thesis deals with the development of pastoral care of youth in the diocese of Ceske 

Budejovice in the last 10 years. I attempt to define the term of the pastoral care  

of youth, what was the development in last 10 years like and what preceded.  

In the next part, I am occupied with the definition of: diocese youth centre and diocese 

centre of the life of youth, what are their roles and what requirements must be met  

by their employees. The most important part of my thesis is the description of individual 

activities that were held for the youth in the diocese of Ceske Budejovice in 2008-2018 

and the following evaluation of interviews held with the staff of DCM and DCŽM. 

In the final chapters I am looking into pastoral criteria and impulses for the change  

in the pastoral care of the youth in the diocese of Ceske Budejovice. 

 


